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Ptujska kulturna srečanja so končana 
Letošnja so bila deveta po vrsti, t ako kot 

ysaka doslej v organizaciji občinske kul turne 
.|(Upnosti ter ob finančnem sodelovanju 
j^editne banke Maribor z enoto v Ptuju in 
jlovenske kulturne skupnosti . Od 5. avgusta d o 
1 oktobra se je zvrstilo enaindvajset prireditev, 
ji, tem pa je treba upoštevati , da so bile 
jjoncertne in gledališke prireditve ne samo 
zvečer ampak tudi popoldan . P o prvih 
jjuradnih podatkih si je srečanja ogledalo prek 
15.000 gledalcev, medtem ko podatkov o 
finančni plati kulturnih srečanj še ni. 

Kaj bi lahko dejali o kvaliteti in pestrosti 
prireditev. Da so bile kvalitetne je sklepati že 
pO številu obiskovalcev, posebej mladih, ki 
prejšnja leta niso zahajali na srečanja. Da so 
jjjle pestre pa je sklepati iz samega programa. V 
vež kot dveh mesecih so se zvrstile folklorne, 
likovne, koncertne, filmske, pevske - in 
gledališke prireditve. V okviru kulturnih srečanj 
[e bilo tudi območno srečanje pesnikov in 
pisateljev začetnikov, literarni večer slovenske 
poezije in srečanje ljudskih pevcev in godcev iz 
Cirkovc. 

Tako so srečanja povzela kul turno dogajanje 
v občini, republiki in v tujini, seveda le v okviru 
finančnih možnosti in v okviru ponudbe , ki j o 
pošiljajo kulturni skupnosti posamezne 
profesionalne in amaterjske organizacije 

združenega dela s področja kulture. O b tem pa 
je treba izpostaviti nekatere prireditve, ki so 
pravzaprav novost v okviru kulturnih srečanj . 
Najprej mini Pu l j , ki je naletel na izreden odziv 
gledalcev — vstopnice za štiri filmske predstave, 
kolikor so si j ih uspeli delavci ptujskega kina 
„ p r i b o r i t i " — so bile takorekoč razgrabljene. 
Zatem pa nas top ljudskih pevcev in godcev in 
predstava amaterskih gledališčnikov iz Cirkovc, 
kjer je bil odziv občinstva prav t ako nad 
pričakovanji . Morda je temu vzrok tudi kraj 
dogajanja, saj sta bili obe prireditvi v 
Cirkovcah, kjer nikoh ni bojazni , da bi dvorana 
ob kakršnemkoli kulturnem dogodku ne bila 
polna do zadnjega kotička. Najbrž bi kazalo še 
katero od prireditev v okviru kulturnih srečanj 
organizirati v drugih krajih občine in ne samo v 
Ptuju in Cirkovcah. 

Omeniti pa je treba tudi koncerte . Tisti, 
namenjeni mladini , so bili vedno d o b r o 
obiskani, večerni, namenjeni odraslim, pa ne. 
Izjema je le koncert ansambla za staro glasbo iz 
Madžarske, ki je bil v viteški dvorani ptujskega 
gradu — ta je bil dob ro obiskan. M o r d a zaradi 
ambienta , ki je nevsakdanji in privlačen tudi za 
tiste, ki j ih koncert po glasbeni plati sicer ne bi 
pritegnil. Reklamni trik prireditelja? Ne, temveč 
združitev prostorskih možnosti starega Ptuja in 
kvalitetnega nastopa, ki sodi v takšno okolje. 

M o r d a še b e s e d a o o b v e š č e n o s t i 
obiskovalcev. Tisti, ki srečanja redno 
spremljajo že nekaj let menijo, da je dovolj 
dobra . Tisti, ki so na posamezne prireditve zašli 
bolj ali manj slučajno pa menijo, da bi morala 
biti boljša. Kako je organizator poskrbel za 
obveščenost? Delovne organizacije so prejele 
posebna tiskana vabila in plakate, ki so bili 
razobešeni po mestu, o vseh prireditvah sta 
obveščala tudi ptujski radio in Tednik, 
programi so bih objavljeni v dnevnikih Večer 
in Delo. Najbrž dovolj za tiste, ki j ih stvar 
zanima! 

Lahko bi sklenili to razmišljanje z oceno — 
srečanja so bila na dostojni kvalitetni ravni, 
dobro obiskana in organizirana dovolj 
profesionalno. Vprašanje je le, kako dolgo jih 
bo še lahko organizirala kul turna skupnost 
občine P tu j . To bi bila gotovo naloga 
prireditvene poslovalnice, ki bi l ahko pod svoje 
okrilje vzela vse večje kulturne in druge 
manifestacije. Prvič bi jih lahko organizirala 
bolj kont inuirano in z več sredstvi, drugič pa, 
razporejala prireditve skoz celo leto. Sedaj se 
namreč dogaja, da je v občini ob koncu tedna 
tudi po pet prireditev hkrati ali pa nobene. 

N . Dobljekar 

ODSLEJ TITOVO VELENJE 
Tudi v Sloveniji smo uresničili p o b u d o pred

sedstev SFRJ in CK Z K J , da bi v vsaki repu
bliki poimenovali po eno mesto po T I T U . V 
petek 9. oktobra popoldne so na slavnostni seji 
vseh treh zborov SO Velenje in častnega odbo
ra, poimenovali to mlado delavsko središče v 
Šaleški dolini v T I T O V O V E L E N J E . 

Slovesnosti v Velenjskem kul turnem domu 
so se udeležili tudi nekdanji udarniki , pionirji 

izgradnje novega Velenja ter številni visoki go
stje. Slavnostni govornik je bil sekretar komi
teja občinske konference ZKS Velenje, Janez 
Miklavčič. Sklep skupščine občine o poimeno
vanju Velenja V Titovo Velenje je na slavnostni 
seji prebral predsednik občinske konference 
SZDL Tone Šeliga. Vsem prisotnim, delovnim 
ljudem in občanom pa je ob tem p o m e m b n e m 
dogodku čestital tudi predsednik republiške 
konference SZDL Slovenije, Mitja Ribičič. 

Rudarjem v kolektivu Rudnika lignita Vele
nje, ki so gradili to mlado mesto, so podelili 
zlati grb občine Velenje. O b koncu pa je pose
bna delegacija položila venec k Ti tovemu 
spomeniku. Na Titovem trgu so zatem nastopile 
številne folklorne skupine in t ako popestrile slo
vesen dan, ko je postalo Velenje Ti tovo Vele
nje. 

—OM 

SKLENJEN SPORAZUM ZA MODERNIZACIJO 
PROIZVODNJE ALUMINIJA 

TGA KIDRIČEVO 
Večletna prizadevanja za razširi

tev in modernizacijo proizvodnje 
aluminija v tovarni glinice in alumi
nija v Kidričevem, so končno rodila 
sadove. V petek, 9. oktobra je v Ki
dričevem 13 jugoslovanskih porab
nikov aluminija podpisalo samoup
ravni sporazum o združevanju dela 
in sredstev za modernizacijo pro
izvodnje aluminija v TGA. 

Sedanja proizvodnja primarnega 
aluminija, poteka v TGA Kidričevo 
v dveh elektrolizah. ElektroHza A z 
zmogljivostjo 20 tisoč ton, proizva
ja nepretrgoma že 27 let in je tehni-
fno in tehnološko tako iztrošena, 
da bo leta 1985 ustavljena. Elektro
liza B je glede na tehnično stanje 
sposobna obratovati tudi do leta 
1990, vendar je zaradi zastarelosti 
tehnologije, visoke porabe elektri
čne energije in izredno slabih delo
vnih pogojev njeno obratovanje po 
letu 1985 vprašljivo. 

, Investicija v modernizacijo pro
izvodnje predvideva do leta 1986 iz
gradnjo sodobne elektrolize C v ka
teri bi proizvajali 28 tisoč ton 
aluminija letno. Nadalje rekon
strukcijo obstoječe B elektrolize na 
predpečne anode , kar b o omogoči
lo povečanje proizvodnje aluminija 
od 25 na 32 tisoč ton letno. Moder
nizacija predvideva tudi spremem
bo tehnologije za proizvodnjo po
vršinsko aktivne glinice, v količini 
116 tisoč ton letno in nekatere dru
ge izboljšave. 

Predračunska vrednost za iz-

S slovesnosti ob podpisu pomembnega dokumenta v TGA. 
M. Ozmec 

gradnjo prve faze modernizacije j e ; 
ovrednotena na okoli 5 milijard di
narjev. Projekt pa ni le tehnološko 
zahteven, ampak tudi finančno in
tenziven, saj bodo predstavljala 
sredstva SOZD Unial in sovlagate
ljev kar 72 odstotkov potrebnih 
sredstev. 

S prvo fazo modernizacije bodo 
v T G A povečali letno proizvodnjo 
primarnega aluminija od sedanjih 
45 na 60 tisoč letno. Kljub temu pa 
bo v Sloveniji še zmeraj primanjko
valo te kovine. Se večji pr imanj
kljaj b o d o čutili ostali jugoslovan
ski porabniki aluminija, ker imajo 

razen T G A vsi ostali proizvajalci te 
kovine dolgoročne obveznosti do 
inozemskih partnerjev, ki so sovla-
gali svoja sredstva. Samo letos pri
manjkuje v Jugoslaviji okoli 77 ti
soč ton aluminija, ocenjujejo pa, 
da bo leta 1985 primanjkljaj nara
sel že na 98 tisoč ton. Moderniza
cija proizvodnje v TGA Kidričevo 
je torej velik korak k izboljšanju 
sedanjega stanja, še vedno pa pre
majhen za rešitev kompleksnega 
problema jugoslovanskih uporab
nikov zaradi pomanjkanja primar
nega aluminija. 

Slovesnosti v Kidričevem so se 
razen predstavnikov podpisnic ude
ležili tudi predstavniki gospodarske 
zbornice Slovenije, Izvršnega sveta 
in skupščine SRS, predstavniki 
banke in SO P t u j . Slavnostni govor 
pa je imela predsednica iniciativne
ga odbora proizvajalcev in potro
šnikov aluminija v SRS, Mirjam 
Jan-Blažičeva. 

ORMOŽ 

Okoli 130 vagonov 
grozdja 

T u d i v o rmošk i občini j e o d k u p grozdja od zasebn ih pr ide lovalcev 
takorekoč k o n č a n , zunaj so le še m; ' " j še kol ič ine grozdja , gre p r e d v s e m 
za .^ipon in laški r izl ina. m e d t e m , ko so os ta le sor te — sovinjon, beli 

Tudi v Ormožu je bilo na prevzemnem mestu nekaj dni zelo živahno. 
Foto: M . Ozmec 

b u r g u n d e c , t r a m i n e c in renski rizling že p o t r g a n e in p r e d e l a n e . T u d i iz 
O r m o ž a poroča jo o izredni vinski let ini , s topnja s ladkor ja j e v razl ičnih 
sor tah grozdja razl ična, dosega pa d o 18 ods to tkov . K e r i m a j o tudi 
v inogradn ik i v o r m o š k i občini še za loge l anskega vina , so se odloči l i za 
p roda jo grozdja tudi tisli. ki tega niso načr tova l i , za to j e o d k u p neko l iko 
večji, kot so pr ičakova l i in sicer okoli 130 vagonov . JB 

V NEDELJO V PTUJSKIH TOPLICAH 

KROS DELA 
Številna množična tekmovanja v 

krosu v letošnjem letu b o m o v naši 
republiki sklenili s tradicionalnim 
republiškim prvenstvom za pokale 

Dela. Zakl jučno tekmovanje b o d o 
v nedeljo 18. oktobra izvedli p tuj 
ski amaterski telesnokulturni dela
vci ob pomoči pr ipadnikov naSe 

Tek v naravi — tokrat v Ptujskih toplicah (foto I. kotar) 

a rmade in T O Z D Ptujske toplice. 
Največ delovne obveznosti bodo 
opravih člani atletskega kluba Ptuj 
v sodelovanju z Z T K O in pod 
pokroviteljstvom občinskega sin
dikalnega sveta. Proga b o v Ptu j 
skih toplicah, okrog 2500 tekmo
valk in tekmovalcev iz vseh sloven
skih občin pa se bo pomerilo v 
osemnajstih starostnih kategori
jah. Prvi start bo ob 10. uri, 
zaključek pa ob 15,30. 1. kotar 

Dragi bralci 
Današnji redni številki je priložena še posebna številka 

T E D N I K A , ki obsega celovito informacijo o gradnji šolskega 
prostora v občini Ptuj in utemeljen program nadaljnje gradnje 
osnovnih šol in ce lote srednješolskega prostora. Povezano s tem 
začenjamo tudi družbenopolitično akcijo za referendum o 
podaljšanju občinskega samoprispevka. 
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V izvoz prek 
številnih ovir 

D e l o v n a organizac i ja A g r o i r a n s p o r l 1'tuj s p a d a m e d organizac i je , 
ka te r im so bile v letu 1979 o d v z e t e zunan je t rgovinske registracije, 
pogo jene z koncen t rac i jo izvoza. D o tega leta je ta ptujska p revozn i ška 
o z i r o m a t r a n s p o r t n a organizac i ja dosega la tudi d o milijon d inar jev 
izvoza. D a n e s se ukvarjajo z izvozom le o b č a s n o in sicer prek pos lovne 
skupno.sli. Poda tk i za 9 mesecev leto.s kažejo, d a j e izvoz zabeleži l 418.178 
dinar jev, ka r j e za 186 ods to tkov več kot v e n a k e m o b d o b j u leta 1980 
v e n d a r j e p o t r e b n o p r ipomni t i , d a dob i jo plači lo izvoza v d inar j ih . 

Biti izvoznik v sedanj ih r a z m e r a h j e i z r edno težko, to .̂ ê posebe j 
občut i jo ude leženc i v m e d n a r o d n e m t r anspo r tu . Na jhu je občut i jo ne 
upoš tevan je o d l o k a o dinar j ih dev iznega p r o m e t a v b l a g o v n e m in p o 
tn iškem p r o m e t u in terjajo z a č a s n o rešitev d o izpolnjevanja o d l o k a . V 
tem p r e h o d n e m o b d o b j u naj bi p r e v o z n i k o m omogoči l i t e rminsk i o d k u p 
deviz, ki bi j ih prevoznik i vrnili b ank i , ko b o od lok ope ra t i ven ; p o 
manjkan je lik vidnih devizn ih s reds tev pa otežuje prevoz . Poleg tega so 
terminski n a k u p i deviz omejen i , las tna d e v i z n a s reds tva pa k o m a j 
zadostuje jo za n a k u p r e p r o m a t e r i a l a , kar že pogojuje m o r e b i t n e mo tn je 
v m e d n a r o d n e m t r anspor tu . 

Biti ude l eženec v m e d n a r o d n e m t r a n s p o r t u p o m e n i tudi biti d o b r o 
op reml j en — vozil iz uvoza za d o m a č e organizac i je ni že nekaj let. T a k o 
A g r o t r a n s p o r t že štiri leta ni dobi l vozila iz uvoza . P o s e b n o težka j e tud i 
n a b a v a g u m , za ka t e re m o r a š pr i spevat i 15 ods to tkov deviz, če j ih hočeš 
imeli . A g f o t r a n s p o r t o v a vozila vozijo »bosa<i . ka r o m e n i , da n ima jo 
rezervnih g u m . N a drugi s t rani pa ni tudi ležajev. Vprašl j iva j e tudi 
r en tab i lnos t t r an spo r t a glede na to. da se splošni obseg uvoza manjša in 
se p o t e m p revozn ik i iz tuj ine vračajo p razn i . 

M G ; 

OPLOTNICA 

Stavbno pohištvo 
za izvoz 

v ko lek t ivu Le^no indus t r i j skega podjet ja L IP S lovenske Konj ice 
T O Z D S t a v b n o poh i š tvo O p l o t n i c a beležijo v zadnj ih letih s ta len 
porast p ro izvodn je . T o j i m j e h i t ro uspe lo p o združi tvi z Lesno i n d u 
stri jskim podje t jem LIP iz Slov. Konj ic , ko so se v op lo tn i šk i T O Z D 
preusmer i l i v p ro i zvodn jo s t a v b n e g a poh i š tva . 

U g o d n a lokacija o b vznožju Pohor ja j i m zagotavl ja tudi hitrejše 
o sk rbovan je s su rov ino , saj v p r e t e k l e m o b d o b j u n iso imel i večjih težav 
z d o b a v o hlodovine . O b tem je še p o m e m b n o , da ta kolektiv kar 70 

Iz majhne žage se je v nekaj zadnjih letih T O Z D Stavbno pohiStvoj 
Oplotnica razvil v sodobnega proizvajalca stavbenega pohištva. 

ods to tkov p o t r e b n e g a lesa p r e d e l a n a las tn ih žagah . S p o t r e b n o su rov ino 
pa za laga jo tudi s o r o d n o T O Z D E m b a l a ž a v Slovenski Bistrici. 

Poda tek , d a j e ta kolekt iv s a m o za en ods to tek zaostajal za p l a n o m 
fizičnega obsega p ro izvodn je kaže , d a b o d o že v nekaj nas ledn j ih t edn ih 
ta ods to tek poprav i l i in tudi presegl i . P repr ičan je j e še tol iko t rdnejše , ke r 
j e sedaj že odp rav l j en p r o b l e m p r e s k r b e in p o m a n j k a n j a s u h e g a lesa. 

Uspešn i p ro i zvodn i rezul ta t i pa ta kolekt iv ne uspava jo , a m p a k j i m 
daje s p o d b u d o za nove , še večje d e l o v n e rezul ta te , m e d ka te r imi j e n a 
p rvem m e s t u p r i zadevan je , d a bi se tud i s ami vključili m e d izvoznike . T o 

j i m b o p r a v g o t o v o uspe lo , saj kval i te ta izdelkov ne zaosta ja za p o d o 
bn imi izdelki os ta l ih j ugos lovansk ih izvoznikov. 

Besedi lo in posne tek : Viktor H o r v a t 

ELKOM-HIKO ;;0LGA MEGLIC" PTUJ 

Kljub naporom, pian 
izvoza ne bo dosežen 

ž e nas lov p o v e vel iko. Vzroki , d a ne bo dosežen pa so označen i kot 
globlji in so d e j a n s k o o d r a z sp lošne si tuaci je v av tomobi l sk i industr i j i 
sveta. K a k o j e v resnici , odgovar j a S i m o n Pešec, d i r ek to r te organizaci je : 
»Naš izvoz j e temelj i l izkl jučno na ar t ik l ih , k i j ih po t rebu je av tomob i l ska 
industr i ja . Izvažal i s m o v Franc i jo (S imca , R e n a u l t ) , M e r c e d e s u in 
VW-eju . V teh indus t r i j ah j e prišlo d o s tagnaci je p ro izvodn je in s tem tudi 
d o s to rna naroči l , se pravi našega izvoza. Zlasti v p r imer ih o z i r o m a za 
p o t r e b e S imce , R e n a u l t a , pri V W j e bil zaple t za rad i cen . ki niso dosegle 
niti cen r e p r o m a t e r i a l a . 

D a ne d o s e g a m o izvoznih ciljev, j e iskati k r i vdo v p r e p o č a s n e m 
uvozu d o l o č e n e o p r e m e , ki j o že l imo uvoziti iz V z h o d n e Nemči je . 
P o g o d b a j e bi la sk len jena že v letu 1980. v e n d a r d o d a n e s še ni reahz i -
r ana . V r e d n o s t teh strojev j e le 170 ti.soč dolar jev; brez njih pa ni mogoče 
kva l i t e tno proizvajat i , zlasti v p r i m e r u ar t ik lov iz nove p ro izvodn je , da bi 
j ih p o t e m l a h k o uvrstili m e d izvozne ar t ikle . 

Res j e , d a n i s m o real iz i rah izvoza, p rav tako pa ne d o s e g a m o 
p lanskih ciljev uvoza . T a k o , d a v »Olga Megl ic« ne r u š i m o ^ u n ^ j e - t r -
govinske b i lance . P r e d v i d e v a m o , d a b o m o l a h k o uresničil i 40 ods to tkov 
izvoza in 30 ods to tkov uvoza . Res pa j e tudi , d a j e v av tomobi l sk i 
industr i j i z n a t n o o težen izvoz za rad i h u d e k o n k u r e n c e na tu jem trgu. 
P r i čaku jemo pa . d a se b o d o naši izvozni p l an i realiziral i šele v letu 1982, 
ko n a č r t u j e m o tudi izvoz iz n a š e g a n o v e g a p r o g r a m a . P o u d a r j a m , da 
kl jub n a p o r o m več n e b o m o mogl i stori t i in d a b o izvoz in uvoz dosege l 
ie že o m e n j e n e okvire .« 

M G 

BREZ IZVOZA NI NAPREDKA 
T o je še zlasti poudaril predsednik Izvršnega 

sveta Skupščine občine Ptuj Martin Berden na 
seji zbora združenega dela občinske skupščine, 
ko je v uvodni obrazložitvi govoril o 
gospodarskih gibanjih d o septembra letos. 
Zaosta jamo na obeh osnovnih področjih — 
fizičnem obsegu industrijske proizvodnje in 
izvozu. Rezultati v tretjem trimesečju so sicer 
nekoliko boljši kot v prvi polovici leta, vendar 
daleč od planiranih. Osnovna naloga je , da do 
konca leta zamujeno poskusimo nadok
nadili. Ne mislimo na to , da bi si 
samo prizadevali, temveč da bi v tej smeri tudi 
resnično in zavzeto delali. Spodbudno je, da je 
v tej smeri bila usmerjena tudi razprava, v 
kateri so sodelovali delegati T O Z D Gradnje , 
T G A Boris Kidrič, združenih kmetov KZ P tu j , 
Kmetijskega kombina ta in T A M T O Z D 
Karosernica. Opozorili so na težave pri iz
polnjevanju sprejetih nalog in hkrati nakazali 
ukrepe, ki so jih v svojih sredinah sprejeli ter na 
u k r e p e , ki b o d o p o t r e b n i v š i rš i 
družbenopolit ični skupnosti . 

V razpravo o gospodarskih gibanjih se je 
vključil tudi predsednik SO Ptuj dr. Cveto 
Doplihar in opozoril na naloge delegatov in 
delegatskih skupščin, torej vseh nas, pri izvedbi 
stabilizacijskih ukrepov, o njih pa je bila beseda 
tudi v najvišjih vodstvenih organih SFRJ . Med 
drugim gre za ugotovitve, da je izvoz ključni 
dejavnik razvoja gospodarstva in je nanj 
neposredno vezan uvoz, sprotno preverjanje 
viškov porabe, uokvirjanje investicij v meje 

razpoložljivih sredstev, povečanje vrednosti in 
amortizacije osnovnih sredstev, pospeševanje 
dogovarjanja in sporazumevanja, zaostrovanje 
odgovornost i , odpraviti odvečno trošenje 
sredstev, varčevanje na vseh področjih ter 
zaostren boj proti gospodarskemu kriminalu. 
To je pot rebno dosledno upoštevati pri 
sedanjem delu ter prihodnjih usmeritvah. 

Pri spremljanju gibanja delitve osebnih 
dogodkov je ugotovljeno, da dovoljene okvire 
presegamo. Tudi tu se stanje izboljšuje, 
razkorak med rastjo dohodka in O D je sedaj 
nekoliko manjši kot ob polletju. Iz organizacij 
združenega dela zagotavljajo, da bodo do 
konca leta razkorak odpravili . Razlogi za 
prekoračitve gotovo so, vendar je vprašljiva 
opravičenost. Dejstvo je , da pri delu in 
rezultatih dela zaostajamo, pri osebnih 
dohodkih pa okvire prekoračujemo. Na seji 
smo slišali zanimiv primer ob prizadevanjih za 
odpravo odstopanja . V eni naših največjih O Z D 
pravijo, da še nimajo ocene do konca leta, ker 
še nimajo ocene za delo in rezultate. Za to je 
bilo opravičen komentar — če nimajo ocene, 
potem ne bi smeli dvigniti O D — v tej O Z D pa 
so to storili. 

V nadaljevanju so delegati brez razprave 
sprejeli osnutek odloka o pripravi in sprejemu 
dolgoročnega plana občine Ptuj ter predlog 
dogovora o skupnih osnovah in merilih za 
določitev odškodnine zaradi spremembe 
namembnost i kmetijskega zemljišča ali gozda. 
Po krajši obrazložitvi pa tudi osnutek odloka o 

spremembi odloka o urbamstičnem n^j 
mesta P tu j , saj se mora prilagajati r a z v o j u ^ 
potrebam. Gre za spremembe, ki smo ji}, 1" 
naredili, organizirano zelenje ter sprememb^' 
industrijski coni. Med ostalim gre tudj ^ 
kasnejšo ureditev prometa v Ptuju (nadvo? 
obvoznica, most). Ob obravnavi osnutî ^ 
o d k l o k a o nov ih o d š k o d n i n a h zar^^ 
spremembe namembnost i kmetijskih zemljijfj' 
delegati sprejeli varianto, ki je usklajena ] 
dogovorom za to področje. Omenit i še velja, d-
so brez razprave sprejeli tudi pobudo ' 
spremembo v načinu obveščanja delegatg^ 
zborov skupščine. Izvršni svet je predlagal, 
p r i h o d n j e de legac i j e n a m e s t o celotniij 
zapisnikov prejšnjih sej prejmejo samo sprejet^ 
sklepe. Celotni zapisniki so namreč zajertiaij 
kar petino celotnega gradiva za posamezno 
zasedanje zborov. Prihranek bo torej î ^̂  
precejšen. 

Dodati kaže tudi podatke o udeležbi na seji 
O b 55 se je seje, ki je bila 7. oktobra , udeležil^ 
36 delegatov. Izostanka ni opravičilo torej kj, 
19 delegatov iz naslednjih delegacij in konferenc 
delegacij: Pleskar, CSUI , KZ P tu j , GG Ptuj 
KZ Lovrenc, TGA, KK Ptu j , Gozdarji Lê  
Ptuj , gostinstvo, pekarne Vinko ReS, Konus 
Majšperk, KB Maribor P E P tu j , G P Drava, 
M I P , osnovne šole, dom upokojencev in J L A , 
Nazivi sicer niso popolni — prizadeti se bodo 
spoznali in v prihodnje svojo dolžnost bolje 
opravili! 

1 • kotar 

Z velikimi napori do boljših delovnih 
in življenjskih pogojev 

AGIS 
Za kovinsko industrijo v ptujski občini ne mo

remo trditi , da je v dobrem gospodarskem polo
žaju, veliko je še odvisnosti od uvoza reproduk
cijskega materiala in vse težje se je prebijati v 
konkurenci močnih, bolje organiziranih in pro-
dornejših proizvajalcev, ki so že ali p a š e osvaja
j o tržišča. Za ptujski AGIS pa je ob tem potreb
no še reči, d a j e bilo v zadnjih letih ogromno in
vestiranega v posodabljanje in modernizacijo 
proizvodnje in servisnih dejavnosti, v ustreznejše 
delovne pogoje in družbeni s tandard. 

O b ugotavljanju življenjske ravni delavcev te
ga 2031-članskega kolektiva seveda sindikat ni 
mogel mimo dejstva, da stiska v gumarskokovin-
ski industriji vpliva tudi na to področje. V Agisu 
je zaposlenih veliko delavcev, ki j im doda tno 
daje še zemlja, bodisi, da j o imejo sami ali pa ži
vijo v takšnih skupnih gospodinjstvih. To sicer 
nekoliko zboljšuje življenjsko raven, čeprav 
grobi podatk i kažejo, da je nad 50 odstotkov de
lavcev takih, kjer pride na družinskega člana 
manj kot 4000 dinarjev mesečno, 16 odstotkov 
delavcev pa je imelo osebni dohodek do 2200 
dinarjev na družinskega člana. 

Seveda ti podatk i iz že omenjenega vzroka ne 
kažejo dejanskega stanja v s tandardu 
posameznika ali njegove družine. Skupni O D za 
vse zaposlene pa le ni t ako majhen, čeprav ugo
tavljajo, da j im ga lahko le še boljše delo dviguje 

— vse od zdravstvenega varstva do možnost ih 
izobraževanja. 

Prvemu že vrs to let v Agisu posvečajo veliko 
skrb, saj imajo svojo obra tno ambu lan to z 
zdravnikom splošne prakse in zobozdravstveno 
službo, le prostori ambulante so premajhni za ta
ko številno družino, v kateri ne manjka delovnih 
invalidov in ljudi, z zmanjšanimi delovnimi spo
sobnostmi. Nekaj prek 100 jih je skupno za kate
re pa težko zagotovijo druga, ustreznejša opravi
la. Letos so zabeležili tudi nekoliko več nesreč 
pri delu, pa tudi v teh podatkih bi morali iskati 
vzroke za pravilne ugotovitve. Veliko nesreč se 
zgodi na poti na delo, nekaterim botruje tudi 
prevelika a lkoholna vnema in seveda so Se tiste iz 
neposrednega delovnega procesa. 

V Agisu so si zgradili sodoben obrat družbene 
prehrane, ki so ga investirali sami, čeprav je bilo 
pred tem precej govora o skupnih vlaganjih zain
teresiranih delovnih organizacij , ki imajo svoje 
obrate v tem predelu ptujske industrijske cone. 
Danes sicer pripravljajo topli obrok za druge, 
manjše kolektive, tako da j im vsakodnevni po
datki prinašajo tudi velike številke — več kot 

2000 toplih malic, pa hladne in dietne obroke 
pripravljajo v svoji kuhinji. Delavec prispeva za 
malico le dodatnih pet dinarjev dnevno k ceni, ki 
je 31,50 dinarja. Nekoliko dražja je za zunanje 
naročnike 37 dinarjev. 

Minula sezona dopustov je bila za ta kolektiv, 
ki je takorekoč brez lastnih zmogljivosti, imajo 
le sedem stanovanjskih prikolic, dokaj uspešna, 
Kar 400 delavcev je lahko organizirano letovalo s 
svojimi družinami, zanje so najeli sobe ali ce
lotne hiše v nekaterih turističnih krajih. Največje 
povpraševanje pa je bilo po takih v katerih je 
možnost kuhanja. Pravi jo, da le trinajstim pro
silcem niso mogli ustreči z ustrezno namestitvijo. 

O b našem obisku v AGISU smo povprašali tu
di — kako rešujejo stanovanjsko problematiko 
in kako je z dodatn im izobraževanjem zaposle
nih? Denarja za nakup stanovanj je manj , če
prav je po grobi oceni na listi prosilcev Se okrog 
100 družin, imajo pa 130 štipendistov, 70 jih 
študira ob delu, nekaj pa se jih tudi dodatno 
funkcionalno izobražuje. Ustrezno skrb pa po
svečajo tudi na novo zaposlenim delavcem, ki 
jim je po t rebno predvsem znanje o varstvu pri 
delu. Dejanske potrebe po kadrih pa kažejo, da 
bodo morali za izobraževanje namenjati še več 
sredstev, posebno Se sedaj , ko b o d o potrebovali 
za prakt ično delo učencev v usmerjenem izobra
ževanju tudi ustrezno opremljene prostore, ml 

TOZD AVTOPABK KOIVlOhSAlNEGA PODJETJA PTUJ 

Tudi ob koncu leta dobri rezultati 
V tej ptujski temeljni organizaciji 

so ob koncu prvih osmih mesecev 
leta zabeležili zadovoljive delovne 
in poslovne rezultate. Celotni pri
hodek so presegli za 25 odstotkov 
v primerjavi z enakim obdobjem 
leta 1980, glede na plan za leto 
1981 pa je celotni prihodek dose
žen z 61 odstotki . V tem obdobju 
pa zna tno naraščajo stroški, ki 
presegajo rast celotnega pr ihodka 
za 13 odstotkov. Izplačani o.sebni 
dohodki so v primerjavi z letom 
1980 večji za 9 odstotkov, pri
merjava z p lanom leta 1981 pa ka
že 58 odstotno realizacijo. 

36 avtobusov je v devetih mese
cih leta prevozilo 1735.549 km, to 
je za 21,9 odstotka več kot v letu 
1980. S k u p n o so p r e p e l j a l i 
1,692.000 potnikov, kar je za 9 
odstotkov več kot v letu 1980. To
vorni promet je v tem obdobju za
beležil 806.471 km in je za 4.5 od
stotka večji kot v letu 1980. N a 
avtobusni postaji je bilo letos že 
112.670 prihodov in odhodov ali 
za 27 odstotkov več kot v letu 
1980. 

Izvozni rezultati so do.segli 2 mi
lijona 200 tisoč dinarjev, kar je za 
3 odstotke več kot v letu 1980. 
Glede na plan je izvoz dosežen i 

44 odstotki . Le-ta je pridobljen z 
uslugami in sicer s prevozi naših 
delavcev na začasnem delu v tujini. 
V ta namen vozijo trije avtobusi 
vsak teden in sicer iz Miinchna. Za 
te usluge dobi temeljna organizaci
ja plačilo v devizh. Z izvozom so 
pričeli že v lanskem letu, vendar so 
takrat vozili le od meje dalje, sedaj 
so vožnje direktne. 

Pri turističnih prevozih j e bil v 
letošnji sezoni velik naval t ako , da 
vseh želja niso mogli uresničiti. Tri 
avtobuse pa so v poletni sezoni 
angažirali na morju, kjer so vozili 
za potrebe kompasove temeljne 
organizacije Inozemski turizem. 
Ob tem so dobili del plačila v devi

zah. Uspešno dela tudi turistična 
agencija Petovio , ki je Se zlasti 
uspešna pri prodaji letalskih vo
zovnic za JAT in Inex-Adrio. 

V dogovoru s ptujskim Certusom 
nameravajo že v kratkem realizira
ti načrt , ,skrajšanja intervala voz
nega r e d a " na progi Ptuj Mar ibor 
in obra tno , ki naj bi zagotovil kul
turen prevoz potnikov na tej progi. 
Obenem se dogovarjajo za uvedbo 
enotne mesečne vozovnice za dija
ke. 

Temeljna organizacija vlaga vse 
napore za uresničevanje politike 
gospodarske stabilizacije. Najbolj 
, , špara jo" pri prevoženih km, po
sebno pa so skrbni pri vzdrževa

nju. St ruktura dohodka jasno po
kaže ta njihova prizadevanja. Da 
bi omilili gnečo, zlasti v jutranjih 
urah, so se odločili za nakup treh 
avtobusov, ki l ahko hkrat i prepe
ljejo do 100 potnikov, vendar vse 
kaže, da je upravičen nakup tudi 
večjega, ki bo lahko prepeljal 180 
potnikov. P o načrtu ga b o d o kupi
li pr ihodnjo pomlad . 

Glede na splošne gospodrske raz
mere, je znaten padec del pri stroj; 
no-zemeljskih delih, še najbolj pri 
prekucnikih. Poleg tega se srečuje
jo z močno konkurenco zasebni
kov. 

MG 

Najuspešnejši v občini 
D e l o v n a organizaci ja E M l Pol jčane j e p o dosežen ih pos lovnih 

rezultat ih v letošnjem letu ena najbolj uspešnih na o b m o č j u o b č i n e 
Slovenska Bistrica. K r e p k o presegajo p lan fizičnega obsega p ro izvodnje , 
pri tem j im p o m a g a tudi r edna in n e m o t e n a o sk rba s s u r o v i n a m i in 
d rug imi reprodukc i j sk imi mater ia l i . 

M o č n o presegajo tudi p lan izvoza, kjer g r e p r e d v s e m za izvoz na 
klir inška področ ja , od tega največ v Sovjetsko zvezo. V teku pa .so že 
p r izadevanja , da bi pričeli izvažati tudi na področ ja s konve r t i b i l no 
valuto . 

Stabi l izaci iska p r i zadevan ja so tudi t e m u kolekt ivu zavr ia neka t e r e 
investicije, m e d njimi tudi zgradi tev večje p r o i z v o d n e ha le za t lačne cevi 
in cevno razsvet l javo, ki j o b o d o zgradi l i v Slovenski Bistrici. 

Vik tor H o r v a t 

POLJČANE 

Plan bodo 
presegli 

v temel jni organizaci j i T O Z D 
ot roško poh i š tvo Pol jčane načr-
tu i e jodo Konca le tošnjega leta za ' 
ods to tkov večji o b s e g p ro i zvod nje 
kar b o d o tudi uresničil i , saj po
vpraševanje po nj ihovih izdelkih 
k repko presega možnos t i . O b tem 
pa j e p o m e m o n o tudi spoznanjC' 
da n imajo težav pr i osk rb i s su
rov inami . 

Vse kaže , d a b o p resežen tudi 
plan izvoznih akt ivnost i , ki so jih 
skoraj v celoti usmeri l i n a kon
vert ibi lna tržišča. 

Takšn i pos lovni uspeh i p a so 
doseženi p r e d v s e m za to , ker de
lavce .sproti seznanja jo s doseže
nimi de lovn imi rezul ta t i in po
t rebnimi uk rep i za boljše gospo: 
d a n e n j e . Z e l o o d l o č n o so s topi ' ' 
tudi na pot u resn ičevan ja kon
kre tn ih zadolž i tev n a delovnih 
mestih vsakega posameznega 
č lana kolekt iva . 

Vik to r Horvat 

Kako samoupravna delavska kontrola 
Komisija za družbeno nadzorstvo skupščine občine 

Ptuj je na 6. seji obravnavala vprašanje dela 
samoupravne delavske kontrole v delovnih 
organizacijah. Sprejeli so sklep, da bodo opravili 
anketo, iz katere bi se dalo ugotoviti , kako in kaj 
delajo komisije samoupravne delavske kontrole . 
Anketa b o pokazala, kako v T O Z D in drugih O Z D 
izvajajo samoupravne predpise, predvsem je pa 
pomembno to, če komisije samoupravne delavske 
kontrole delujejo dovolj š iroko, če se preveč ne 
ubadajo z nekaterimi obrobnimi vprašanji , medtem 
ko gredo bistvena vprašanja gospodarjenja (uvoz, 
izvoz; produktivnost dela, delovna disciplina) m i m o 
nje. 

Tudi sestava članov komisije ni nepomembna glede 
na njene pristojnosti. Takoj po opravljeni anketi , ki 
bo v kra tkem poslana vsem predsednikom 
samoupravne delavske kontrole in opravljeni okvirni 
analizi zbranih podatkov, bodo sklicani predsedniki 
komisij na delovni posvet. Namen tega posveta bo, 
da manj razpravl jamo, temveč več s tor imo na 
področjih, ki so v pristojnosti samoupravne delavske 
kontrole v delovnih in ostalih organizacijah. 

Komisija za družbeno nadzorstvo, bo zbrane 
podatke posredovala pristojnim organom, da b o d o 
lahko po potrebi tudi ukrepali v okviru svojih 
pristojnosti . 

m. g. 
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S PROGRAMSKO VOLILNE KONFERENCE OK ZSMS PTUJ 

Tudi mladi v bitko za stabilizacijo 
jga volilno programski konferenci občinske 

^(jpference ZSMS Ptuj so v torek 6. ok tobra te-
jljito ocenili dosedanje delo in aktivnosti 

ijladih v preteklem obdobju , hkrati pa so na-
Ijjzali tudi programske usmeritve za delo v 
.fihodnje. Dragica Voda, dosedanja predsed
nica občinske konference je v svojem poročilu 
jvodoma povdarila, da so pri občinski kon
ferenci posvečali — in to je tudi naloga za na-
fgj — največ pozornost i oblikovanju in 

^prejemanju srednjeročnih programov m njiho-
ĝni uresničevanju. Gre torej za boj za učin-

Ijovito ekonomsko stabilizacijo, ki je tako , kot 
povsod v naši družbi tudi osnovna naloga 
^ladih. V ospredju delovanja so bile tudi 
jlctivnosti pri preobrazbi vzgroje in izobraževa
nja, pa na r>odročju stanovanjske problematike 
^ladih in mladinskega prostovoljnega dela, 
štipendijske politike in izvajanja dogovorjenih 
^ o g . Bolj kot kdajkoli doslej so pri občinski 
Itoriferenci ZSMS afirmirali mlade v kmetijstvu, 
izboljšali so informiranje ter vključevanje mla
jih v delegatsko odločanje. UsReSno so vklju-
{evali in usf)osabljali mlade za S L O in družbeno 
samozaščito. Vsa ta in številna druga vprašanja 
je obravnavalo predsedstvo OK ZSMS Ptu j , 
jiladi pa so o tem razpravljali tudi po osnovnih 
organizacijah, na številnih seminarjih, posvetih 
predsednikov osnovnih organizacij , javnih tri
bunah in drugih oblikah obveščanja in izobra
ževanja. 

Sedanji gospodarski trenutek zahteva od mla
dih, da se odločno angažirajo pri uresničevanju 
nalog in bojev za večjo produkt ivnost , za 
dosledno delitev po delu, za odgovorno iz
polnjevanje nalog slehernega delavca, za večjo 
proizvodnjo in izvozno usmerjenost naših O Z D . 
Mladina se mora še bolj učinkovito, kot dose-
daj spopasti z nesamoupravnimi pojavi , ki 
hromijo deio in tudi naš samoupravni politični 

sistem. Z vsemi silami je treba delovati proti 
odločanju v ozkih krogih, proti samovolji in 
neodgovornemu obnašanju posameznih vod
stvenih in strokovnih s t ruktur , prisvajanju 
osebnega dohodka mimo dela, težnjam po 
uravnilovki, neracionalnemu investiranju, ter 
proti pojavom tehnokrat izma in birokrat izma. 

Mladi se zavedajo, da je treba spremeniti tudi 
kadrovsko polit iko, ki jo je nenehno pot rebno 
dopolnjevati in dograjevati. S skupnimi močmi 
je treba premagovati ozkost , zaprtost , 
nedemokratičnost in druge negativne pojave, ki 
so žal še vedno prisotni v naši družbi. Za 
najdogovornejše funkcije v mladinski organiza
ciji je treba izbrati mlade, ki so s svojim delom 
že dokazah, da so sposobni voditi in organizira
ti delo mladinske organizacije. Za vse to pa se 
je treba ustrezno idejno politično usposabljati . 
Mladi morajo še tesneje sodelovati z vsemi 
ostalimi družbenopoli t ičnimi organizacijami in 
skupaj z njimi načrtovati in izvajati aktivnosti . 
Zlasti p o m e m b n o j e , da se mladi komunist i še 
bolj aktivirajo znotraj osnovnih organizacij 
ZSMS, ne pa, da kažejo svojo aktivnost le v 
ZK. 

Izredno pomembna naloga mladih j e tudi 
vključevanje v podružbljanje SLO in družbene 
samozaščite, ter v zvezi s tem razvijanje tesnej
šega sodelovanja z J L A , teritorialno ob rambo , 
ZRVS in drugimi. 

Na področju mladinskega prostovoljnega 
dela j e t reba doseči še večjo množičnost , kajti 
mladi so pripravljeni sodelovati na M D A , le 
bolj ustrezno jih je treba organizirati in pritego
vati. 

T a k o kot do sedaj bodo pri občinski kon
ferenci ZSMS Ptuj tudi v prihodnje posvečali 
pozornost sodelovanju z drugimi občinskimi 
konferencami iz podravske regije in z mladimi 
iz pobratenih občin. Precej možnost i za to je na 

kulturnem in športnem področju , ter na 
pKKlročju mladinskega prostovoljnega dela. 

In končno, osnovne organizacije ZSMS je 
treba ustrezno organizirati , zgraditi je t reba 
množičnost mladinskega dela, samoiniciativnost 
in odgovornost do akcijskega dela. Mladi po
trebujejo takšne osnovne organizacije, ki b o d o 
sposobne aktualne družbene probleme približati 
članstvu in mladim omogočale da se bo lahko 
sleherni član potjjeval in dokazoval svoje 
sposobnost i . Na ta način bodo tudi nadaljevali 
in dograjevali Ti tovo pot, to so mladi prisegli in 
to so dolžni tudi upravičiti s svojim delom. 

V nadaljevanju so v razpravi sodelovali naj
prej predsedniki posameznih področnih kon
ferenc, ki so opozarjali na prednostne naloge 
mladih v posameznih sredinah. Razpravljali so 
tudi predstavniki družbenopohtičnih organizacij 
in S O Ptu j . Tudi v teh razpravah so bile stične 
točke v prepričanju, da je treba še bolj t rdno v 
boj za stabihzacijo našega gospodars tva , kajti 
tudi mladi imajo svojo besedo in predvsem širo
ke možnosti . 

P o razrešitvi sedanjega vodstva. Dragice 
Voda, kot predsednice občinske konference in 
Branka Novaka, kot sekretarja, ter štirih članov 
predsedstva, so za novega predsednika OK 
ZSMS Ptuj izvolili Igorja Galiča iz Ptu ja . Z a 
sekretarja pa so izvolili Milana Kurija iz 
Viromarc. Razen tega pa so izvolili še štiri nove 
člane predsedstva: J ano Hvaleč iz Cent ra za 
obveščanje in p ropagando , Andrejo Capuder iz 
občinskega centra klubov O Z N , Sanjo Brezni-
čar iz občinskega centra marksističnih krožkov, 
ter Dušanko Gegič, kot predsednico komisije za 
SLO in DS. Ob koncu so podelili še pokale in 
priznanje najbolje uvrščenim ekipam v šport
nem tekmovanju mladih ob dnevu mladost i . 

M . Ozmec 

Naloge ZK in sindikatov pri uresničevanju 
socialne politike 

ORMOŽ 
To je bila osrednja točka 

dnevnega reda skupne seje občin
ske konference ZKS in občinskega 
sveta ZSS Ormož , ki sta zasedala v 
torek 6. ok tobra letos. 

,,Zveza komunistov j e do proce
sa socialnega razlikovanja, njiho
vih družbenih vzrokov in posledic 
vedno imela izostren odnos in te
mu vprašanju namenjala veliko 
pozornost. Najpomembnejša vpra
šanja socialne politike je opredelila 
v partijskih dokument ih , predvsem 
pa v sklepih in stališčih tretje 
konference ZK Slovenije o social
nem razlikovanju, ki je sprejela 
tudi idejnopolitična izhodišča za 
uveljavljanje socialne politike. O 
uresničevanju sprejetih stališč in 
izhodišč je v maju letos razpravlja
lo tudi predsedstvo CK ZKS in 
predlagalo, da predvsem zaradi 
sedanjih gospodarskih razmer, te
mu p o m e m b n e m u v p r a š a n j u 
namenimo posebno pozornos t " , je 
v uvodnih besedah na seji dejala 
predsednica ormoške zveze komu
nistov, Gabrijela Kuhar . 

Poglavitna ugotovitev ob tem pa 
je, da v občini O r m o ž tem vpraša
njem vseskozi namenjajo po t rebno 
skrb, v kar se poleg družbenopoli
tičnih organizacij uspešno vklju
čujejo občinske samoupravne 
interesne skupnosti , ki so kljub 
pičlim sredstvom dokaj uspešno 
urejale vprašanja s področja 

socialnega varstva. 
Med pomembnimi vprašanji, ki 

terjajo učinkovito ukrepanje j e 
pravgotovo zaposlovanje. Iz 
ormoške občine je t renutno na 
začasnem delu v zamejstvu 520 
delavcev, d o m a pa jih čaka na 
zaposlitev 348. V občini je posebej 
problematično zaposlovanje žensk, 
saj j ih t renutno išče delo 205. Med 
iskalci zaposlitve je vse več takih, 
ki imajo ustrezno izobrazbo, ozi
roma so končali šolanje na sred
njih in poklicnih šolah. S srednjo 
izobrazbo je 13 iskalcev in s 
poklicno šolo 58 iskalcev zaposlit
ve. Pri tem tudi ne gre prezreti 
dejstva, da je med nezaposlenimi 
veliko mladih do 30 let in to 
približno 160. V občini bo nujno 
nadaljnje odpiranje industrijskih 
obratov in iskanje drugih rešitev za 
učinkovito zaposlovanje. 

Družbeno varstvo otrok je v ob
čini dobro urejeno. V organizirano 
o t roško varstvo je zajetih 38 °Io 
vseh predšolskih o t rok . Trenu tno 
obiskuje vrtce v ormoški občini 
570 otrok.. Pr i vključevanju otrok 
v vrtce so najbolj uspešni v KS 
Središče ob Dravi kjer obiskuje vr
tec 51 "/o vseh predšoLskih otrok, 
na to sledijo: Ormož z 48 % 

P o d g o r c i , Ve l ika N e d e l j a , 
Ivanjkovci, Miklavž, Tomaž in 
Kog, kjer je zajetih v organizirano 
ot roško varstvo 27-35 % vseh 
predšolskih o t rok. 

V občini O r m o ž namenjajo 
pot rebno skrb tudi socialni varno
sti starejših občanov. Družbeno 
denarno pomoč kot edini vir 
preživljanja prejema 95 občanov, 
50 pa jih prejema dopolnilna sred
stva za preživljanje. Poleg denarne 
pomoči , bodo za ostarele moral i v 
prihodnje organizirati sosedsko 
pomoč in druge oblike pomoči 
ostarelim in osamljenim občanom. 

Danes je na širšem ormoškem 
območju blizu 40 % kmečkega 
prebivalstva, medtem ko v naši 
republiki le še 12 '^'o. Tudi na tem 
področju so v občini Ormož priča 
kvalitetnim premikom, čeprav še 
niso uspeli rešiti vseh vprašanj . 
Starostno pokojnino zdaj prejema 
96 kmetov, kmetijsko zavarovanih 
pa jih je več kot 4.500. Z združe
vanjem dela in sredstev pa je 11 
ormoških kmetovalcev uresničilo 
možnost izenačenega pokojn insko 
invalidskega in zdravstvenega var
stva z delavci. 

Kljub znanim težavam so m o č n o 
izboljšali zdravstveno varstvo 

občanov. Medtem ko so leta 1950 
imeli v občini Ormož le dva 
zdravnika, j ih imajo danes osem. 
To pomeni , danes zdravnik pride 
na 2.250 prebivalcev. Razmere na 
tem področju pa b o d o še izboljšali 
v skladu z možnos tmi . V planskih 
dokument ih za to srednjeročno 
obdobje so zapisali, da načrtujejo 
hitrejši razvoj osnovne zdravstvene 
dejavnostr, medicine dela, nege na 
domu in opravljanje manjših 
kirurških posegov, vse s ciljem, da 
bi zmanjšali bolnišnično zdravlje
nje. Glede na zdajšnji težaven 
položaj občinske zdravstvene 
skupnosti pa bo tudi v prihodnje 
nujno še bolj skrbno obračati 
zdravstveni dinar . 

Delegati ormoške zveze komuni
stov in sindikatov, so si bili enotni 
v tem, da bo v uresničevanju 
socialne politike v posameznih 
okoljih po t rebno marsikaj spreme
niti. T a k o bo med drugim potreb
no ugotoviti , kdo je dejansko 
nezaposlen. Tisti, ki noče sprejeti 
ponujenega dela, to pravgotovo ni. 
Tudi elemente solidarnosti b o 
potrebno proučiti , saj zdaj vsi niso 
enako upravičeni do te oblike 
pomoči . V združenem delu b o nuj
no izpeljati nagrajevanje po delu 
ter zmanjšati bolniške izostanke z 
dela. Doslednost terja tudi varstvo 
pri delu, ki v vseh okoljih še ni 
zadovoljivo rešeno. G F 

S SEJE KOMITEJA OK ZKS PTUJ 

Programsko volilne 
konference 

Od 25. o k t o b r a d o 25. n o v e m -
ora b o d o o s n o v n e orjganizacije 
2 K S v ptujski obč in i oj)ravile 
programsko vol i lne k o n l e r e n c c . 
Do takra t m o r a biti zak l jučen tudi 
Kadrovski pos topek za n o v a vod
stva o snovn ih organ izac i j . Doslej 

40 o.snovnih organizac i j ni evi
dentiralo m o ž n i h k a n d i d a t o v za 
opravljanje funkcij v obč insk i or
ganizaciji zveze k o m u n i s t o v , za to 
^ č l a n i komi l e i a sklenil i , d a m o r a 
bili ta pos topek zakl jučen v tem 
tednu. Večina o s n o v n i h o rgan i -
^ c i j . k i j e že ev iden t i r a l a m o ž n e 
kandidate za sekre tar je O O Z K S . 
konferenco in komi t e , j e p red la 
gala nqve k a n d i d a t e , le nekaj j e 
takih, kjer b o sek re t a r opravl ja l 
^vojo funkcijo .̂ e v d r u g e m m a n 
datu. 

D o p r o g r a m s k o voli lnih k o n 
ferenc m o r a j o sekre ta r ia t i o s n o -
)^ih organizaci j p r iprav i t i t e m e 
ljito o c e n o de la organizac i je in 
Posameznikov, na jveč pozornos t i 
Pa mora jo n a m e n i t i u resn ičeva
nju ciljev e k o n o m s j c e s t a b i l i z a d i e . 

ucc i i d ucla naj bo tudi vod i lo za 
nadal jn jo akcijo, so dejal i č lani 
komite ja , ko so prejšnjo s r e d o 
(K-enjevaii p r ip rave na p r o g r a m 
sko voli lne Konference. D a bi bile 
te res d o b r e , so člani komi te ja 
sklicali posvete sekretar jev O O 
Z K S za p o s a m e z n a področ ja d e 
javnos t i , da bi se še enk ra t d o g o 
vorili o izvedbi konfe renc . N . D. 

V petek. 16. o k t o b r a se b o d o o b 18. uri zbral i ude leženc i m l a d i n s k i h 
de lovn ih akcij na Z b o r br igadir jev, ki bo v D e l a v s k e m d o m u F r a n c a 
K r a m b e r g e r j a v Ptuju. 

N a zboru b o d o o b r a v n a v a l i na loge v zvezi s p r i p r a v a m i na 35. 
ob le tn ico formiranja prv ih ptujskih mlad in sk ih de lovn ih br igad in prve 
republ i ške mlad inske d e l o v n e akcije v občini Ptuj »Regulaci ja Pesnice«, 
ki se j c pričela 1946. leta. Jubi le j b o d o združil i z os redn jo obč insko 
pros lavo v počast i tev D n e v a r epub l ike ter razvili b r igadi rsk i p r a p o r . N a 
zboru b o d o o b r a v n a v a l i tudi p r o g r a m b r igad i r skega po tovan ja >>Po 
poteh A V N O J «, ki ga p o p r o g r a m u de la načr tu je jo za 7. ali 14. n o v e m b e r 
letos. Dogovor i l i se o o d o o organizaci j i b r igad i r skega večera in o d r u g i h 
na logah d o konca lega leta. 

Svet K l u b a br igadir jev » F r a n c Belšak-Tone« Ptuj j e v tem lelu 
organiz i ra l 7 uda rn i šk ih d n e v o v , v e n d a r doda ja jo še enega za s o b o t o 17. 
ok tob ra na Kmet i j skem k o m b i n a t u Ptuj . za lo b o d o čas zbo ra in o d h o d a 
na delovišče sporočil i na Z b o r u brigadir jev. 

Č l a n e K l u b a br igadir jev » F r a n c Belšak-Tone« Ptuj in vse os ta le 
ude ležence mlad insk ih de lovn ih akcij v a b i m o , d a se Z b o r a br igadir jev 
udeleži jo! FB 

„Racl bi se aktivno vključil v razpravo" 
V tovarn i glinice in a lumin i j a Boris Kidr ič v 

Kidr i čevem b o d o p r e d v i d o m a v tem mesecu 
končal i z r a z p r a v a m i o g rad ivu za tretjo k o n 
ferenco s lovenskih s ind ika tov na ka te r i b o te
kla r azp rava o socialni varnos t i in d r u ž b e n e m 
s t a n d a r d u de lavca . Dan ie l Ko le tn ik — p r e d 
sednik tovarn i ške kon fe rence O O s ind ika ta , ki 
je o b e n e m tudi de lega t iz p tu jske o b 6 n e n a m j e 
ob tem poveda l : , ' 

»Po k o n č a n i r azp rav i m e d naš imi de lavc i 

b o m o skušali zbra l i p red loge in p r i p o m b e ter 
j ih dopo ln i t i s p o d a t k i o r a z m e r a h v naši s re
dini . Kol v e m o so pri nas i z r edno težki de lovn i 
pogoji, ki so ludi osnovni vzrok pri nas ta jan ju 
de lovnih inva l idov . Ko l de lega t bi želel pr i 
pravili referat na lo t e m o , d a bi l a h k o d e l e g a 
tom v Ljubl jani pr ikazal i položaj in težave 
delovnih, inva l idov , na šo s o c i a l n o - p r o b l e m a 
tiko v T G A in poskuša l nakaza t i t ud i us t r ezne 
rešitve. 

Pr ičakujem, da mi bo na konferenci d a n a 
možnost za ak t ivno vključitev v r azp ravo , ki naj 
de lega tom — d e l a v c e m iz vseh koncev Slove
nije ludi po tej pol i p r ikaže r a z m e r e v naši 
tovarni saj t ežavam sami ne b o m o kos in vse 
bolj p o t r e b u j e m o p o m o č širše d r u ž b e n e sku
pnost i , ker bo le t ako s k u p n o vlaganje p r ines lo 
ust rezne reši tve in boljše d e l o v n e pogoje tLstim, 
k i j i h najbol j pot rebuje jo .« 

m š 

OB 7. OKTOBRU - DNEVU TOPNIŠTVA 

Uspešni na vseh 
področjih 

O b 7. ok tobru — dnevu topništ
va je bilo v ptujski vojašnici Dušan 
Kveder-Tomaž izredno slovesno. 

Prišli so številni predstavniki dru-
žbeno-poliličnega življenja občine 
in mladina, ki ie Čestitala o b 
prazniku, mladim vojakom pa žele
la uspešno bivanje v ptujski vojaš
nici. 

Pred svečanim zborom voja
kov in starešin, so si mladi z zani
manjem ogledali sodobno vojaško 
opremo. 

Svečani govor ob dnevu topni
štva ie imel starešina Milovan Stan-
kovič, ki je uvodoma govoril o za-

Nova fontana v parku vojašnice 

četkih razvoja topničarskih enot, 
zatem, pa nadaljeval: , ,Posebno 
mesto v oboroženem boju ima pro
tioklepna artilerija, ki po opremi, 
tehnični opremljenosti , vojaškem 
in starešinskem kadru, spada v vrh 
J L A . S m o pripadniki take enote in 

Zahva la dolgoletni kuharici 

v primeru potrebe, se pričakuje od 
nas velik in pomemben delež v obo
roženi borbi in da ob visoki borbeni 
morali in strokovnosti , zaustavimo 
in v plamen in dim spremenimo 
tanke ter prispevamo k zmagi nad 
agresorjem. T o pa od nas zahteva 

Mladi so si množično ogledali tehnični zbor 
foto: O M 

visoko stopnjo usposobljenosti in 
strokovnosti ter moralno-poli t ično 
stanje. 

V tem letu je naša enota dosegla 
velike uspehe v pouku in usposab
ljanju in na področju celotne bojne 
pripravljenosti. Te rezultate smo 
dosegi, skupaj z vojaki in starešina
mi. Eno ta je izpolnila vse sprejete 
obveznosti , zato smo lahko zado
voljni z doseženimi rezultati. 

Posebej si m o r a m o prizadevati, 
da kljub omejitvam, ki jih od nas 
zahteva stabilizacija, ne ods topamo 
od bojne usposobljenosti naše eno
te. Naspro tno , bolj kot smo pri
pravljeni in usposobljeni za b o j , 
bolj kot smo moralno-poli t ično 
čvrstejSi, boljši b o m o tudi v uresni
čevanju politike gospodarske stabi
lizacije." 

Zatem so svečani zbor vojakov in 
starešin pozdravili še starešina Mi
roslav Stankovič in Dimče Stojčev-
ski, sekretar komiteja OK ZKS 
Ptu j . V imenu vojakov in starešin 
pa se je starešina Miloševič zahvalil 
dolgoletni kuharici Julijani Ceh, ki 

je pred dnevi odšla v zasluženi po
koj . 

O b dnevu topničarjev je park v 
vojašnici postal bogatejši za novo 
fontano, ki stoji v neposredni bliži
ni doprsnega kipa Dušana Kvedra. 

Izdelal j o je Drago Miklavčič iz Ti
tovega Velenja; potrebne elemente 
za gradnjo pa je prispKJval Vegrad iz 

Titovega Velenja. V vojašnici so 
sklenili, da to ni zadnji prispevek v 
ureditvi parka; del načrta b o d o 
uresničili že letos, več pa v prihod
njem letu. 

Zaključni del slovesnosti je pri
padal f)odelitvi značke primeren 
vojak, nagrad in pohval ter napre
dovanjem. P o svoje pa so j o preži
veli mladi in vojaki, ki so s pesmi
jo , glasbo, besedo in plesom znova 
dokazal i , da a rmada živi z ljud
stvom in je njen neločljivi del. 

M G 
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KRAJEVNA SKUPNOST TRNOVSKA VAS 
PETIČ PRAZNOVALA 

Območje krajevne skupnosti Trnovska vas 
obsega 23,5 kvad. kilometrov in je izrazito 
kmetijsko. V nižinskem delu v meliorirani 
pesniški dolini ima kmetijske površine KK Ptuj 
— T O Z D Spodnje Ptujsko polje, Dornava , de
lovna enota Trnovska vas,, ostali del površin na 
nekoliko hribovitih in ilovnatih terenih pa je v 
lasti zasebnih kmetijskih proizvajalcev, od te
ga jih je polovico , ,č is t ih" kmetov, ostali pa so 
kmetje in delavci v združenem delu. 

Od kmetijskih panog sta najbolj zas topana ži
vinoreja in poljedelstvo, prodaja mleka pa je 
največji in skoraj edini vir dohodka . Okrog 
dvajset kmetij je delno preusmerjenih v rejo 
govejih pitancev. 

Krajevna skupnost ima 1300 prebivalcev, od 
tega 75 odstotkov aktivnega prebivalstva. V 
kraju samem je zaposlenih 45 ljudi, največ v 
DE Trnovska vas, okrog 100 se jih vozi na delo 
v Lenar t in P t u j , nekaj pa je zaposlenih tudi v 
Avstriji. Gospodarsko stanje kraja osvetljuje 
tudi podatek, da je 28 krajanom družbena de
narna pomoč edini ali dopolnilni vir za preži
vljanje, kar 16 socialno ogroženih kmečkih dru
žin pa dobiva otroški dodatek. 

Decembra 1977 so krajani z referendumom 
izglasovali posebni krajevni samoprispevek, ki 
je bil namenjen za gradnjo doma krajanov, ki 
služi za delo prosvetnega društva ter za življenje 
in delo družbenopolit ičnih organizacij in dru
štev. Drugi del samoprispevka je bil namenjen 
za gradnjo nove šole, marca 1979 pa so redni 
krajevni samoprispevek podaljšali že tretjič in 

sicer za vzdrževanje in urejanje krajevnih cest, 
pokopališča ter sofinanciranje potreb ljudske 
obrambe in C Z . V krajevni skupnosti je 36 km 
krajevnih cest, prvih 4,5 km pa so v letu 1976 
prevlekli z asfaltom. S sredstvi iz samoprispev
kov KS ne bo mogla pokriti potreb, zato bo 
marsikaj po t rebno storiti s prostovoljnim de
lom. V kraju deluje splošna in zobna ambulan
ta; imajo dva trgovska lokala, trgovino z repro-
ma te r i a lomin , , špecer i jo" , ki sta majhna in ne 
moreta pokrivati potreb krajanov. 

Na svečani seji D P O in krajevne skupnosti v 
počastitev 5. krajevnega praznika Trnovska vas, 
je v nedeljo, 4. ok tobra imel pozdravni govor 
predsednik skupščine krajevne skupnosti Jože 
Majarič. Krajevno skupnost je predstavil 
predsednik sveta KS J a n k o M u r k o . Slavnostni 
govornik je bil sekretar zbora krajevnih skup
nosti občine Ptuj Feliks Bagar. 

V svojem govoru je Feliks Bagar najprej orisal 
gospodarski položaj v občini in poudari l da je 
naša strateška usmeritev na razvoj kmetijstva. 
V zvezi s tem je orisal posege v prostor z me
lioracijami v Pesniški, Polskavski in Dravinjski 
dolini, da pr idobimo nove kmetijske površine. 
Posebej je omenil nerazvita območja , v občini, 
to so predeli Haloz in Slovenskih goric ter pri
zadevanja za hitrejši razvoj teh krajev. K temu 
prispevajo tudi mladinske delovne brigade na 
vsakoletnih akcijah. Naglasil je tudi , da s toj imo 
pred novim izpitom ljudske colidarnosti, k o se 
bomo decembra letos odločali o podal jšanju 
občinskega samoprispevka za izgradnjo šolske

ga prostora v občini Ptuj . Potem je Feliks B. 
gar nadaljeval: 

„ Z d j e po nadaljnjem razvoju IS ste začrtajj v 
srednjeročnem planu d o leta 1985, k o bodo vj. 
ša prizadevanja usmerjena na nadaljno urejanja 
krajevnih cest, s pomočjo lokalne in republij^j 
skupnosti za ceste, pa tudi lokalnih in regionai, 
nih cest. Poraembm bodo vaši napori skupaj j 
samoupravno komunalno skupnostjo občio« 
Ptuj pri gradnji vodovodnega omrežja, graditvi 
transformatorskih postaj, dokončanje domj 
krajanov, ureditvi ugovine in zadovoljevanj^ 
številnih drugih potreb krajanov. Pomembne 
naloge, ki so pred vami boste prav gotovo usp^ 
šno uresničili, zlasti Se, če boste enotni in p^. 
pravljeni, da sleherni krajan prispeva svoj delej 
k napredku svoje vasi in krajevne skupnosti. 

„Nato je sledila podelitev priznanj iz športnih 
tekmovanj, ki so \nla organizirana v počastitev 
krajevnega praznika v strdjanju in nogometu. 

Prvič v dvajsetih letih plodnega medrepubli
škega soddovanja. ki so ga organizirano pričeli 
razvijati občinski sveti Zveze sindikatov Hrvat
ske in Slovenije občin Cakovec, Ptuj in Va-
raždin 16. septembra 1961, je v Trnovski vasi 
gostovala kuhuma skiq)iiia iz teatske hrvatske 
občine Cakovec. V kulturnem programu so na
stopih pevci moškega pevskega zbora komunal
nega podjetja iz Ptuja, pod vodstovm dirigenta 
Jožeta DemikoviCa in učenci osnovne šole 
Trnovska vas z recitacijami. 

Drago Papler 

AKTIVNOSTI V MESECU VARČEVANJA 

Kje in kako lahko 
varčujemo 

Skoraj n e o p a z n o s m o vstopili v mes^c o k t o b e r — na to nas j e 
opozor i l le k o l e d a r — d a p a j e mesec ok tobe r , tud i mesec varčevan ja , s e 
j e s p o m n i l le m a l o k d o . V a r č u j e m o le tol iko, ko l ikor nas silijo r a z m e r e . 
Plani va rčevan ja , ki s m o j ih sprejeli v vseh okol j ih , p a se bolj ali m a n j 
u spešno real izirajo. Č e j ih želiš š tevi lčno pr ikaza t i , ti p o n u d i j o le finančni 
uč inek. 

V k red i tn i b a n k i M a r i b o r — PE Ptuj se že p o do lžnos t i p r ip rav i jo n a 
akt ivnos t i v mesecu varčevanja ; d rug je bi j i m l a h k o pr is luhni l i o z i r o m a 
j ih p o s n e m a l i in pr ipravi l i akcije za svoje p o t r e b e , ki so o b e n e m d r u ž 
bene p o t r e b e . Varčevalcev se b o d o spomni l i z več k i n o p r e d s t a v a m i in 
d rug imi ak t ivnos tmi , ki imajo o s n o v e n n a m e n — še bolj pospeš i t i d i 
na r sko in d e v i z n o varčevanje . V ta okvir sodi tudi kviz t e k m o v a n j e 
»Najboljši m l a d i l ikvidatorj i«, ki so ga v ptujski pos lovni enot i že izvedli 
7. o k t o b r a . P o b u d o za t ako t e k m o v a n j e j e d a l a m l a d i n s k a organ izac i ja 
TB LB-ZB. O s n o v n i n a m e n j e izboljšati de lo m l a d i h de lavcev na šal-
terjih, poveča t i n j ihovo z a n i m a n j e za to d e l o in o b e n e m poveza l i d e l o 
mlad ih v okvi ru LB-ZB. V ptujski eno t i so za področ je h ran i ln ih vlog, 
tekočih r a č u n o v in žiro r a č u n o v t ekmova l i N a d a M u r k o . O l g a Brodnjak , 
D a n i c a Ž i b r a t in Zla t ica Majer ič , za pod roč j e (jeviznih h ran i ln ih vlog p a 
Drag ica Pr imož ič in F r a n c M u r k o . Od loč i t ev o izzidu t e k m o v a n j a v 
enot i bo z n a n a v k r a t k e m , rezul ta t i i zpo ln jenega vp raša ln ika pa b o d o 
odločal i o ude ležb i v nadal jn j ih t ekmovan j i h , 

M G 

Dejanje iz objestnosti 
in dolgočasja 

ž e neka jk ra t so n e z n a n i objes tneži r a z m e t a h lesena igra la pr i v r t cu 
n a Ha jd in i . N e k a j p o d o b n e g a s e j e zgodi lo tud i m i n u l o nede l jo . E d i n a i 
r a z h k a j e v t em, d a so tokra t za svoje de jan je porab i l i precej več ene rg i j e ] 
in povzroči l i m n o g o večji n e r e d , nekaj lesenih igral so tud i p>oškodovali i 
in povzroči l i precejšnjo š k o d o . L a h k o si p r e d s t a v l j a m o r a z o č a r a n j e : 
m a l č k o v o b p o g l e d u na r a z m e t a n e in p o š k o d o v a n e lesene igrače, k i s o ; 
tesno p o v e z a n e z n j ihov im b ivan jem v vr tcu , tu p a t a k o preživi jo p re t ežn i j 
del d n e v a . 

Razmetana in poškodovana lesena igrala pri vrtcu na Hajdini. 
Foto: M. O z m e c 

K a k o r k o l i že, de janje j e v r e d n o obsojanja . K e r j e oč i tno , d a gre za 
m l a d o l e t n e ob jes tneže iz bližnjega naselja, j e de l k r ivde tud i na starših, 
ki bi le mora l i vedet i , kaj p o č n o njihovi o t roci . N a v s e z a d n j e p a j e skrajni 
čas. d a s tor i lcem stopijo n a prs te us t rezni o rgan i , ki so b ih tokra t m e n d a 
že pet ič obveščen i o de janju . G o t o v o gre v vseh pet ih p r i m e r i h za iste 
stori lce in j ih za to ne bi bi lo t ako težko odkr i t i . Pri vsem t e m n e gre zgolj 
za m a t e r i a l n o š k o d o , g o t o v o taki pr izor i n a m a l č k e n e vpUvajo vzgojno. 

JB 

ORGANIZACIJA POUKA 
IN PREHRANA 

UČENCEV V CSUI 
v p tujskem srednješolskem cen

tru so v tem šolskem letu organizi
rali pouk v posameznih temeljnih 
organizacijah združenega dela ta
ko , d a ̂ i učencem kar se da olajšali 
delo. T a k o je v T O Z D gimnazija 
splošne in pedagoške smeri ter od
delku zdravstvene šole organiziran 

Eouk od 7. do 14. ure, nekaj od del
ov pa ostaja v šoli tudi do 15. ozi

roma 16. ure. N a takšno organiza
cijo pouka so prešli zato, ker je v 
šoU na razpolago 19 učilnic, oddel
kov pa je 27, pa tudi zato, da ne bi 
zaradi dvoizmeneskega pouka osta
jali učenci v šoli do 20. ure. Med 
njimi je namreč okrog 80 odstotkov 
takih, ki se vozijo v šolo. 

V T O Z D gospodarska in uprav
na šola imajo popolni dvoizmenski 
pouk, t ako kot že leta nazaj . Ker je 
tudi v tej temeljni organizaciji 27 
oddelkov, učilnic pa manj , so mo
rali preiti na tako organizacijo po
uka . Pouk traja v obeh izmenah 
skupaj od 7. do 18.30. 

V T O Z D metalurška, kovinarska 
in kmetijska šola so organizirali po
uk zaradi povečanega vpisa o d 7. 
do 15. ure, pouk telesne vzgoje in 
prakso pa imajo v popoldanskem 
času zaradi prezasedenosti telovad

nice in delavnice za strojno obde
lavo. 

V nobeni od temeljnih organiza
cij učenci nimajo idealne organiza
cije pouka , vendar doslej ni bilo 
pri tožb. Naspro tno , učenci so 
menili, da je takšna organizacija 
pouka pr imerna. V šoli si prizade
vajo, da bi z organizacijo poul^a 
ustregli večini učencev, to pa so vo
zači, ki jih je kar 80 odstotkov. 

Ker imajo učenci tako organizi
ran pouk , je treba poskrbeti tudi za 
njihovo prehrano . V sami šoli je lo
kal Petica za katerega učenci meni
jo , da je predrag. Ker pa so letos v 
Domu učencev preuredili kuhinjo 
in lahko tam pripravljajo malice in 
kosila, so ponudili učencem CSUI , 
da lahko hodijo na malico in kosilo 
v to ustanovo, ki je v neposredni 
bližini srednješolskega centra. 
Malica velja 35 din, kosilo pa 55 
din dnevno. Do torka, 13. ok tobra , 
so imeli v Domu učencev pet prijav 
za kosilo in nobene za mahbo. V 
CSUI so učencem ponudili tudi 
daljši odmor , da bi lahko hodili na 
kosilo, vendar so razredne skupno
sti to odklonile. Torej lahko reče
mo, da je šolski kolektiv poskrbel 
za prehrano učencev v okviru mo
žnosti, med učenci pa za prehrano 
očitno ni zanimanja — le Petica se 
j im zdi predraga. 

N . Dobljekar 

SLOVENSKA BISTRICA 

Letos hitreje 
pri spravilu 

poljščin 
N e p r i j e t n e izkušnje iz l a n s k o l e t n e j eseni , k o j e kmetova lce prese

neti lo do lgo t r a jno s l abo v reme , k o s o morali trgati grozdje in pobirati 
pr ide lek pese v skra jno n e p r i m e r n i h okoliščinaih. Pri t em s o pokazale 
so l idarnos t š tevi lne d e l o v n e organ izac i je , ki s o zagotovi le p o m o č svojih 
de lavcev pri spravi lu kmet i j skih p r i de lkov . Letos se to n e b o [»novi lo . 
K t emu sta dop r ine s l a t ako dal jše l e p o vreme in tudi Ijplje organizi rani 
p r i s top k p r i p r a v a m n a sprav i lo kmet i j sk ih pridelkov, tako v zasebnem 
kot tudi d r u ž b e n e m sektor ju . O s n o v n i nosi lec družbene kmetijske 
pro izvodnje sta Kmet i j sk i k o m b i n a t in Kmetijska zadruga Slovenska 
Bistrica. 

Ni s lučaj , d a j e sedaj že v zakl jučni fazi trganje grozdja, katerega 
pr ide lek bo za rad i s p o m l a d a n s k e zmrza l i manjš i o d n a č r t o v a n j in po
spravljanje ko ruze . N e k o l i k p več težav pa b o zopet pri spravilu s ladkorne 
pese. saj d o pred d n e v i še niso dobiU ob l jub l j enega šest v r s tnega kom-
banja iz t ova rne s ladkor ja v O r m o ž u . T a k o so p r v a d e l a pri spravilu 
s ladkorne pese pr ičela bolj p o z n o , z e d i n i m k o m b a n j e m . k i ga ima na 
razpolago Kmet i j sk i k o m b i n a t S lovenska Bistr ica. T o p a j e za spravilo 
pese vel iko p r e m a l o , če želijo posprav i t i p r ide l ek p r a v o č a s n o in pred
vsem pred mrz l imi dnev i . Č e bK>do p r a v o č a s n o prejeli obljubljeni 
k o m b a n j iz O r m o ž S . b o d o v obč in i S l o v e n s k a Bistrica pospraviU pri
delek s l a d k o r n e pese d o k o n c a tega meseca . 

V okviru kmet i j skega k o m b i n a t a ima jo letos zase jan ih s ko ruzo in 
s l a d k o r n o peso blizu 500 hektar jev njiv. T o pa n a r e k u j e d o b r o organi
z i rano in s kar na jman j š imi zastoji de lovan je z a p o s l e n i h v k o m b i n a t u in 
tudi njihov ih sodelavcev, pri sprav i lu p r i de lkov . S e v e d a si želi jo, da bi 
bilo v r e m e njihov p o m o č n i k . 

Viktor Horvat KONFERENCA MLADIH iZ KRAJEVNIH SKUPNOSTI 

Začrtani program smo izpolnili 
KMKS je v skladu s svojo vlogo usmerjala in aktiv

no vključevala svoje člane v celotno družbeno-poli t i -
čno dogajanje v KS. A! tivnost KMKS je bila usmer
jena v okolje, ki smo jih mladi realizirali v okviru 
SZDL. O O ZSMS pa so se akt ivno vključile v priprave 
na volit.ve v KS. 

Osnovna naloga KMKS, ki smo j o uspešno opra
vili je povezovanje in usklajevanje dela v O O Z S M S v 
KS, ki s tem zagotavlja idejno akcijsko usmeritev pri 
reševanju problemov skupnega pomena. 

Idejno poUtično delo 
— V začetku leta smo v okviru KMKS organizirali 

seminar za predsednike OO ZSMS. Predstavljal je 
osnovno obliko idejno-političnega izobraževanja 
najodgovornejših mladinskih aktivov v O O ZSMS. 

— O O ZSMS po posameznih področjih so 
organizirale nekaj enodnevnih seminarjev za svoje 
člane. 

— Sodelovali smo tudi v kvizu , ,Tito—revolu
c i ja—mir , " in v ostalih kvizih, ki so jih organizirale 
OO Z S M S . 

— KMKS se je aktivno vključila v razpravo o druž-
beno-ekonomskem položaju mladih v KS. 

Mladinsko prostovoUno dek> 
Ugotovili smo, da je bila v preteklem letu največja 

aktivnost mladih v KS na področju mladinskega 
prostovoljnega dela, saj skoraj ni bilo OO ZSMS , ki 
temu času ni organizirala nekaj eno ali večdnevnih 
delovnih akcij . 

Kultura 
V velikem številu O O ZSMS je kul turno dejavnost 

zelo razvidna O O ZSMS v vseh KS akt ivno sodelujejo 
pri pripravah proslav ob republiških, državnih in 
krajevnih praznikih. 

Šport in kultura 
— Akt ivno smo se vkliuCevali tudi v špo r tna tek:;_ 

movanja, ki so tjila organizirana v okviru OK Z S M S 
P tu j . 

— Skoraj v vseh O O ZSMS so za praznik dela 
organizirali kresovanje. 

Ohranjanje revolucmnamih tradicij NOB 

— Mladi iz O O ZSMS v KS so se množično vklju
čili v razne pohodniške akcije, ki so j ih organizirali 
sami. 

— M n o g o O O ZSMS pa je sprejelo f>okroviteljstvo 
nad spominskimi obeležji v KS. 

— Za 8. marec so delegacije O O ZSMS obiskale 
matere padlih borcev, matere borke itd. 

Dek) s pionirji 

Svečan sprejem v ZSMS so pripravile O O ZSMS v 
KS. Pionirje vključujemo v svoje delo z njimi imamo 
razne sestanke in dogovore, kjer j ih seznanjamo z 
delom ZSMS, stike z njimi pa vzdržujemo prek 0 § . 
Pionirje pa vključujemo tudi v mladinsko prostovolj
no delo in udarniške dneve. 

SLO IN DSZ 
Komisija za S L O in DSZ pri O O ZSMS se vključu

jejo v priprave in izvedbo akcije N N N P . V nekaterih 
KS so bili prav mladi tisti, ki so s svojim delom prispe
vali, da je akcijo N N N P uspela. V KS redno evidenti
rajo mlade v šolo za vojaške pokUce in miličnike. Vse
kakor pa se mladi aktivno vključujemo v o b r a m b n o 
pripravljenost v KS. 

V večini KS so ustanovljeni krajevni sveti mladih, 
ki pa žal povsod ne delajo tako kot bi moral i in kot j e 
to opredeljeno v statutu ZSMS. 

T o bi bil kratek pregled dela in aktivnosti mladih iz 
KS. Veliko stvari je bilo izvedenih, mladi so se akt ivno 
vključevali povsod, kjer je bilo to možno . Os tanemo 
lahko samo pri upanju , da bodo mladi v KMKS delali 
še naprej t ako uspešno ali pa b o d o morda svoje delo 

. . . . . J , U y a i c c . 

Odločno tudi v histriških 
sindikatih 

v sredo 7. ok tobra , so se sestali člani občinskega 
sveta zveze sindikatov Slovenska Bistrica. Najprej so 
ocenili gospodarjenje delovnih organizacij te občine v 
prvem polletju letošnjega leta. V mesecih do konca 
leta je treba še veliko popraviti, je med drugim pou
daril predsednik OSS Slovenska Bistrica, Hinko Zol-
nar, medtem ko je predsednik medobčinskega sveta 
ZS za Podravje Vinko Vidic pohvalno ocenil rezulta
te gospodarjenja bistriške občine. 

Začetnemu zatišju delegatov je nadaljevanje seje 
dalo dovolj priložnosti, da so se lahko tvorno in s 
konkretnimi pr ipombami vključili v razprave. O b 
tem je bilo poudar jeno, da je treba iskati nove 
možnosti povečanja in spodbujanja izvoznih aktivno
sti, predvsem na tržišča s konvertibilno valuto. Pose
ben povdarek je bil dan tudi vlogi služb inoformira-
nja, ki morajo znotraj delovnih organizacij poskrbe
ti, d a so vsi zaposleni kar najbolje seznanjeni z rezul
tati gospodarjenja in z vsemi drugimi dogajanji . Sa
mo dobro informiran delavec bo lahko veliko prispe
val k uresničevanju proizvodnih načrtov. O b tem pa 
ni mogoče zanemarit i iskanja notranjih rezerv v vseh 
sredinah. Prepričanje, da se mnoge pomembne go
spodarske dejavnosti in druge aktivnosti obravnavajo 
v ozkih sredinah je tudi v združenem delu bistriške 
občine še močno prisotno in ga bo pot rebno v naj
krajšem času odpravit i . Razprave je treba usmeriti v 
sindikalne skupine osnovnih organizacijh in vse druge 
sredine , ker je mogoče kar najširši krog delavcev 
vključiti v sodelovanje. Ob tem pa ni nepomembna 
potDuda, ki je bila dana na seji občinskega sindikal-
Inega sveta, ko se zavzema za uvedbo posebnih de
žurstev v družbenopolitičnih organizacijah občine. 

Tudi drugi del seje je razpravijalce, saj so obravna

vali usmeritve prihodnje aktivnosti sindikatov bistri-
šk« občine na številnih področjih, med katerimi je za
poslovanje, vzgoja in izobraževanje, razporeditev in 
poraba delovnega čas.a, zdravstveno varstvo zaposle
nih, varstvo pri d d u . družbenoekonomski [)oložaj in 
socialna varnost kmetov, pokojninsko zavarovanje in 
preskrba prebivalstva z osnovnimi življenjskimi po
trebščinami. 

Preskrbi prebivalstva so delegati v obravnvi posve
tili posebno pozornost, kar ni slučajnost, saj je to 
področje aktivnosti občutljiva točka delavcev, še po
sebno tistih z nižjimi osebnimi dohodki. Nič noveg> 
pa ni, da organiziranost preskrbe močno vpliva na 
razpoloženje delavcev tudi pri aktivnostih na drugih 
področjih. To se je Se posebej pokazalo med zaposle
nimi v največji detovni orgimizaciji bisuiške občine v 
IM POLU, kjer so delavci vpraSanje preskrbe z os
novnimi življenjskimi [>otrebščinami postavljali pred 
razprave o drugih področjih dejavnosti v kolektivu. 

Ce bi poskušali oceruti zadnjo sejo sveta zveze sin
dikatov občine Slovenska Bistrica, bi lahko rekh, d» 
je bila med z d o uspešnimi, tako po razpravi kot tudj 
sprejetih stališčih in usmentvah za bodoče aktivnosti 
na vseh področjih. Seja je pomenila tudi priprave 0» 
3. konferenco sindikatov Slovenije, ki b o letošnjeg* 
novembra v Ljubljani. Občino Slovenska Bistrica bo 
na njej zastopal delegat Anton Zelenik iz delovne or
ganizacije Steklo Slovenska Bistrica. Dosedanje raz
prave sklepi in stališča bodo delegatu prav gotovo, 
skupno z gradivi in pripombami, bogato gradivo J* 
sodelovanje na kongresu. 

Viktor Horvat 
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ZA KRUH IN SLADKOR 

OD PESE DO SLADKORJA 
prizadevanja tovarne sladkorja, 

Ij^ietijske pospeševalne službe, 
Ij^ietijskih delovnih organizacij in 
l^,netovalcev so bila uspešna. Tiso-
je ton sladkorne pese potuje te dni 
J polj Podravja in Pomur ja in de
lov Hrvatske v ormdSko tovarno 
sladkorja. Za spravilo pese z obšir-
i^h kmetijskih novrSin je p o t r e b n o 
j^koristiti vsak lep jesenslci dan . 
gtevilni kombajni , cestni in želez-
^5ki prevozniki sodelujejo v tem 
procesu. Tovarna mora imeti za
gotovljeno peso za nekajdnevno 
proizvodnjo vnapre j . Ce v tem 
procesu tu in tam kaj zaškriplje, se 
ne smemo čuditi, saj gre za resni-
jno veliko akcijo, v njej sodeluje 
ogromno ljudi. Gotovo se nobena 
(Iruga akcija v kmetijstvu po obse
gu ne more primerjati z akcijo za 
sladkor. T rd imo lahko, da je vse 
to resnično velika preizkušnja in 
Ijola organizacije dela. 

„Kakor sejeS, tako žanjeS" pravi 

Pesa na polja 

pregovor. Za letošnjo spomladan
sko setev sladkorne pese bi lahko 
rekli, da je bila dobra . T o je potr
dil tudi Milan Kostanjevec iz Mu-
retinc, ki smo ga pred dnevi srečali 
na prevzemnem mestu s ladkorne 
pese v Moškanjcih. Povedal j e , da 
je zaradi dobrega rezultata v lan
skem letu tudi letos sejal s ladkorno 
peso in sicer na površini 70 arov. 
LetoSnji pridelek je v primerjavi z 
lanskim boljši, tudi odkupna cena 
je po mnenju sogovornika ugod
na in prepričan je , da b o d o kmeto

valci zadovoljni z obračunom. 
Franc Cuš , ki nadzira prevzem 

> sladkorne pese pa je dejal, da po
teka spravilo in prevzem nemote
no, da pa se nekateri pridelovalci 
pritožujejo nad pogostimi okvara
mi kombajnov. Vzrok zanje je po 
njegovem mnenju v tem, da s stro
jem upravljajo različni ljudje, za
to bi bilo potrebno v bodoče raz
misliti o stalnih upravljalcih stro
jev. 

Sicer pa teče spravilo takorekoč 
brez večjih zastojev. Na prevze
mnem mestu v Moškanjcih so d o 
našega obiska pred dnevi prevzeli 
že 900 ton pese, pričakujejo pa, da 
b o d o iz tega prevzemnega mesta 
prepeljan v tovarno okoli 4000 ton 
sladkorne pese. 

Ivana Rižnarja iz Gajevc smo 
zmotili na polju, neposredno pri 
spravilu pese. Povedal je, da pote
ka spravilo sicer nemoteno, če 
odmislimo težave s stroji, pritožil 

pa se je tudi nad količino plevela, 
saj herbicidi zaradi precejšnje suše 
v času škropljenja niso učinkovali . 
Tudi Ivan Rižnar je posejal peso 
na 70 arih. Pridelek je bil zadovo
ljiv — nekaj nad 32 ton, to pred
stavlja hektarski donos okoli 50 ti
soč kilogramov. 

Tudi Ivan Rižnar je že lani pride
lal precejšnje količine sladkorne 
pese, z zasliižkom pa ni bil preveč 
zadovoljen. Letos je cena sicer 
ugodnejša, so pa precej porastli 
stroški za umetna gnojila in zaščit

na sredstva. Letos bi se po njego
vih besedah bolj izplačalo pridelo
vati krompir . Seveda je potrebno 
upoštevati s transke proizvode — 
liste in rezance sladkorne pese, s 
katerimi so pri Rižnarjevih dosegli 
ugodne Živinorejske rezultate. ,,Si
cer p a " , je dejal sogovornik ,,za
radi nestabilnih cen je vprašanje, 
kaj se kmetu izplača pridelovat i!" 

Proces spravila sladkorne pese se 
zaključi v tovarni sladkorja. Di
rektor tovarne, Vinko StefančiC je 
povedal, da poteka dosedanje 
spravilo in predelava sladkorne pe
se v skladu s planom. Spravilo se 
je pričelo 21 . septembra, dovoz 
pese v tovarno pa 25. septembra in 
predelava 2. oktobra . 

Tova rno smo obiskali v minulem 
tednu, do takrat so prejeli že okoli 
40 tisoč ton pese, danes je količina 
prejete pese gotovo mnogo večja. 
Samo spravilo je potekalo prve dni 
celo nekaj hitreje kot je bilo 

Na prevzemnem mes tu . . . 

predvideno, zaradi visokih tempe
ratur to ni bilo najbolj ugodno, saj 
vskladiščeni pesi bolj ustrezajo 
nižje nočne temperature. Predelava 
je stekla brez večjih težav, dnevna 
proizvodnja je iz dneva v dan ve
čja in kmalu b o d o dosegli nomi
nalno dnevno predelavo 4000 ton 
sladkorne pese. 

Zbrali so že tudi prve podatke, ki 
kažejo na vsebnost sladkorja 15,76 
odstotka , kar je več kot v minulem 
letu. Proizvodnja v ormoški tovar
ni bo tekla neprekinjeno 70 do 80 

. . . skozi proizvodni proces . . 

dni, kar pomeni , da bo zaključena 
sredi decembra. 

Seveda ob spravilu letošnjega 
pridelka niti za trenutek niso poza
bili na priprave na setev sladkorne 
pese pr ihodnjo pomlad. Sicer se
gajo priprave Že mesece nazaj , k o 

na požetih kmetijskih površinah 
jemljejo vzorce za kemično analizo 
tal, kar so letos opravili na mnogo 
večjih površinah kot prejšnja leta. 
Tekle so že tudi temeljite priprave 
v posameznih občinah, tako v ko
ordinacijskih odborih za intenziv
no rastlinsko pjoizvodnjo kot 
kmetijskih delovnih organizacijah. 
Prihodnje leto bi morali posejati 
peso na 6 tisoč hektarih, 5.600 
hektarov je že zagotovljenih, do
govarjajo se še za ostalih 400 hek
tarov. Tudi na območju sosednje 

republike Hrvatske bodo kmeto
valci posejali peso na približno 500 
hektarih, skupno to pomeni priho
dnje leto 25 do 28 tisoč vagonov 
sladkorne pese. 

Povsem očitno je , da s ladkorna 
pesa pridobiva ustrezno mesto v 
našem kmetijstvu. Seveda bo po
t rebno storiti še marsikaj , da bo 

. . . do sladkorja. 
Fotografije: M. Ozmec 

delo vsakega, ki sodeluje v procesu 
pridelave in predelave s ladkorne 
pese kvalitetnejše. 

T a k o bodo tudi rezultati boljši, 
pesa bo postala dohodkovno še 
bolj zanimiva in njena vloga v na
šem kmetijstvu bo takšna, kot j o 
zasluži. 

JB 

ODKUP GROZDJA 
IN ŠE KAJ 

O d k u p grozdja v C i r k u l a n a h v s o b o t o 3. o k t o b r a in nede l jo 4. k t o b r a 
j e zgovoren dokaz , da še v e d n o ne z n a m o organ iz i ra t i p o d o b n i h akci j . 
T rga tev s m o preložil i , ker s m o meni l i , d a grozdje še d o b i v a na kval i te t i . 
Ža l pa n i s m o računa l i na v reme , k i je minu l i t eden zagod lo . D a n za d n e m 
je deževa lo , grozdje pa j e s t em d o b i v a l o n a teži. M o g o č e j e p r av s lednje j 
v korist p r ide lova lcu grozdja . Z a t a k n i l o s e j e pri o d k u p u . j 

K o m b i n t ni bil p r iprav l jen na t ako velike kol ič ine grozdja? G r o z d j e ; 
p r ipe l jano z b regov j e m o r a l o čakat i celi d a n , d o k l e r zvečer ni b i lo ] 
pe l jano zope t nazaj na breg . Saj j e bil o d k u p prek in jen za r ad i o k v a r e n a j 
stiskalnici. V nedel jo j e bi lo to isto grozdje pe l j ano zope t v C i r k u l a n e , kjer ; 
j e zopet čaka lo . Kaj bi bi lo, če bi deževa lo? j 

D v o m i m , d a j e bi lo kdaj n a e n e m m e s t u iz rečenih to l iko p ikr ih n a ] 
r ačun o d k u p a kot p r av v C i r k u l a n a h . Z a k a j j e bil o d k u p o rgan i z i r an za ^ 
t ako vel iko o b m o č j e na e n e m s a m e m mes tu? Zaka j ni bil o r g a n i z i r a n ; 
hitrejši o d v o z grozdja? In še in še zakaj? 1 

Dolga kolona čakajočih pred odkupno postajo v Cirkulanah. 

Ljudje so pač čakal i , ker j i m j e grozdje tud i k r u h . Pogovar ja l s em se z 
en im od čakajočih , ki pravi : >>K.upil sem 20 zabojev za p revoz grozdja . 
Plačal b o m d v a k r a t n i p revoz grozdja, ker v s o b o t o n isem prišel na vrsto. 
Tako , da o zas lužku ni govora . N e , d r u g o j e s en ne b o m več p roda ja l 
grozdja.« mi j e za t rd i l . Verjel sem m u ! Mora l i b o m o s p r e m e n i t i o d n o s 
d o teh ljudi v H a l o z a h , kajti ludi ti ljudje imajo meje pot rp l jenja . N ičesa r 
več ne b o m o smeli puščal i s lučaju, kajti l o j e l a h k o zelo d r a g o . Kaj naj bi 
l judi še s t imul i r a lo pr i p r ide lovan ju grozdja? T a k š n a c e n a in zdajšnja 
organizaci ja o d k u p a go tovo ne. 

Besedi lo in posne tek : M. M e n o n i 

Delavski svet 
EMONA KMETIJSKI KOMBINAT PTUJ 
DELOVNA SKUPNOST SKUPNIH SLUŽB 

razpisuje 
dela oziroma naloge s posebnimi pooblasti l i in odgovornos tmi 

VODENJE RAZVOJNO TEHNIČNEGA SEKTORJA, 
in to za dobo štirih let. 

Kandidati za navedena dela oziroma naloge morajo izpolnjevati naslednje 
pogoje: 
— da imajo visokošolsko izobrazbo kmeti jske, živilske ali ekonomske 

smeri 
— da imajo nad 5 let delovnih izkušenj na podobn ih delih 
— poznavanje predpisov s področja planiranja in investicij ter poznavanje 

panog, ki so zastopane v DO. 

Poleg strokovne usposobl jei jpst i delovnih izkušenj morajo kandidat i imeti 
še moralno-pol i t ične kvali tete, ki se odražajo zlasti v odnosu do samo
upravne družbene ureditve, do samoupravl janja in do družbeno-pol i t ičn ih 
organizacij, v spoštovanju zakonitosti in odgovornost i pri gospodarjenju 
z družbenimi sredstvi. 

Kandidati naj vložijo pismene prijave, ki morajo vsebovat i rojstne podatke, 
podatke o izobrazbi o dosedanjih zaposl i tvah in delovnih izkušnjah ter 
o dosedanjih zaposlitvah in delovnih izkušnjah ter o sodelovanju .v druž
benopol i t ičnih organizaci jah. 
Rok prijave je 15 dni po objavi. 
Vloge poslati na naslov: Emona Kmeti jski kombinat Ptu j , D S S S , 
kadrovska služba, Ptuj , Muzejski t rg 2. 

Kam plove ladja s haloškim 
moštom? 

Med reko Dravinjo in mejo s sosednjo 
republiko Hrva tsko , se razprostira svet terciar
nega gričevja vinorodnih Haloz. 2 e iz naslova 
pokrajine je razvidno, da je bila vinska t r ta ta , 
ki je bila kruh Haložanov, istočasno pa kul tura , 
ki je prinesla Haložanom veliko težav. Danes 
položaj Haložanov ni odvisen le od vinske tr te, 
saj je tudi te kraje zajel proces deagrarizacije. 
Namesto starih vinogradov nastajajo novi na 
terasah ali na žico. Obdelava takih vinogradov 
je lažja, pridelek pa večji. Tako še Haloze 
ostajajo naprej eden najvažnejših vinogradni
ških rajonov v Sloveniji. Vinska tr ta pa je ta, ki 
še naprej kroji usodo marsikaterega kmeta . 

P o tejle splošni oceni, pa poglejmo, kakšen je 
položaj haloškega kmeta letos, bolj na tančno 
ob trgatvi. Trgatev je eno od opravil v 
vinogradu, ki je istočasno prijetno, a tudi 
najtežje. Ob povprečni letini, je letos dozorelo 
nekaj tednov prej , kot prejšnja leta. Za to so 
nakateri kmetje zelo zgodaj pohiteli s trgatvijo, 
da bi se čimprej na mizi pojavila zlata kapljica. 

Grozdje odkupuje Kmetijski kombinat Ptuj 
TOZD Vinogradništvo Slovenske gorice. Ta pa 
kot, da mu ni mar za kmeta, določi čas trgatve 
kar nekaj tednov pozneje, natančno 2. ok tobra 
za mešane sorte. Tako kmetje vsi zbegani 
poslušajo radio, berejo časopis, da bi m o r d a 
kaj zvedeli, o času trgatve in oceni pridelka. 
Vsakdo je pričakoval, da bo ob nekajkratni 
podražitvi škropiva, gnojil in celotnega dela, 
tudi cena večja, a se to ni uresničilo. Cena je 
enaka lanskoletni. Upa jmo, da bodo drugo leto 
tudi cene škropiva, gnojila, hrane, . . . ostale 
enake. T o pa je le neuresničljiva želja. T a k o bo 
kmet naprej drago plačeval, kar kupi in poceni 
prodal, kar pridela. Ker pa marsikdo na vinski 
trti reže kruh, je tako podvržen manipulaciji 
drugih. 

Kar se tiče roka trgatve, ta je za pridelovalce 
grozdja vse prej kot primeren. Eden od kmeti j 
skih strokovnjakov pri KK je dejal: , ,Ce je vre-
nie lepo, bo grozdje pridobilo na sladkorju, če 
bo grdo pa tako trganje grozdja ni m o ž n o ! " To 
je res, pa tudi koristno za zadrugo. Toda za 
kmeta j e ta trditev tudi žalitev, saj po teh 
deževnih dneh grozdje gnije in zlati sok odteka 
v zemljo, namesto nekaj dni prej v sod. Res je, 
da zadruga rabi kvalitetno grozdje za trg, žal pa 
se ne spomni, kako ob tem trpi kmet . Vse leto 
je delal, v gorico je vložil ves t rud in denar , 

sedaj je žrtev manipulacije. Mars ikdo se vpraša: 
,,Ali je to stimulacija za razvoj kmetijstva in 
ena od panog vinogradniš tva?" Odgovor pa je 
za našo družbo porazen. Mnogi kmetje pravijo, 
da j im celo leto ni nihče določal, kdaj bodo kaj 
delali, nihče jih ne vpraša, koliko so vložili v 
vinograd, le takra t , ko je pridelek, pa odločajo 
drugi. Vse panoge gospodarstva se rešujejo 
gospodarske krize z nekajkratnim povečanjem 
cen v letu, kmet pa kar dve leti čaka na novo 
odkupno ceno grozdja. Cena kruha gre v dveh 
letih za 150 "lo navzgor, cena grozdja pa ostane 
ista. Vedno govorimo o težavah kmetijstva, o 
neizkoriščeni zemlji in potrebi , da se poveča 
proizvodnja hrane, sami pa delamo nasprotno . 

T o so le razmišljanja, ki so odsev neprimerne 
situacije in vsakdo upa, da bodo odgovorni tudi 
začeli iskati rešitve. 

Naslednje vprašanje, ki se kar sili je : Kam bo 
potoval letošnji pridelek? Večina kmetov je 
tr to predčasno obrala in mošt spravila v sode. 
Toda v sodih so se znašle nadpovprečne količine 
mošta, ki bo vse prej kot koris tno potrošen. Tu 
so zlati časi za nekul turno potrošnjo vina. Kar 
se tiče nekulturne porabe vina je tudi naša rana. 
Na KK bi verjetno odgovorni mogli kaj storiti v 
tej smeri. Tu bi tudi šola morala dati mlademu 
človeku navodila življenja, da se ne bi mladina 
našla pred nerešljivimi težavami. 

Kmetje, ki 90 čakatt odkup grozdja, pa so 
postajali vse bolj potrti, saj so videli, da je 
pridelek vsak dan manjši. Mars ikdo je imel 
željo, da bi že naslednje leto povečal svoj 
kompleks vinogradov, toda po tej izkušnji bo 
temeljito premislil. Rešitev pa je brez raz
mišljanja na dlani — t r to bo gojil le za d o m a č o 
porabo . Ta sistem drobne proizvodnje na tako 
vitalnem delu naše dežele pa vsekakor ne more 
biti naši družbi v ponos . Za to b o d o odgovorni 
morali že danes začeti misliti, kaj bo drugo leto. 
Ponekod se naprej dogovarjajo o ceni žit, 
oljnic, . . . ali se tudi to ne bi dalo naprej najti 
kakšne rešitve. 

Sedaj, ko je grozdje že obrano pa so tu nove 
težave. Mislim na težave, katerih sploh ne bi 
smelo biti. Gre seveda za postopek prehoda 
grozdja od vinograda do stiskalnice Kmetijske
ga kombina ta . V tem delu bi obravnaval le 
organizacijo odkupa grozdja. Pr imer izhaja iz 
odkupnega mesta v Leskoveu.- Kmetje so tu t r t o 
obrali že zelo zgodaj in pohiteli na odkupno 

mesto, kjer so še nekateri prespali na vozu in 
tako dočakali dan . Pravilo: , ,Kdor prej pride, 
prej me l j e , " pa je tu bilo zanemarjeno. N a 
odkupnem mestu so čakali vse do 9. ure. Za 
prevoz grozdja so se na KK dobro pripravljali 
in malo naredili. Od obljubljenih dveh 
prevoznikov grozdja je bil le eden, ta pa je imel 
toliko dela, da ga je le s težavo opravljal . T a k o 
so na KK prijetno poskrbeli za umetno ust
varjanje gneče. Zraven slabega prevoza, pa so 
manjkali tudi delavci za nakladanje, katere je 
verjetno dolžna plačati zadruga. Delavci KK so 
se jezili nad neorganiziranimi kmeti , sami pa 
niso storili ničesar, da bi se stanje izboljšalo. Že 
prej bi morali na KK vedeti, da prisotni ljudje 
ne bodo uspeli rešiti prevelike gneče, ki je bila 
prvi dan . Tu pa ne smemo kriviti le KK, saj so 
te napake odgovornih kmetje še povečali. 
Vsakdo bi ob lepem vremenu rad prišel čimpreij 
na vrsto, zato so se posluževali neprimernih 
sredstev. 

O b polnjenju prikolice so vsi navzkriž planili 
po gajbah z grozdjem, pa nosili na avto , 
zamenjevali in jemali gajbe, se med seboj 
prepirali . . . Nekateri , ,manj p r emožn i " so 
grozdje pripeljali kar v kadeh in tako prispevali 
svoj delež k nezadovoljstvu, drugi so verjetno 
gajbe napolnili še z vodo, da je več, tehnik pa je 
zraven le stal in si ogledoval prečudovito sceno. 
Bilo je kot v reku Hobsa: , ,Človek je človeku 
vo lk . " Vsak je hotel narediti čimveč zase, ne 
glede na to, da je oškodoval druge. Se najmanj 
pa so bili pripravljeni pomagati ostalim in 
drugim, ki so bili pomoči potrebni . Le redki so 
bili tisti, ki so na odkupno mesto pripeljali še 
human duh, saj so ravno ti na koncu ostali 
reveži. Premalo se zavedamo, da vsaka napaka 
rodi novo, in da je ta kaos pri odkupu le' 
seštevek neprimernih ukrepov odgovornih . 

Nujni so ukrepi družbe, da bi sloveče 
Haloze tudi naprej ostale vinogradniški rajon. 
Da bi tudi v naprej lahko ostala mladina doma 
in izžemala iz gričevnatih Haloz zlati sok. 
Po t rebno je stimulirati kooperacijo, toda ne s 
takim rokom trgatve, t ako ceno in organizacijo 
odkupa grozdja. V naši družbi ima privatni 
sektor vidtn delež v družbeni proizvodnji , zato 
m o r a m o storiti vse, da se stanje ne poslabša. S 
postopki , ki so napisani v tem sestavku pa se 
šocialTii položaj kmeta zelo rnegji. , ^ .. 

Janez Mere 
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Pridobitve in prireditve 

PRAZNIK 
v DORNAVI 

Osrednj i del pr i red i tev , ki so 
j ih v D o r n a v i namen i l i svo jemu 
p e t e m u k r a j e v n e m u p razn iku , j e 
bil v nedel jo I I . o k t o b r a , p red 
tem pa so izvedli tri š p o r t n e 
pr i redi tve . 

V nedel jo d o p o l d a n so si 
krajani v p ros to r ih o s n o v n e šole 
dr . F ran ja Žgeča l a h k o ogledal i 
razs tavo del učencev, p rvo s a m o 
stojno razs tavo Anice Z u p a n i č in 
razstavo izdelkov o t rok in mla 
dos tn ikov z a v o d a dr . Mar i j ana 
Borštnarja. U s p e l o preds tav i tev 
dosežkov si j e og leda lo vel iko 
število k ra janov . 

Os redn ja pr i red i tev j e bil slav
nostni zbor k ra janov , skupšč ine 
in vodstev d ružbenopo l i t i čn ih 
organizaci j v p rosve tn i dvo ran i , 
za tem pa so odpr l i vel iko p r ido 
bitev zad ružn ikov — nove skla
diščne p ros to re za reprodukci jsk i 
mate r ia l in kmet i j ske p r ide lke ter 
n o v o zb i ra ln ico za m l e k o . 

N a s l avnos tnem zbo ru so 
obudi l i s p o m i n na čas N O B in 
l judske revolucije ter pregledal i 
dosedan je dosežke in p r ihodn je 
naloge, uspeh i pa so rezul ta t 
s k u p n e g a d e l a in zavzetos t i k r a -

Novi prostori — rezultat skupnega dela 

j a n o v . Podelil i so p r i znan ja O F 
in prvič tudi p r i znan ja kra jevne 
skupnos t i . Pr iznanja O F so pre je 

li A n t o n C u š , An ton Velikonja in 
Jože Ž u m a n , pr iznanja kra jevne 
skupnost i pa Mar t in Ca jnko . 
F ranc Ciglar , S t a n k o Ciglar, Jože 
Cve tko , Mari ja Č u š . D a r i n k a 

S slavnostnega zbora 

Fab jan , F r a n c Hanže l ič , Alojz 
Mikša, 0 0 Z S M S Mezgovci , 
Alojz Va lenko in K o n r a d Vrtič. 

Tr ič lanske delegaci je pa so polo
žile vence k obe lež jem iz N O B . 
Velika p r idob i tev in hkra t i čestit
ka zad ružn ikov za pet i p razn ik so 
novi skladiščni pros tor i in zbiral
nica za mleko , ki b o d o p o m e m b 
no pr ispeval i k še hitrejši rast i 
kmeti jske p ro izvodn je in še večji 
prireji mleka . Po k u l t u r n e m 
p r o g r a m u , ki so ga izvajali učenci 
o snovne .šole, m l a d i O O Z S M S 

in mešan i pevski z b o r p rosve tne 
ga d ruš tva Ignac Žgeč , so si 
zadružn ik i , kra jani in njihovi 
gostje ogledal i n o v o .skladišče in 
zbira lnico, p r i red i tev pa so skle
nili z d r u ž a b n i m s rečan jem. 

Slavnostni govorn ik na nede l j 
ski pr i redi tv i j e bil p r e d s e d n i k 
skupšč ine K S A n t o n Vehkon ja , 
novo pr idob i tev z a d r u ž n i k o v j e 
predstavi l d i r ek to r K Z Ptuj Mi
ran Gluš ič . v u p o r a b o pa prevzel 
vodja pos lovaln ice K Z v D o r n a v i 
J a n k o Vilčnik. j ^ k s t in foto: 

l .kotar 

Priznanja ob občinskem 
praznilcu 

V okviru prireditev ob prazniku krajevne skupnosti Trnovska vasj 
so organizirali tudi več športnih srečanj in tekmovanj. Med drugimi so 1 
bila tekmovanja v streljanju in v nogometu. 

Prvo mesto v streljanju z zračno puško je prejela ekipa S D D O i 
Agis Ptuj, drugo A ekipa S D Trnovska vas in tretje mesto B ekipa S D j 
Trnovska vas. 

V nogometnem turnirju je bila najuspešnejša ekipa V. P. 5 0 0 8 / 9 ; 
Ptuj, druga ekipa O O Z S M S Vitomarci, tretja ekipa A Trnovske vasi, i 
četrta B ekipa Trnovske vasi in peta ekipa iz Destrnika. Vojaki iz ] 
ptujske garnizije Dušana Kvedra-Tomaža so za osvojeno prvo mesto 1 
prejeli prehodni pokal, vseh pet sodelujočih ekip pa pismena priznanja, i 

D . Papler 

MED GASILCI 
V TURNIŠČU 

Gas i l sko d r u š t v o v Turni.šču pri Ptuju j e e n o najmlajš ih v ptujskr 
obč in i . saj so ga ustanovi l i šele lani o b obč in skem p r a z n i k u . D a bi; 
izvedeli k a k o so bili č lani tega d ruš tva akt ivni v p r v e m letu obstoja , smo-1 
k razgovoru povabi l i Lojzeta C a j n k a , č lana n a d z o r n e g a o d b o r a G D J 
Turn išče . J 

Zaka j ste se p r a v z a p r a v odločil i za us tanovi tev G D v T u r n i š č u ? " 
»V p r i m e r u iz rednega stanja, bodis i za rad i e l e m e n t a r n i h nesreč aUi 

vojne nevarnos t i , bi Turn i šče bilo prav go tovo o d r e z a n o od mes ta , saj je" 
m a l o ver je tno, da bi ostal dravski mos t p r e h o d e n . Prav to nas j e pr ivedlo-
d o razmišl janja o ustanovitvi gasi lskega d ruš tva , saj v e m o . d a .so v okv i ru i 
enot civi lne zaščite na juspešnejša prav gasilska d ruš tva . Precej krajanov^ 
j e bi lo za us tanovi tev las tnega gasi lskega d ruš tva in lani ob o b č i n s k e m : 
p razn iku s m o ga u r a d n o ustanovil i .« 

K o l i k o vas j e bilo o b us tanovi tv i in kol iko vas j e danes? ^ 
»Ob us tanovi tv i nas j e bi lo 4 1 , d a n d a n e s pa nas j e že p rek 50 in prav' ' 

to j e razvesel j ivo. Precej nas j e bilo t akšn ih , ki s m o se z gasi ls tvom bavih j 
že pre j . Tu rn i šče j e n a m r e č eno od nasel i j , kjer s m o iz vseh koncev] 
p r e s e l j e n i « ; 

C e m u ste v p r v e m letu posvetili največ pozornos t i? ; 
»Že o b ustanovi tvi s m o se dogovor i l i , da b o m o p o s e b n o s k r b ' 

namen i l i gas i l skemu izobraževan ju . Z veseljem l ahko d o d a m , da je. 
večina naših č lanov že oprav i la izpi»e za naziv gasilec. Seveda pa to nii 
dovol j , kajti teorija j e eno . p^raksa pa d r u g o in v resničnih p r imer ih i 
poža rov ali d rug ih ka tas t ro f j e teor ie l ično znanje p r e m a l o . Z a t o smoi 
začeli s p rak t i čn imi vajami . Fant je d o b r o vadi jo in zadnji čas s m o sej 
udeležili že neka te r ih gasilskih t e k m o v a n j v okviru gasi lskega cen t r a ; 
Ptuj. Letos ob obč inskem p razn iku s m o uspešno izvedli m o k r o vajo —: 
t rodelni n a p a d , pred k ra tk im pa s m o uspešno izvedli m e d d r u š t v e n o i 
t ekmovan je . Z i zkup ičkom z a b a v n e g a de la b o m o nabavi l i še d o d a t n o ; 
gasilsko o p r e m o , saj s m o z a e n k r a t s p o m o č j o sveta KS uspeli p r idobi t i lel 
na jnujnejšo o p r e m o . « \ 

Kje pa d o m u j e t e , svojega d o m a še n i m a t e ? 
»Zal svojih p ros to rov gasilci še n i m a m o . Vso to o p r e m o , ki j o . 

i m a m o , h r a n i m o v pros tor ih K S . o z i r o m a v d o m u o b č a n o v v Turnišču.* 
T o pa žal za gasi lce ni us t rezen prostor , za to resno r amiš l j amo o g radn j i , 
•.vojega d o m a . o z i r o m a orod išča . K o b o m o našli u s t r ezno lokacijo sej 
•»orno dogovor i l i o zb i ranju sredstev, sicer pa d o b r o v e m o . da s m o gasilci I 
avajeni p ros tovol jnega de la in da b o m o tudi tu stopili skupaj in ko bO; 

nožnost postavil i svoj dom.« ' 
M. O z m e c i 

VI. PRAZNIK KS JURŠINCI 
BO NA KUKAVI 

v ponede l jek 5. o k t o b r a s e j e sesta lo p r e d s e d s t v o 
kra jevne kon fe rence S Z D L in spre je lo sk lep , d a b o 
šesti p razn ik kra jevne skupnos t i na K u k a v i in to v 
nedel jo 25. ok tob ra . Z a k r a j ane bo p razn ik p o 
m e m b e n d o g o d e k , saj si b o d o o b tem že l a h k o 
natočili do lgo p r i č a k o v a n o d o b r o p i tno v ino . V 
sam pr i red i tveni p r o g r a m so vključili šahovsk i 
turnir , s t re lsko t ekmovan je o snovn ih šol, n o g o m e t 
in na s top d o m a č i h pevcev m godcev . 

Za s lavnos tna govorn ika j e p r edseds tvo do loč i lo 
Ignaca Herga , p r e d s e d n i k a skupšč ine K S in J a n k a 
Maljašiča, p r e d s e d n i k a sveta skupšč ine K S Ju r š in -
ci. 

P redseds tvo K S S Z D L j e na seji o b r a v n a v a l o in 
oceni lo dela , ki so bila zač r t ana v p r o g r a m . V 
razpravi so ugotovil i , d a de la po teka jo zadovol j ivo 
in v sk ladu z dogovor i . Nas t a l j e t r e n u t n o p r o b l e m 
pri gradnj i mrl iške veže, ker so o b č a n i p r e o b r e m e 
njeni z d e l o m na njivah in v inograd ih . Ma te r i a l j e 
v celoti pr ipravl jen in j e pričaKovati , d a b o d o z 
g radnjo pričeli ta mesec. 

G l e d e akt ivnosi i d ruš tev , j e p r edseds tvo u g o t o 
vilo, da so d e l a v n a in vsako po svoje p r i z a d e v n a . 
Z a r a d i neka te r ih s labost i , ki se pojavljajo v d ruš t 

vih, j e p r edseds tvo sprejelo sk lep , d a v mesec, 
d e c e m b r u letos skliče koordinaci j sk i o d b o r raz.šir 
jeni ses tanek, nan j b o d o povabl jen i vsi predstavni 
Ici d ruš tev , d ružbenopo l i t i čn ih organizaci j [' 
krajevne s a m o u p r a v e . N a ses t anku bo stekla 
razprava o de lovn ih p r o g r a m i h za p r ihodn je lei^ 
in o d o h o d k o v n i h odnos ih g lede u p o r a b e vseh 
d r u ž b e n i h objektov , ki j i h d ruš tva uporabl ja jo oK 
veselicah in d rug ih j a v n i h nas top ih v krajevni 
skupnos t i . 

Predseds tvo j e o b r a v n a v a l o več d rug ih 
m e m b n i h zadev, m e d d r u g i m tudi občinski pr^' 
/n ik obč ine Ptuj, ki bi naj bil p r i h o d n j e leto v 
krajevni skupnos t i Jurš inc i . O r n t n i t i velja tudi , dj 
je na logo opravi l koordinaci j sk i o d b o r za imenovg 
nja in volitve, k i j e p o d a l p red loge za evidentiranja 
možnih k a n d i d a t o v za o r g a n e skupšč ine D P S ;„ 
SIS. " 

Vodstva d ružbenopo l i t i čn ih organizac i j in kra-
j evne s a m o u p r a v e k ra jevne skupnos t i , vabi kraja, 
ne, d ruš tva in de lega te , da se v č imveč jem števll^ 
udeleži jo s lovesnost i o b k r a j e v n e m p razn iku na 
Kukavi . 

DEDIŠČINA - KAJ JE TO! 
Pod tem naslovom je pred 14. dnevi izšlo v Tedniku 

vabilo na predavanje dr. Ive Curkove o VARSTVU 
ARHEOLOŠKE DEDIŠČINE V UREJANJU MEST. 6. 
10. 1981 ob 17. uri je to predavanje potekalo v mali 
dvorani Centra srednjega usmerjenega izobraževanja v 
Ptuju, ob barvnih diapozitivih in malem številu udeležen
cev. Preden spregovorimo o samem predavanju naj 
omenimo, da seje od 150. vabljenih odzvalo vabilu 25. od 
tega nekaj članov društva, dijakov, drugih in le ena od 
vabljenih institucij, oz. služb, to je komite za urbanizem, 
gradbene in komunalne zadeve pri SO Ptuj. 

Predavanje o kulturni dediščini že v naslednjem 
trenutku res nima materialnega povračila, ampak gre za 
dolgoročno naložbo kot je še posebej povdarila dr. 
Curkova. Predavanje je bilo posvečeno tudi 140 letnici 
smrti ptujskega historiografa Simona Povodna, o katerem 
je bilo spregovorjeno nekoliko besed. 

Še nekaj besed o predavanju. Arheološka dediščina je 
ponekod po svetu (npr. Rim) prisotna že od nekdaj. 
Rimski Forum, oz. njegovi ostanki stoje že stoletja tam, 
vključeni so v novi ambient in nikomur ne pride na pamet. 

da tega ne bi upoSteval in vzdrževal. Drugače pa je i 
dediščino, ki jo komaj odkrivamo, npr. arheološki pre-
ostanki tudi pri nas na Ptuju. To je nekaj, kar ne živi z 
nami. kar nas ne spremlja od prej in izkopavanja, posebej 
pri nas povzročajo različne probleme, vendar se tudi taki 
preostanki dajo primerno vključiti, kot smo to videli na 
primerih drugih slovenskih mest in tudi tujih mest. Celo 
odkriti ambienti razrešijo marsikak historični ali čisio 
praktični problem današnjega časa (vodovodi, kanalizaci
je, raster mesta . . . ). torej gre za dolgoročno naložbo. 

Zraven arheološke problematike in varstva spomenikov 
je avtorica dodala nekaj misli o varstvu dediščine nasploh 
in sicer o varstvu okolja, naselij, obstoječe parcelacije. 
Naslednjo misel bi si morda morali zapisati globujco v 
možgane in v srce. namreč, da ni nič slabšega kol načrto
vanje prostora pn praznem listu papirja, začeti je treba z 
že obstoječimi prostorskimi danostmi, vidnimi in skritimi. 
Debata po predavanju je stekla v strokovne sfere in malov 
naše domače. Avtorica je povdarila, da se povsod srečujejo 
s podobnimi problemi kot na Ptuju, kako pa se ti rešijo, pa 
je (Klvisno od mnogih faktorjev. 

K. S. P 

PESTRO V OKVIRU 
PIONIRSKE KNJIŽNICE 

SLOVENSKA BISTRICA 
Sedaj ko se je že organiziralo 

delo v šolah in vzgojno varstvenih 
ustanovah p o počitniškem premo
ru, je tudi Pionirska knjižnica, ki 
deluje v okviru Matične knjižnice 
Slovenska Bistrica, pričela z red
nimi aktivnostmi tako za najmlajše 
občane kot tudi tiste, ki v knjižnici 
najdejo doda tno sprostitev, pred
vsem pri nabiranju novih znanj , 
spoznanj , prijateljstev in vsako
dnevnega življenskega okolja kot 
tudi junaki iz knjig. 

Pionirska knjižnica je letos 
pripravila vrsto prireditev, med 
njimi so nekatere že ustavljene, 
druge pa nove in prav tako privla
čne. Pričeli so s Tednom otroka, ko 
so v torek, 6. ok tobra pripravili 
prvo jesensko u ro pravljic. Te bodo 
vsak teden ob torkih. Na prvi, 
namenjeni šolarjem od sedmega d o 
desetega leta starosti, so se obšir
neje seznanili z življenjem in deli 
Frana Levstika. 

Nestrpno pričakovanje skorajšnjega dogodka v Pionirski knjižnici S lo 
venska Bistrica. 

V ok tobru nadaljujejo z že usta
ljenimi knjižnimi ugankami 22 
učence petih in šestih razredov 
osnovnih šol bistriške občine. Prva 
iz te vrste bo z naslovom Oče 
mladinske književnosti. V tem 
mesecu pa b o tudi srečanje z mla
dinskim ustvarjalcem Jožetom 
Smitom in to v petek, 16. oktobra 
dopoldne . 

Srečanja z mladinskimi hterati, 
• likovniki in drugimi ustvarjalci 

mladinske književnosti bodo v ok
viru Pionirske knjižnice v Slovenski 
Bistrici potekala skozi vse šolsko 
leto, ob tem pa bodo knjižničarke 
nudile obiskovalcem vso strokovno 
pomoč tako pri izbiri knjige kot 
tudi drugih aktivnosti . 

Besedilo in posnetek; 
Viktor Horvat 

MEDiCARSTVO V RAZSTAVNEM 
PAVILJONU DUŠANA KVEDRA 

V razstavnem paviljonu Dušana 
Kvedra ob Dravi bo 20. ok tobra 
letos otvoritev razstave Medičarst-
vo Ptuja in Varaždina. Namen 
razstave je prikazati obr t , ki 
dandanes počasi izumira. 

Prvi del razstave bodo stari 
modeli za lect in vlivanje voska ter 
votivi iz ptujskega in varaždinske-
ga muzeja. Drugi, obsežnejši del, 
pa bodo orodje in izdelki medičar-
jev, ki so nam ljubeznivo pomagali 
pri pripravljanju razstave. 

O tem, kdaj so začeli delati me-
dičarji v naših krajih, n imamo na
tančnih podatkov. Najstarejši 
zapisi o tej obrti so v listinah iz 17. 
stol., od takrat pa jo lahko 
spremljamo do današnjih dni. 

Včasih je bila medičarska proiz
vodnja večja in tudi medičarjev je 
bilo več. Danes pa imamo na Ptu
ju le enega medičarja in dva sve-
čarja, na varaždinskem področju 
pa jih dela sedem. Na razstavi bo
do predstavili svoje orodje in naj
bolj tipične izdelke. Medičarji so 
se vedno ukvarjali tudi s svečarst-
vom, zato bo razstava prikazala 
tudi sveče in orodje za njihovo 
izdelavo. Da bomo lahko pri
merjali današnje in nekdanje 
postopke pri izdelavi .sveč in lecta, 
bodo razstavljeni tudi modeli, ki 
že dolgo niso več v uporabi . 

Današnji lectarji ne morejo 
mimo tradicije, kljub temu pa so 
se postopki dela poenostavili in 
posodobili . Recept za testo se sicer 

Ivan Puž pri delu 

ni spremenil, vendar so si lectarji 
olajšali delo z električnimi mešalci 
in pečmi. Modeli so se precej 
poenostavili, prav t ako pa tudi 
okraševanje. Svečarji postopke de
la niso dosti spremenili, pač pa so 
zamenjali material . Za vlivanje 
sveč ne ujKirabljajo več voska. 

marveč čisti parafin, ki mu le vča
sih primešajo malo voska. Okra
ševanje pa so poenostavili tudi oni. 

Zelo zanimivi so stari voščeni 

votivi, ki jih danes nihče ne izdelu
je več, v ptujskem in varaždinskem 
muzeju pa predstavljajo dragocen 
del inventarja. T o so male figure iz 
voska, ki predstavljajo človeške 
like, dele telesa, živali, žabe. Svoj-
čas so imele te figurice poseben 
pomen. Nosili so jih v cerkve kot 

priprošnjo za izpolnitev želja. Naj
večkrat so prosili za ozdravljenje 
tistega dela telesa, ki ga je upo
dabljal voščeni votiv, ali pa za 
plodnost . Simbol plodnosti je 
predstavljal lik žabe, ki ga pozna
mo že iz prazgodovine. 

Zelo dolgo tradicijo ima tudi 
izdelovanje medice ali , ,gvirca"-
T o je alkoholni napitek iz medu, 
vode in hmelja, ki deluje kot kon
zervans. Pijača je močna in jo zato 
redčijo s s ladkano vodo. Medica je 
občutljiva in jo je težko uskladišči
ti. Za to jo delajo samo za večje 
praznike. 

Medičarji prodajajo svoje izdel
ke ob raznih priložnostih. Sveče 
lahko kupimo vsak dan na tržni
cah, lect pa le ob večjih praznikih 
in proščenjih. Ptujski lectar s 
svojimi izdelki zalaga kar štin 
občine, kljub temu pa je njegova 
proizvodnja veliko manjša, kot je 
bila nekdaj , pa tudi izbor različnih 
izdelkov je manjši . T o je razumlji' 
vo, saj je povpraševanja vse manj . 

Tako medičarstvo počasi izgin
ja . Eden od namenov naše razstave 
je tudi ta, da se spomnimo starih 
in lepih obrt i , ki se v današnjem 
tempu življenja vse bolj izgubljajo-

Smiljana Marčec 
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KLOPOTEC 
Jesen je — lepa prleška jesen. 

(Mce je razlilo svojo toplo to čez 
TiTiehki gorički svet in lahen vet-
.j je zagnal mnoge klopotce po 
5ih vrheh. In ko pri vrši močna 
pa, se začno dostojanstveno 

.jlašati tisti veliki, ki jih je videti 
Jsašati daleč naokoli . 

jClopotec — simbol naSih goric! 
j^hko bi rekla: KloiX)tec — naša 
ljubezen. Za mojega 4 letnega 
îjuka Damjana to slednje prav-

joiovo drži. Rada imam ljudi, ki 
r^ajo srce polno ljubezni, da jo 
lj[,ko razdajo mnogim, ki so je 
jejni in Je stradajo. A m p a k , da bi 
l(jo imel nekaj ali nekoga t ako ze
lo rad, kot ima mali Damjan rad 
Ijlopotec, to pa še nisem videla, 
pozna mnoge klopotce v naši bliži
ni Posebno ga je skrbelo, kako bo 
i^ka, ki se je poškodoval , letos 
jpravil ta veliki klopotec na njego
vo soho tam gori na Lahonščaku, 
pri tistih za.sanjanih treh maces
nih? Najbližji mu je tisti na bregu 
pri naših brajdah. Ni posebno ve
lik, a neumorno klepetav. Ko se 
pamjan zjutraj zbudi, še kar v pi-
jjami steče pred hišo in gleda in 
posluša, če se klopotec vrti. Včasih 
prileti žalosten nazaj in se pritožu
je, da klopotec nima , ,vetreka in se 
nemre vr te t i . " Pa se zgodi, da se 
pripode temni oblaki in že Dam
janovo glavico napolnjujejo nove 
sicrbi, ali bo tudi grmelo in se blis-
Icaio in se mu smili klopotec, ker 
bo ves moker od dežja. Z velikimi 
oikami čaka tolažilnih besed, da 
ne bo t ako hudo in da je klopotec 
junak, ki se ničesar ne boji. 

Pred kratkim je prihitel v ku
hinjo in v eni sapi povedal, da klo
potec , , p l an t a" (Sepa), da nekaj ni 
v redu, ker ne poje tako kot obi-
Jajno. Urno se je odpravil na breg 
in opazil, da klopotcu manjka en 
maclek. Maclekom pravi Damjan 
„klik — k l a k " . Več dni je ubogi 
klopotec bil invalid, Damjanu pa 
njegova ljubezen donj ni dala mi

ru, dokler končno ni našel zgublje
nega ,,klik — k l a k a " . S kakim ve
seljem je pribežal domov z macle
kom v rokah in bil prav ponosen, 
da ga je ravno on našel. 

ima pa Damjan lep mah klopo
tec, ki ga nosi s seboj — dobesed
no — noč in dan. Atek mu ga je 
naredil s 15 cm dolgim ročajem, 
da ga lahko drži v svoji mali roči
ci. Ta držaj je t ako gladek, kot bi 
bil iz ebenovine. Saj lahko, ko ga 
pa vedno obrača v rokicah. In če 
ga za hip odloži in ga potem takoj 
ne najde, na ves glas zajoče in vsi 
mu moramo pomagati poiskati 
njegovega ljubljenca. Ko gre zve
čer spat, seveda mora tudi klopo
tec počivati na njegovem zglavniku 
ali v rokicah in ko se zbudi je ena 
izmed njegovih prvih misli — klo
potec! Ko je bil še manjši in ni 
znal reči klopotec, ga je po svoje 
imenoval , , po t en" . Tudi sedaj ga 
še t ako pogosto imenuje. Zdaj ga 
že zna tudi lepo narisati . Ne poza
bi na nobeno njegovo značilnost. 
Posebno metla mora biti košata , 
da se bo v njo ujelo dovolj vetra. 

Ko Se ni znal sam narisati, je 
dostikrat prosjačil okoli odraslih, 
naj mu ga narišejo. Posebno je bil 
srečen, če mu ga je narisal oče in 
to velikega, d o vseh podrobnost i , 
ob njem okoli pa Irsje. Oči so se 
mu svetile, ko je motril pred seboj 
tega lepotca. 

V jedilnem kotu visi na steni le
pa umetniška slika našega , ,vrha s 
k lopo tcem" . Damjan ta kraj dob
ro pozna in ko gleda sliko, se ne
nehno sprašuje, zakaj da se ta 
naslikani klopotec nikoli ne vrti? 
Prevelika uganka za njegovo ot
roško glavico . . . 

Te velike ljubezni do klopotca se 
je nalezla tudi že 2 letna Breda. 
Njene črne očke tako nagajivo va
bijo, da bi se je kdo usmilil in ji 
narisal , , p o t e n " . Tako je slišala 

Simbol naših goric 
Foto: M. Menoni 

Damjana in tako ga imenuje ona . 
Nekaj razlike pa vseeno je . Ce 
Damjan vztraja, da mora biti okoli 
klopoca trsje, prosi Breda, da na
rišem še rožiko. In ko je to storje
no, potem vsa zažari od veselja in 
glasno po vdan , ,hva la" . 

Z zadovoljstvom ju gledam in 
njima želim, da bi ju skozi vse živ
ljenje spremljalo veselje, ki sta ga 
užila v nežnem otroštvu v ču
dežnem svetu klopotcev in cvetja. 

Erna Meškova. 

IZ 
M U Z E J S K E 
FOTOTEKE 
Stol sodi med najbolj običajne 

kose stanovanjske opreme in nje
govo uporabo lahko v zgodovini 
spremljamo daleč nazaj . Oblika 
stola je vse do 19. stol. odražala 
hierarhično družbeno lestvico. N a 
najvišje in najlepše obdelane stole 
so smeli sedati le priviligirani iz naj-
višnjih družbenih slojev. Tudi v 
meščanski hiši se je do preteklega 
stoletja ohranila navada, d a j e imel 
družinski poglavar stol, ki je že s 
svojo višino in obliko razodeval 
pravice svojega lastnika. 

Oblika stola je seveda najtesneje 
povezana z njegovo namembno
stjo, vendar se je vedno prilagoje-
vala okusu časa, takratnim stilnim 
hotenjem, pa seveda tudi modnim 
oblačilnim m u h a m , predvsem žen
skim. 

V renesansi so žene nosile obleke 
iz težkega blaga, ki so jih vklepale v 
togo držo , zato so se tudi naslon
jala prilagodila tej togosti in niso 
nudila posebno udobnega in spro
ščenega sedenja. Stoli 15., 16. in 
17. stoletja so bili večinoma leseni, 
najraje so uporabljali orehovino in 
hrastovino. Na sedežne ploskve so 
za prijetnejše sedenje polagali bla-
zince, pravi oblazinjeni stoli pa se 
začno počasi uveljavljati šele konec 
16. stol. Najpogostejši okras 
renesančnih stolov so bile rezbarije 
v razmeroma globokem reliefu. 
Intarzije in vložke iz poldragih ma
terialov pa srečujemo na slavno
stnih sedežih. Najprikladnejše plo
skve za okraševanje so bile naslon
jalo za hrbet in stranice, ki so veza
le prednji nogi. 

Z rezbarijo bogato okrašen je 
tudi stol iz zbirke Pokraj inskega 
muzeja v Ptuju, ki ga da t i ramo v 
drugo polovico 16. stol. Ta tip stola 
že razodeva stilna hotenja manie-
rizma, saj je za renesanso tako tipi
čna usklajenost in uravnoteženost 
oblik precej podrejena težnji po 
razkazovanju bogatega okrasja 
poznorenesančnih oblik. Na račun 
okrasja je nekoliko v ozadje potis

njena tudi funkcionalnost stola, saj 
je sedežna ploskev razmeroma 
majhna. Pozna renesansa in 
manierizem pa se v tej mizarski in 
rezbarski umetnini še vedno sre
čujeta s srednjeveškim izročilom, ki 
se razodeva v masivnosti celotne 
zasnove. 

Oblika stola, ki ga hrani ptujski 
muzej, je doma v severni li&liji, 
kmalu pa se je udomačil tudi v juž
ni Nemčiji in Švici. Naši kraji so ga 

Renesančni stol iz 16. stol. iz zapu
ščine rodbine Herberste in . 
Fototelta kulturnozgodovinskega 
oddelka, F 1078 

sprejeli verjetno neposredno iz 
Benetk. 

Marjeta Ciglenečki 

BORŠTNIKOVO 
SREČANJE 

Tudi letošnje Borštnikovo srečanje bo privabilo v štajersko 
metropolo množico ljubiteljev gledališke umetnosti. Sodelujoči 
gledališki ansambli pa ne bodo gostovali le v Mariboru, temveč 
tudi v drugih krajih severovzhodne Slovenije. V Ptuju bo 29. 
oktobra po dolgem času gostovalo Stalno slovensko gledališče 
iz Trsta s Partijo remija. Predstava bo ob 19,30 za izven. 

V tem času pa tečejo dogovori tudi za gostovanje Gledali
šča ljudske vstaje, ki bodo obiskali ptujsko občino z dvema 
predstavama. N. Dobljekar 

JEZIKOVNO RAZSODIŠČE (42) 

Slovenščina in tozd Elektro Ljubljana 
Kar s t reh s t ran i srno dobi l i t i skovine, k i j i h uporab l j a in razpoši l ja 

zgoraj i m e n o v a n a t eme l jna organizaci ja . Vsi po.šiljavci nas opozar ja jo na 
bolj ali man j nevšečne j e z i k o v n e pomanjkl j ivos t i pos l an ih besedi l . 

Listni ko l eda rček te organizac i je za leto 1981 i m a le m a l o besedi la , 
pa kar več n a p a k , m e d njimi t ud i»ene rg i j ova rču jmo« n a m e s t o z energ i jo 
varčujmo. Neka j n a p a k j e oč i tno zakr ivi la t i skarna , v n a r o č n i k se ni nič 
potrudil, da bi mu natisnil i p rav i lno besedi lo . 

O p o m i n , ki g a j e ta tozd d o n e d a v n e g a pošiljal s t r a n k a m , se m a l o 
skraj.šan glasi takole : » D a n e s niste po ravna l i po inkasanfb p red ložen 
račun, k i j e ses tavni del tega o p o m i n a . V kol ikor račun ne p o r a v n a t e v 15 
dneh vam b o m o ustavili n a d a l j n o d o b a v o e lekt r ične energije.« 

Besedilo j e zelo pomanjk l j ivo . Beseda »račun« j e o b a k r a t v n a p a 
čnem sk lonu , p rav bi bi lo r ačuna ; p red ložen j e l ahko od i nkasan t a , ne 
'»po« njem; nes lovenska j e r aba »v kol ikor« n a m e s t o če; m e d b e s e d a m a 
»dneh« in »vam« bi bi la nu jna vejica, n a m e s t o »nada l jno« bi b i lo p r a v 
nadaljnjo, sicer pa j e beseda tu odveč . 

P o d o b n o pomanjk l j ivo j e tretje besedi lo , ki ga j e organizac i ja o b 
spremembi p lačevanja naslovi la na »Cenjenega u p o r a b n i k a el. energ i 

je« . Ž e n a g o v o r ni dobe r , saj gre tu za porabnika ali, še bolje, odjemalca. 
Naj o m e n i m o s a m o nekaj j ez ikovn ih o h l a p n o s t i iz p i sma : »V p r i m e r u , d a 
boste« n a m e s t o če boste; »plačilo preds tavl ja« n a m e s t o plačilo je; 
»pr imer o b r a č u n a « n a m e s t o zgled obračuna; »jakost g lavne va rova lke j e 
35 A. kater i ustreza o b r a č u n s k a moč« — n e m o g o č a oz i ra lna zveza. 

Vse troje zgovorno kaže , d a pri E lek t ro Ljubl jana mes to j ez iku n e 
namen ja jo dovol j skrbi . D a j i m ne b o m o naredi l i krivice, j ih v a b i m o , naj 
n a m pošljejo v presojo ka t e ro izmed svojih t iskovin, o kater i meni jo ' d a 
j e brez j ez ikovn ih n a p a k , pa b o m o svoje m n e n j e sp remeni l i in tudi 
objavil i . 

Razsodišče vabi vse, ki j im ni vseeno , k a k o Slovenci g o v o r i m o in 
pi.šemo. naj p red loge in p o b u d e za boljše j e z i k o v n o izražanje pošiljajo n a 
naslove: 

Sekcija za s lovenšč ino v j avnos t i . J ez ikovno razsodišče , R K S Z D L 
Slovenije. 61000 Ljubl jana . K o m e n s k e g a 7. 

D o b e r s lovenski jez ik naj bo naša s k u p n a sk rb ! 

dr. ivan stopar 

na ptujisH^i^ 

(18. nadaljevanje) 

ŠTATENBERG ( S T A T E N B E R G ) , G R A D 

Vrh s t rmega , k o p a s t e g a g r i č a n a d p o d r u ž n i c o sv. A n e v naselju Stari 
grad p r i M a k o l a h . O b č i n a Slovenska Bistrica. 

S t a t enbe rg n a s t o p a v l is t inah s o r a z m e r n o p o z n o , šele 1241, ko j e 
salzburški n a d š k o f E b e r h a r d II. naznan i l , d a j e Fr ider ik iz Ptuja podel i l 
samostanu v Stični sa lzburški fevd, vas K o p r i v n i c o . Fr ider ik s e j e za to 
oddolžil nadškofij i z d o h o d k i posest i , ka t e re j e imela njegova p o k o j n a 
soproga Herad i s — »de p r a e d i o sive p rop r i e t a t e m e m o r a t a e d o m i n a i 
^itae a p u d S tae t enburch .« Beseda a p u d j e pri , daje slutiti , d a j e z i m e n o m 
že miš j e n grad , ki se iz recno omen ja šele 1250 kot c a s t rum S t e t e n b u r c h . 
Pred 1263 j e imel S t a t e n b e r g v posesti krški vazal Rogašk i . Njegova hči 
seje tega leta o d p o v e d a l a svo jemu š t a t e n b e r š k e m u de ležu v korist b ra t a 
in d rug ih so rodn ikov . R o g a š k e j e nasledi l po 1299 sorodn ik H e n r i k 
Viltuški. Njegova s inova Ulrik in Henr ik , ki sta imela v lasti tudi konj iško 
gospostvo, sta kupi la 1344 od A l r a m a 11. Bistriškega njegov p o d e d o v a n i 
delež š t a t enbe r škega gospos tva . Od njunih ded ičev si j e 1352 o b d r ž a l 
s ta tenberško gospos tvo Henr ik . 1385 j e dedova l gospos tvo H u g o VII. 
Devinski, 1399 pa R a j n p r e h t NValsee. NValseeje. ki so 1434 pr idobi l i za 
gospostvo deže lno .sodstvo, so nasledil i po 1451 Celjski, te pa p o pet ih 
letih Fr ider ik H a b s b u r š k i . 

l-"riderik j e gospošč ino že 1458 p roda l svo jemu l jubljencu Štefanu 
Prcueschenku, pozne j š emu grofu H a r d e š k e m u , ki mu j e podel i l ludi 
naslov b a r o n Š ta tenbcršk i . 1493 j e Žiga P rueschenk izročil š t a t enberšk i 
grad skupaj z neka t e r imi d rug imi svojimi posestvi prot i ustrezni od
škodnini cesarju, v e n d a r pa m u j e cesar Maks imi l i j an že nas lednje leto 
prodal grad za 10.000 gu ldnov . Le nekaj let p o p r e j . 1487, s e j e popo tn ik 
Sanionmo srečal s t edanj im š t a t enbe r šk im k a s t c l a n o m Vi l jemom T a -
tenbachom, pa j e m i m o g r e d e zabeleži l , da posedu je ta g o s p o d a Žiga in 
Henrik še 14 d rug ih g radov , ki j i m a pr inaša jo skupaj d o 20.000 d u k a t o v 
'etnih d o h o d k o v . Potlej s e j e p o m u d i l še pri o s e m l e t n e m tu r škem uje
tništvu g o s p o d o v H e n r i k a in Vil jema. 

L. 1502 s i j e pr idobi l grad Žigov svak Ivan Tur jaški . 1556 pa g a j e 
!Jjegov sin Volk Enge lhe r t p roda l o g r s k e m u p lemiču F r a n c u b a r o n u 
Tahiju. Njegova in njegovih s inov grozodejs tva in p o v z r o č e n e krivice so 
''ile eden poglavi tn ih v / r o k o v za veliki kmečk i upo r 1573. Kmet je so 
takrat zavzeli g rad , v e n d a r ga niso niti opleni l i , d a bi se ne zameri l i 
'•esarju, pri k a t e r e m so iskali z a s l o m b o zope r krivice, i n v e n t u r a grajske 
Opreme, ki s o j o sestavili dve leti pozneje , n a m nud i imen i t en vpogled v 
Premoženje p o m e m b n e j š i h fevdalnih rodov in tistega časa: »V š ta ten-
['erškem g r a d u , ki so ga bili posedl i kmet je j e bila grajska o p r a v a dražja 
[f| krasnej.ša. k a k o r v mars ika te r i knežji pa lači . V mal i gosposki sobi j e 
°ila p isa lna miza, b laga jna , t ruge (skrinje), o m a r e in o m a r i c e , po lne 
pisem, knjig in listov. V veliki d v o r a n i so. bile s tene zag rn jene s tu ršk imi 
preprogami ; t u j e s ta lo 12 postelj , ena z n e b o m , in m n o g o miz, t rug in dr . 

V gospejski sobi j e bilo j ezd i lno orodje: sedla , meči , okovan i s s r e b r o m , 
uzde z z la to žvalo, oklopi in oprsn ik i , j ezd i lne ž a m e t n e hlače, suknje , 
ob rob l j ene s ta fe tn imi traki, j e zd i lne čepice in rokav ice za g o s p o d e in 
gospice. V s t ranskih sobah so bile d r u g e gospejske ob leke , postel ja in 
ob leka za lakaje, ki so spremljeval i g o s p o d o . N a d o l g e m h o d n i k u j e s talo 
z a p o r e d o m a dvajset t rug. v ka te r ih j e bilo s h r a n j e n o kaj r a z n o v r s t n o 
blago, kakor d r a g o c e n e gospejske ob leke iz ž a m e t a , ž ide , d a m a s t a . 
at lasa, tafeta. obši te ali preši te, s r e b r n o b e l e g a a t lasa z uši t imi zlat imi 

Statenberg — stari grad na Vrischerjevem zemljevidu iz leta 1678 

rožami so cenili na 50 gl; nada l j e razne z la tn ine in s r e b r n i n e , lepot ine in 
d rago t ine , biseri in kraso t ine , m e d d r u g i m ž e p n e u re . s r eb rn i konjički, 
bisrni venci , nojevo jajce, vsa jeno v s r eb ro in z z la t im o k r i v a l o m (60 gl.) 
N a s to t ine p a j e bi lo n a v a d n i h in finih rjuh, o d e j . k rušn ic , br isač in 
prtičev. Sme lo rečeno, d a s e j e v š l a t e n b e r š k e m grad iču k raso ta pohiš ja 
turških pa lač meri la z l ičnostjo i tal i janskih poh i š tven ih izdelkov. C e n a 
vsega p remakl j ivega b laga j e bi la 2442 gl. 7. š. 8 p.« Z a p r imer javo velja 
p r ipomni t i , d a j e znaša la cena bika tisih d o b 6 gld., k rave pa 4,5 gld. 

Po per ipe t i jah . ki so s ledi le k m e č k e m u p u n t u in ko j e g rad začasrto 
do 1579 upravl ja l cesarski upravi te l j , so si posest spet pr idobi l i Tahi j i , 
vendar pa j e niso d o l g o uživali . Stari F r a n c T a h i j e že 1573 p remin i l , 
s t a t enberško posest , ki so si j o sprva delili njegovi štirje sinovi, pa j e že 
1592 p roda l poslednji m e d njimi, Štefan, Kar lu T e u f e h b a c h u . Ta pa j e 
po štirih letih prepisal b r a t u Offu. 1622 so posest prevzel i Trebn i šk i in za 
njimi T a t e n b a c h i . Po nesrečni zarot i Ivana E r a z m a T a t t e n b a c h a j e cesar 
grad zasegel in ga 1681 p roda l A t t e m s o m . G r o f D i z m a A t t e m s j e v letih 
T720— 1740 pozida l v bližini Mako l nov i s to imenski dvorec , stari g rad pa 
prepust i l uničenju . V izročilu se j e o h r a n i l a p r i p o v e d k a , ki skuša v 
r o m a n t i č n o poet ični luči mot iv i ra t i ta d o g o d e k . 

P o d o b a s ta rega g r a d u še n a m j e spet o h r a n i l a le pri Vischerju. 
Njegovo j e d r o j e d v o ali t r o n a d s t r o p n a s tavba , ki j o oč i tno sestavljajo 
štirje no t ran je dvor išče obdajajoči t rakt i . Eden izmed vogalov j e p o d o 
bno kot pri s t a rem žovncškem ali ve len jskem g r a d u okrep l jen z okrog l im 
s to lpom, ce lo tno zasnovo pa obda ja obzidje , k i j e na vogal ih tudi u t r jeno 
s stolpi. Stolpi s o d e l n o okrogl i , d e l n o oglati in za nads t rop je presega jo 
višino obzidja . Vrhnja nads t rop ja so vsaj pri dveh stolpih konzo lna . 
op reml j ena s s i r e l n i c a m i in mašikul i , p rav t ako pa j e urejen tudi vrhnji 
del obzidja . Motiv r enesančn ih konzo ln ih nads t rop i j p o z n a m o doslej v 
.slo.vensko-štajerskem grad ivu le na okrogl ih s tolpih g r a d o v v Velenju in 
v L e m b e r g u . če pri t em ne u p o š t e v a m o p o m o l n e g a n a d s t r o p j a s t r 
pn iščnega t rakta v Podsredi . 

Ko l ikor j e mogoče iz povsem razsut ih o s t a n k o v razbra t i , j e imei 
grad S t a t e n b e r g p r v o t n o p o d o b o veča l i man j r egu la rnega kaste la . Z i d o 
prak t ično ni več. vidni s o le še njihovi amor fn i os tanki . T o gre zlasti n. 
rovaš za g radn jo upo rab l j enega mate r i a l a , laporja , ki j e pod vpl ivon. 
atmosferil i j povsem r a z p a d e l . t a k o da s t ruk tu ra zidu ni nikjer več v idna 
Ostanki zidov s o p o n e k o d še dva d o tri me t r e vi.soki, povsod pa j e velik 
gru.šča, pod ka te r im se d e l n o še skrivajo s tare kleti. K l jub t e m u pa s 
onkra j o b o d n i h u t r d b z obz id jem še vidni os tanki zunan jega o b r a m t 
nega j a r k a in nas ipa , ki sta obda ja l a ves grad . N a ravnici pod g r a d o m . s i 
sledovi nekdan j ega grajskega vrta, ki ga v id imo tudi pri Vischerju in ki 
ga izpričuje tudi l ed insko ime » G a r t e n « . V bližini vrta j e o h r a n j e n star 
m a r o f — »pojata«, poleg pa n a d s t r o p n i svinjski hlev »šta lunci« . O b 
stavbi , ki sta leseni, u t egne ta izvirati še iz 18. stoletja. 

Nada l j evan je pr ihodnj i j 
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Deio mladih KMKS po območjih 

AKTIVNOST OO ZSMS P T b i S K O P O U E 

Odvijala se je predvsem na nivoju krajevnih svetov. 
O O ZSMS so se slabo povezovale in skupne akcije na 
območju Ptujskega polja, kot je bilo zadano v 
programu. Delo posameznih O O ZSMS pa je zelo 
dobro potekalo na idejno političnem področju, 
kulturi . Športu . . . Posamezne O O ZSMS so 
organizirale udarniške dneve. Tudi sodelovanje KS 
je bilo uspešno. Mladi so ocenili svoje delo kot zelo 
uspešno. 

AKTIVNOST MLADIH NA OBMOCJU HALOZ 

Tudi mladi na območju Haloz so za delo prijeli 
tako, kot so si zadali v svojem programu. Na 
športnem področju so organizirali večje število tek
movanj , predvsem v malem nogom.etu. Šahu, pikadu, 
streljanju, organiziranju ,,lger brez m e j a " . Novost v 
športu je bil tudi nogomet , ki so ga pričeli najprej 
izvajati v O O ZSMS Majski vrh, nato pa se je počasi 
razširil tudi v d-^uge O O ZSMS. 

Na kuhurnem področju so mladi iz Haloz delovali 
precej akt ivno, saj so organizirali proslave ob vseh 
praznikih itd. 

Zelo dobro je tudi povezovanje z vojaki. V vseh O O 
ZSMS pa so se akt ivno vključili tudi v priprave akcije 
N N N P . 

AKTIVNOST MLADIH NA OBMOČJU MESTA 
PTUJ 

Osnovne organizacije na območju mesta Ptuj so se 
v delo vključile veliko bolj aktivno kot v preteklih 
letih. Predvsem so se povezovali z vojaki DK Ptu j , s 
katerimi so sodelovali na področju športa, kulture, 
zabavnem področju . . . 

Nekaj O O ZSMS je organizirala lokalne M D A , 
precej mladincev pa se je udeležilo tudi M D A . 

Sodelovali so v akciji N N N P , niso pa uspeli izvesti 

seminarja za predsednike posameznih O O oz. 
predsedstev mesta P tu j . Veliko OO ZSMS se ni 
uspelo vključiti v začetno fazo evidentiranja članov 
D P O in predsednikov svetov KS v prihodnjem 
mandatnem obdobju . 

AKTIVNOST MLADIH NA OBMOCjU DRAV
SKEGA POLJA 

Med posameznimi organizacijami ni bilo tesnejših 
stikov. Povezovale so se le O O ZSMS v KS. 
Mladina je akt ivno delovala na športnem, kul turnem 
in zabavnem področju. Ob pogledu dela smo 
ugotovili da se ;e premalo delalo na idejno-političnem 
izobraževanju članstva v O O ZSMS. Mladi so se 
množično vključevali v akcijo N N N P in s tem 
dokazali , da se v nobenem trenutku ne dajo zmesti in 
da smo v izrednih razmerah še enotnejši. V vsakem 
naselju Dravskega polja so se odvijale delovne akcije 
in tudi udarniških dnevov v Slovenskih goricah se je 
mladina udeležila v velikem številu. Tudi 
povezovanje z garnizijo DK je zelo uspešno. 

A K T I V N O S T M L A D I N E NA O B M O Č J U 
SLOVENSKIH GORIC 

Program, ki je bil zadan in bil izpolnjen. Največja 
aktivnost se je kazala na športnem področju, saj se je 
izvedlo vrsto nogometnih turnirjev. Izvedli so tudi 
igre brez meja in druge kuhurne in zabavne 
prireditve. Na področju mladinskega prostovoljnega 
dela se je naredilo zelo malo ali pa skoraj nič. Na 
Z M D A Slovenske gorice so sodelovale le tri O O 
ZSMS. 

Kot je razvidno iz tega je bilo delo po posameznih 
področjih dokaj razgibano. Vendar pa je pot rebno 
poudari t i , da kljub aktivnostim, ki so bile izvedene, 
se še veliko stvari ne odvija tako kot bi bilo 
pot rebno. 

J. Hvaleč , 

Po enoletnem mrtvilu 0 0 ZSMS 
Franc Osojnik pričela z delom 

Petindvajset mladih iz krajevne skupnosti Franc 
Osojnik P tu j , se je v četrtek, 1. ok tobra zbralo , na 
t a k o r e k o č u s t a n o v n e m s e s t a n k u o s n o v n e 
organizacije O O ZSMS Franc Osojnik P tu j , saj je že 
daljše obdobje mrtvilo v tem predelu. Dogovorili so 
se, na kakšen način naj bi delovali, ker se v krajevni 
skupnosti ne čuti utrip mladih in njihovo mnenje že 
leto dni . 

V novem manda tu , se je na pobudo Diane Bohak, 
zbrala nova mlada skupina in angažirala vse moči, 
da oživi delo. IzvoHli so novo vodstvo, predsednik je 
postala Natalija Rogelj, sekretar Nevenka Orpič. 
Formiral i so komisije za informiranje, šport, kukuro , 
idejno-pohtično delo, splošno ljudsko o b r a m b o in 
družbeno samozaščito, mladinske delovne akcije. 

Zadali so si nov program dela, ki bo temeljil na 
vključevanju mladih v interesne de javnos t i^ 

sodelovanju z vojaki ptujske garnizije Dušan Kveder-
Tomaž in vključevanju v krajevno samoupravo . 
Nosilci interesnih dejavnosti b o d o pripravili akcijski 
in terminski program, za oživitev dela pa bodo 
ponovno evedentirali člane Zveze socialistične 
mladine in upajo, da bodo z akcijami k delu 
mladinske organizacije pritegnili čim večje število ler 
teh. 

Prva naloga j ih je čakala pri izvedbi akcije kopanja 
jarkov za javno razsvetljavo v krajevni skupnosti , ki 
je skupaj z osnovno šolo F . Osojnik bila v prejšnjem 
tednu. Prav tako pa so se v ponedeljek, 5. oktobra 
zbrali na drugi seji in se med drugim z organizacijo 
svečanega odhoda mladincev, ki gredo na odsluženje 
vojaškega roka poslovili od njih v osnovni šoli 
Franca Osojnika v Ptuju . 

D . Papler, 

KLUB BRIGADIRJEV FRANC BELŠAKTONeI 

Biti udarnik je lepo 
v s o b o t o 10. avgus ta j e k lub br igadir jev. F r a n c 

Belšak-Tone . izvedel že 7. udarn išk i d a n . T o k r a t 
smo z u d a r n i š k i m d n e v o m p o m a g a l i K m e t i j s k e m u 
k o m b i n a t u Ptuj — delovni enot i Pod lehn ik . pri 
ob i ran ju grozdja na Gorc i . 

Uda rn i šk i d a n j e bil sklican na hi t ro , za to je bi lo 
man j ude ležencev , kot s m o pr ičakoval i . K l jub t e m u 
p a j e bi lo 24 u d a r n i k o v in 10 vojakov. M o r a m po-
vdari t i . da se vojaki udeleži jo vsakega u d a r n i š k e g a 
d n e . ki ga organ iz i ra k lub brigadir jev, k l u b u br i 
gadir jev pa se pr idružuje jo še 0 0 Z S M S . 

N a G o r c o smo se odpeljal i o b 8. uri iz Ptuja, s 
t rganjem grozdja pa .smo pričeli nekaj p red deve to . 
D o mal ice smo bili precej hitri , saj s m o nabraU 
skoraj p o l n o pr ikol ico. 

V času mal ice nas j e obiskal Jože K rižančič in n a m 
vlil še večje zadovol js tvo za delo . Z naš im d e l o m j e 
bil povsem zadovol jen , hkra t i pa tudi p resenečen , da 
smo t rgatev vzeli t ako resno. N a akcijo n i smo prišH 
s a m o za to . d a bi pojedli kakšen grozd , m a r v e č za to , 
da p o m a g a m o d ružb i , k čim pre j šn jemu spravi lu 
pr ide lka , k i j e letošnje leto tako bogat . De lo smo si 
zelo d o b r o organiz i ra l i . In sicer v v s a k o mes to po 
štiri, ki so trgali grozdje in enega , k i j e nosil b ren te . 
T a k o ei.i kot d rug i so hiteli: brentar j i . d a bi odnesl i 
čim več b ren t ( seveda po ln ih) , berači , d a bi čirn več 
nabra l i . 

Vzdu.šje v v i n o g r a d u j e bilo n e p o p i s n o . Pozabil i 
smo na leta. pozabi l i s m o na ut rujenost , žulje, ki smo 
j ih dobi l i od škari j . na vse s l abo . . . priklicali s m o 
veselje, pesem in nasme janos t ! 

K l u b br igadir jev F r a n c Be l šak -Tone . postaja kot 
ena velika d r u ž i n a . Oče in mat i se n e n e h n o m e -

njujela. saj i m a m o na vsakem u d a r n i š k e m d n e v u 
novega k o m a n d a n t a , ki pa funkcijo oprav l ja zelo 
dob ro . 

Tega d n e pa n i smo na Gorc i »brali« s a m o člani 
kluba brigadir jev, t rgatve sta se udeležil i tudi O O 
Z S M S in sicer F. Osojnik in Majski vrh. Kol n a m j e 
dejal Jože Kr ižanč ič j e t rgalo grozdje 39 pionirjev, z 
njimi pa sta bila tudi dva mentor ja . In t ako si pionirji 
zaslužijo toliko denar ja , da l ahko g redo k o n e c leta 
na izlet, ne d a b i j im prispeval i kakšen d i n a r še starši . 

Žal j e naše veselje in vzdušje v trgatvi zmot i lo 
s labo v r e m e . Ves d o p o l d a n so .se »podile<< megle p o 
nebu toda nekaj čez p o l d a n s m o občut i l i p rve kapl je , 
ki so se kaj k m a l u okrep i le in pr ičelo j e deževa t i . 

Skupaj s pionirji s m o se pred dežjem zatekl i v 
gostišče na Gorc i . Bilo n a m j e žal. da s m o mora l i 
de lo pusti t i p rav takrat , ko j e bi lo vzdušje naj lepše . 
Po besedah de lovodje Vilija, d a bo trgatev trajala še 
nekaj časa. ker imajo še precej grozdja, s m o se člani 
k luba br igadir jev F r a n c Belšak-Tone in O O Z S M S 
odločili , da b o m o izvedli še en udarn i šk i d a n . T a bo 
po vrsti že 8. udarn išk i d a n in 3. izredni , saj s m o v 
začetku leta načr toval i le pet uda rn i šk ih d n e v o v . 

Torej v sobo to 17. o k t o b r a 1981. v a b i m o vse 
mlade na zadnji udarn i šk i dan . T u d i tokra t b o m o 
obirali grozdje in tako pomaga l i d ružb i , d a bo pri
delek čim prej pospravl jen . 

In kaj l a h k o rečem Se na koncu . V i d i m o se n a 
uda rn i škem d n e v u , kjer si b o m o poveda l i vse tisto, 
česar n i sem napisa la . Sicer pa pr idi te , doživi te in 
preživite, uda rn i šk i dan . 

Še br igadirski Z - D - R - A - V - O ! 
J a n a Hva leč 

P R E D [ N A B O R N I K I 
2. o k t o b r a je ludi naša šola prišla na vrsto, da 

nas top i pred letošnjimi naborn ik i . Z e o b 7. uri s m o 
bili v k l u b u mlad ih . Tri učenke s m o pr ipen ja le 
fantom rdeče nagel jne . Po tem pa so o b predva ja 
nju koračnice : '>Kdo pa so ti mlad i fantje«, prišn v 
(Jvorano pionirji v krojih in pozdravi l i n a b o r n i k e . 
Sledile so recitacije o sanjavi jeseni , o lovskem 
rogu in o l jubezni d o Ti ta , o kateri naj govore naša 
dela . 
Reca to rke j e z o b č u t k o m spremlja l s k l a r ine tom 
naš R o b e r t Ivanuša . Mlajši pionirj i so nastopi l i z 
igrico Kur i rček .Andrejec. Nj ihove ž ivahne besede 
in kretnje so še posebej zbud i l e o d o b r a v a n j e . 

Z b r a n o s t in r e s n o b o pa je zah teva la z b o r n a 
recitacija osmičar jev z nas lovom O d u p o r a k 
svobodi , k i j e vsebova la o d l o m k e iz pesmi Mileta 
Klopčiča., Z rjjo s m o poudar i l i 40- le tn ico vstaje. 
Prav talco z b o r b e n i m i pesmimi , ki j ih j e z obču t 

kom zapel šolski pevski zbor . 
N a z a d n j e pa j e nas topi la naša m l a d i n s k a fol

klorna skup ina s poskočn imi l judskimi plesi, ki j e 
požela največ o d o b r a v a n j a . V e n d a r pa smo ze 
mislili, da s folkloro ne b o nič. ke r le h a r m o n i k a r 
S tanko Ivanuša odšel z naše .šole. K o pa smo ga 
prosili, naj nas kljub vsemu še prihaja spreml ja t na 
n a r o m o n i k i . n a m j e z r a z u m e v a n j e m ustregel , za 
kar s m o m u nadvse hvaležni . 

Fant je naborn ik i so z i z redno slovesnost jo in 
z a n i m a n j e m sledili naš im točkam. M e d njim sem 
opazi la več nekdan j ih učencev naše šole. N e k o č so 
se mi zdeli po redn i , zdaj p a so bili videti moža t i in 
resni. 

Po n a s t o p u s m o si z n a b o r n i k i ogledal i film o 
manevr ih J L A in TE. K m a l u b o d o fantje vse to 
spoznal i tudi p rak t i čno . 

' Z l n k a Sori, 8 /c , O Š F r a n c a Oso jn ika 

LFTNA KONFERENCA PIONIRJEV OSNOVNE SOLE VIDEM 
PRI PTUJU 

V torek, 29. s e p t e m b r a s m o imeli l e tno p ion i r sko konferenco 
Udeležil i so se j e trije p reds tavn ik i vsakega r az reda in predsednil^j 
posamezn ih krožkov. 

Predsednik p ioni rskega o d r e d a , Božo Cernila, j e pozdravi l vse 
navzoče. Besedo je preda l p redsednic i d e l o v n e g a p redseds tva , dnevni 
red konfe rence p a j e bil takle: Volitev d e l o v n e g a p redseds tva , zapisnj, 
karjev in overiteljev, izvolitev voli lne komisi je , poroči lo o de lu v prete. 
klcm letu. poroči lo b lagajnika , p r o g r a m dela za letošnje šolsko leto 
volitve p redseds tva p ion i r skega o d r e d a , r a z p r a v a o poroči l ih , poročilo 
volilne kt)misije. predlogi in vprašan ja . 

Med konfe renco nas je s pr i je tn im pet jem zabava l naš o t rošk i pevski 
zbor. Veliko s m o govorili o pros tovol jn ih de javnos t ih , ki deluje jo na naJi 
šoli. Pionirja iz Leskovca sta n a m izrazila željo, da bi v p r i hodn je bolje 
sodeloval i . Pri potr jevanju p o s a m e z n i h p red logov so nas že pošteno 
bolele roke. 

O b koncu konfe rence s m o se vključili še v b u r n o r a z p r a v o in vsak 
j e l ahko poveda l svoje mnen je o tem aliTmem. 

Konfe renco je zaključil tov. ravna te l j , kije pohval i l naše delov 
p re tek lem letu in n a m zaželel ob i lo u speha pri de lu v l e tošnjem letu. 

Dop i sn ik i os. š. V i d e m pri Ptuju 

STOPIL SEM V PETI RAZRED 
Na dvorišču OS Tone Znidarič 

smo se zbrali ob 7. uri in 45 minut. 
Začel se je prvi šolski dan. 

Naša učilnica je v prvem nadstro
pju. Številka enajst. Med nas je pri
šlo nekaj novih učencev, nekaj sta
rih iz lanskega leta pa ni več med 
nami. Naš razrednik je tovarišica 
Slava Sare. V petem razredu smo 
prešli na predmetni pouk. Pri pred
metih: angleščina, srbohrvaščina, 
družba, narava itd., se selimo v 
zato opremljene učilnice. S sabo 
nosimo šolske potrebščine določe
nega predmeta. V kratkih odmorih i 
nastane na hodniku gneča med j 
učenci. > 

Prve ure pouka so name naredile | 
močan vtis. Sedaj se zavedam, da >, 
so prva štiri leta osnovne šole že za ! 
mano. Zavedam se dolžnosti, ki jih ' 
moram še naprej pridno in skrbno 
premagovati . 

Srečen sem, da se v razredu vsi 
lepo l azumemo. 

Tomaž Bezjak, 5 / b , 
Oš Tone Znidarič 

SADOVNJAK 
Sedaj je jesen. V sadovnjaku ras

tejo sadna drevesa. V sadovnjaku 
obirajo sadje. Brigita obira slive. 
Oče in mama obirata jabolka . Bo
jan pleza po lestvi in obira slive. Na 
lestvi mora biti previden. Sadje 
bodo pospravili v klet. Imeli ga 
bodo za zimo. 

Sandi Ciglar, 2/b 
OS Olga Meglic, Ptuj 

TRIJE PESNIKI 
24. septembra smo se srečali 

učenci v Narodnem domu s pesniki 
Mankom Golarjem, Jože tom 
Smitom in Nikom Grafenauerjem. 
Brali so nam otroške pesmi. T o je 
bilo res bolj za nižješolce, ki jih je 
bilo tudi več kot osmičarjev. 

Man ko Golar , že sedemdesetlet
nik, se nam je v šali predstavil kot 
Prlek, doma iz Ljutomera. V pe
smih je prikazal življenje kmečkih 
otrok, ki ni bilo vedno lahko. Naj
bolj veselo je bilo v času kolin. Iz 
ene od pesmi sem si zapomnila: 
. . . vsi mastni so do uh, 
z babico se dedek meni, 
pa čeprav je čisto gluh . . . 

Mankov oče Cvetko Golar je bil 
tudi pesnik. Poznal je Ivana Can
karja. Opisal j e , kako se je srečal z 
njim v Ljubljani. Posebej je omenil 
Cankarjevo nevesto Heleno in nje
gove velike brke. Ta opis nam je 
Manko prebral . 

Kakih deset let mlajši Jože Smit 
pa je bral pesnice o ježku, ki se je 
ženil, pa tudi o svoji pleši, ki j o 
mora skrivati. Smit je doma izpod 
Donačke gore in je bil več let ured
nik Cicibana. 

Niko Grafenauer pa je ,,ljubljan
ska s ra jca" , kot je sam rekel, in 
letošnji Levstikov nagrajenec. Od 
Smita je mlajši približno za dvajset 
let. O b njegovih pesmih o nebotič
nikih, ki naj sedejo, sem začutila, 
da je vedno bolj škoda zazidavati 
polja, travnike in loke. Povedal je 
tudi, kako je začel pisati pesmice. 
Eno je napisal iz jeze, ko je kot šo
lar moral doma pisati nalogo in se 
ni smel iti smučat: 
Janez se po h rb ' spusti 
in v drevo se zaleti. 

Nazadnje smo pesnikom postav
ljali vprašanja. Najbolj zgovoren je 
bil Jože Smit. 

Simona Petrovič, 8/c, 
Oš Franc Osojnik 

NA SPREJEMU 
29. september je praznik nas — 

pionirjev. Tudi učenci naše šole 
smo imeli praznik, saj ni bilo pou
ka. Imeli smo konferenco. Na 
konferenci smo se pogovarjali o 
minulem šolskem letu in o zastav
ljenih načrtih. 

Ze prejšnji dan sem izvedela, da 
so me izvolili za delegatko. P o kon
ferenci smo se zbrali delegati v avli 
in skupaj s tovarišicami odšli vsak 
na svojo stran: V Gorenje, na kra
jevno skupnost , na Občinski sindi
kalni svet. Naša skupina je šla na 
sprejem k sindikalnim delavcem. 
Vodili sva jo s tov. Folt inovo. Po 
poti mi je povedala, da bom morala 
odgovarjati na vprašanja. Sestavila 
sem si celo govor, ker sem morala 
dati tov. predsedniku naša Pionir
ska obvestila. Ponavljala sem ga 
celo pot . , ,Ta Pionirska obvestila 
smo izdali na današnji dan, za 
pionirje naše šole, da bi vede
li . . . " Pred vrati mi je srce začelo 
hitreje biti. Vstopili smo. Pozdravil 
nas je tov. predsednik in nas odve-
del v sobo, kjer smo se pogovarjali. 

Pogovor je začela tovarišica. Za 
njo sem bila na vrsti jaz . , ,Ta Pio
nirska obvest i la" . , ,Tu se je zatak
nilo. S m o l a ! " Pomagala mi je Na
taša in srečno sem povedala do 
konca. Pogovarjali smo se o šoli, o 
tovariših . . . , ,Nekdaj je bilo vse 
d r u g a č e " , j e povedal tov. predsed
nik. Pogovor je zaključil z mislijo: 
, ,Bodite pridni in učite se, da boste 
v življenju mnogo dosegl i" . Za na
grado smo dobili tudi značke in 
zastavico. Zmenili smo se, da b o m o 
sodelovali. 

21 DNI NA MORJU 
Letos so se mi počitnice začele 

zelo zgodaj, saj sem že 10 dni pred 
koncem šolskega leta lahko od
potovala. Hvaležna sem tovarišu 
ravnatelju, ki mi je dal dovoljenje. 
Za vedno mi b o d o ostali v spomi
nu nešteti vtisi iz mojega poto
vanja in letovanja. Z mariborskega 
letališča sem se s teto, stricem in 
sestrično odpeljala do Dubrovni
ka. Noč smo prespali pri teti Anki-
ci. Prebudili smo se v sončnem 
jutru. Kmalu smo se vkrcali na 
ladjo, ki je plula proti o toku 
Mljet, kjer smo tudi izstopili, s a j . 
smo bili na cilju. Lepo je bilo 
potovati z ladjo, čeprav je prišlo ' 
do male nezgode. Ogrnjeno m o d r o j 
jopico mi je veter odpihnil v H 
morje. | 

Našega pr ihoda sta bila teta in \ 
stric zelo vesela. Vreme je bilo 
izvrstno. Vsak dan sem se kopala 
in nabirala školjke. Nekaj pa je 
bilo posebno zanimivo. S stricem 
Vladom smo vsak večer vrgli v 
morje mrežo in zjutraj smo bili vsi 
veseli, ker je bilo v njej dosti r ib. 
Skoraj nikoli nismo bili razočara
ni. Hi t ro so potekli trije tedni in 
mojih počitnic na otoku je bilo 
konec. Skoda! 

Vseeno pa je bilo zopet lepo, ko 
je naš avion pristal na domačem 
letališču. Znašla sem se med svoji
mi dragimi in klepeta o mojih 
doživljajih ni bilo konec. 

Zopet sedimo v šoli in misli 
nehote pohitijo v brezskrbne 
počitniške dni. 

Vesna Makovec, 5/a, 
OS Franc Osojnik 

PESTER POČITNIŠKI D A N 
Komaj smo zaprli za seboj šolska 

vrata, smo že začeli razmišljati, 
kako bi najlepše preživeli počitni
ške dni . Vedno sem si želela, da bi 
počitnice preživela na deželi. Rada 
imam zelenje, travnike in gozdo
ve. Želela pa sem tudi na morje. 
Vse želje so se mi uresničile. Sko
raj vso poletje smo bili v Krčevini 
pri Vurbergu, kjer imamo vino
grad. Z otroci iz okolice smo 
postali dobri prijatelji. Ob koncu 
avgusta smo odšli na morje. Deset 
dni smo preživeli na o toku Krku. 
Najsrečnejša sem bila, ko sem se 
peljala preko Titovega mostu, ki 
povezuje otok Krk s kopnim. 

Na poti proti domu smo bili vsi 
štirje najsrečnejši, ko smo v dalja
vi zagledali naš lepi ptujski grad. 
Mislila sem si: povsod je lepo, a 
doma je najlepše. 

Nataša Arko , 3/a, 
OS Tone Znidarič 

Ptuj 

MOJ BRATEC 
Mojemu bratcu je ime Borut . Se

daj bo šel v malo šolo. S kolesom 
se zna tudi že voziti. Skoraj vsak 
dan je na igrišču. Na igrišču se 
vozi s kolesom. Včasih se tudi žo
ga. Rajši se vozi. Najlepše mi je ko 
se vozim z Borutom in še s kom po 
Medribniku. V sredo 5. avgustji so 

, prišli k nam teta', sestrična in brat
ranec. Takrat smo šli vsi štirje ma
lo na sprehod. Midve z Marjetko 
sva vsaka nabrali šopek rož. Bra
tec je še vprašal kdaj bo šel v šolo. 
M a m a je rekla, takrat ko jaz pri
dem iz počitnic. Star je pet let. Le
tos mu teče šesto leto. 

Ida Kovačič, 4 / b , 
OŠ Maksa Bračiča, 

Cirkulane 

POCiTNICE 
Med počitnicami smo šli z bra

tom in Gorazdom v gozd in smo 
videli zajca, ki je spal v grmu. Na 
Jelovicah smo sušili seno in sem šel 
v gozd, kjer se je pasla srna, ki 
sem se je zelo prestrašil. Od.stare-
ga a ta sem dobil za rojstni dan 
1000 dinarjev. Med počitnicami 

sem se hodil kopat v Kidričevo, 
Med počitnicami sem nabiral, 
dostikrat lisičke. Dobil sem veliko 
denarja. Med počitnicami sem bil 
tudi v Zetalah. Hodil sem tudi 
pomagat delat v Prešo. Kadar sta 
atek in mamica v službi, sem tudi 
doma pospravil in pripravil za 

Zla tko Petrovič, 3/r, 
OS MAJŠPERK 

Počitnice sem preživel dobro . Bil 
sem na obisku pri teti. Tudi sestra 
je bila zraven. Bilo je lepo, ker 
smo se igrali, lovili in žogali. Doma 
sem pomagal pri delu staršem. 
Vsak dan sem moral pjasti krave. 
Ker je bilo vroče, sva se z bratom 
šla kopat . Kopala sva se v Dravi-
nji. Voda je bila topla. Med 
počitnicami tudi na učenje nisem 
pozabil. Včasih sem pisal, bral in 
računal. 

Zopet so se odprla šolska vrata. 
Spet smo se zbrali v šolskih klopeh 
med svojimi sošolci. 

Rudi Plajnšek, 3/r, 
OS Majšperk 

Med počitnicami smo bili v 
Šmarju pri botrci . Bila sem tudi 
večkrat pri stari mami v Makolah. 
Stricu sem pomagala su.šiti seno in 
pasti živino. Tekala sem za krava
mi, da niso ušle v koruzo . Najrajši 
sem bila doma , ker sem lahko 
gledala televizijo. Ko je sestra bila 
na počitnicah, sem hodila po mle
ko in mamici pomagala pri delu. Z 
bra tom sva se tudi igrala in 
podajala frizbi. Zvečer sva gledala 
televizijo, potem sva pa šla spat. 
Zunaj sem se igrala s sosedami. 
Hodila sem tudi po kopišnice. 
Počitnice so bile zelo lepe. 

Suzana Solger, 3/r, 
Majšperk 

Zame je bil to velik dan , saj sem 
bila prvič delegat naše šole. Ta dan 
mi bo ostal v lepem spominu. 

Nataša Vidovič, 7/a, 
OS Olga Meglic, Ptuj 

BILA SEM DELEGATKA 
Na dan praznika nas pionirjev 

smo imeli pionirsko konferenco. 
Izvolili smo predsednika, tajnika 
in blagajnika. P o proslavi smo 
delegati odšli na občino. Ostali so 
v kino in si ogledali zanimiv film. 

Tovarišica Foltinova nas je pe
ljala na sindikat. Tam so nam 
pokazali sobo za sestanke, kjer 
smo se posedli. Postregli so nam z 
l imonado in sendviči. Začeli smo 
se pogovarjat i . Tovariš predsednik 
nam je razdelil značke. Vprašal 
nas j e , česa se učimo in če tovariši
ca že kaj sprašujejo. Na to je vpra
šal, če je tov. Foltin huda . TovariS 
sekretar nam je povedal, kako je 
še on hodil v šolo. Povedal je , da 
je bil v tistih časih najvišji organ 
na šoli , , l eska" . Imeli so tudi staro 
klop, ki je stala v prvi vrsti. Kdor 
ni dal miru, je moral leči na mizo, 
tako da je videl svoje noge. Ta
krat je njihova učiteljica zahtevala 
popoln mir. On ni poslušal in je 
klepetal. Ona je to opazila in zato 
je moral v prvo klop. Tov. pred; 
sednik nas je vprašal, kaj pomeni 
P H . Povedali smo, d a j e to pionir
ska hranilnica. Zanimalo ga je ka
ko deluje. Povedali smo, da je 
odprta v ponedeljek in četrtek, 
Obresti so namenjene SŠD, z njim 
kupimo žoge. Rekel je , da smo to 
pametno izkoristili. Cez nekaj časa 
je v sobo prišel neki tovariš,-
Vprašal nas je , če bomo kaj zapeli-
Ko smo se pogovorili , nam je dal 
predsednik zastavico. 

Zahvalili smo se in j ih vprašali 
če smemo še kdaj priti. Mislim, da 
nam je bil ta obisk koristen. Se 
.večkra tbomo šli v to stavbo. , 

Petra Faganel, 7/b. 
OŠ Olga Megli!^ 
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SNL:TRIGLAV-PTUJ 0:2(0:1) 

Nepričakovana 
zmaga v gosteh 

iCraiij, stadion Stanko Mlakar, 
jledalcev 150, sodnik DjordjcviC 
Ljubljana); Strelca: 0:1 (30). 
giieršič, 0:2 (81 . 11-m) Ceh; 
pfUJ: Simonič, Letoma. 2gcč , 
(̂alek, Vogritiec, RadoliC, Skok. 

gineršič, Korošec, Ceh, Ogrizek 
(Žitnik). 

rgogometaSi Ptuja so tokrat pre-
ĵ netiTi in v Kranju osvojili dve to-

Kot navajajo poročila s sreča
nja, bi lahko zmagali Se z večjim iz
idom. V prihodnjem kolu se bodo v 
ptuju pomerili z enajsterico Pri-
p,orja iz Ajdovščine, ki je na lestvi-
(j na sedmem mestu z osmimi to-
jlcami, Ptuj pa je trinajsti s petimi 
joČkami. Lestvica je naslednja: I. 
Šmartno 14. 2. Maribor 13. 3. Slo
van 12, 4. Železničar 10, 5. Mura 
9 6. Izola 9, 7. Primorje 8. 8. Ru
dar 7, 9. lUrija 6, 10. Triglav 6, 11. 
fjafta 5, 12. Koper 5, 13. Ptuj 5 in 
14. Stol 3 točke. 

Prejšnji teden je bil v Ptuju 
pogovor predstavnikov NK Drava s 
predstavniki vseh klubov iz ptujske 
občine. Beseda' je bila o nadaljni 
poti članske selekcije P t u j . Dogo
vorili so se za vodenje moštva na 
srečanje v Kranju, selekcioniranju 
igralcev in sestavi novega vodstva. 
Vodstvo selekcije niso dorekli, to 
bo znano v tem tednu. Igralci iz Ki
dričevega in člani vodstva so prene-
liali z delom v selekciji. Menijo, da 

pod tako nemogočimi pogoji in ne
enotnosti tako med igraJci kot v 
vodstvu ni mogoče skupno delati. 
Želeli so najboljše, pomagali so v 
kriznih trenutkih (tekmi z Nafto in 
Slovanom), ko bi Ptuj lahko izpa
del iz lige (zaradi nenastopanja na 
dveh zaporednih srečanjih), vendar 
so naleteli na odpor. Z delom v 
selekciji pa je prenehal tudi trener 
Pšajd. Korenine zadnjih dogodkov 
so globoke, vlečejo se leta in leta. 
0 6 i n o pa nogometni delavci trdnih 
temeljev niso znali postaviti. 

t k. 

REPUBLIŠKA ROKOMETNA LIGA-MOŠKI 

V e l i k a N e d e l j a - A e r o Ce l j e 2 1 : 1 7 (12 :8 ) 
Igrišče Velike Nedelje, gledalcev 

150. Sodnika: Albreht in Stros iz 
Maribora . Velika Nedelja: Lah A . , 
Zorli D . , Bezjak M. 7, Rajh, Sabo 
7^ Rajšp; Aero-Celje: Lesjak, Filip-
čič 1, Seško S. 3, Bala 1, Blazinšek, 
Seško M. , Cigoj 3, Dobršek 6. 
Mahnič 3, Ramšak. 

V deževnem vremenu so se gostje 
v začetku boljše znašli in vodili do 
15. minute. Takra t so domači igral
ci zaigrali boljše v obrambi in z za
porednimi protinapadi povedli s 
petimi goh razlike. Vodstvo doma
čih bi lahko bilo še izdatnejše, če bi 
igralci bolj zbrano zaključevali na
pade. V drugem delu tekme so gost
je uspeli zmanjšati razliko na en 

sam gol, vendar je domačim uspelo 
povečati razliko in zmagati . 

Vsekakor je zanimivo, da so do
mači večino zadetkov dosegli iz 
prot inapadov ozi roma z roba vra-
tarjevega prostora kljub težavnim 
pogojem za igro. 

V domačem moštvu so se razen 
vratarja Baklana posebej odlikova
li Zo rko , Bezjak M. in Sabo, pri 
gostih pa Dobršek in Mahnič. 

MLADINSKA 
REPUBLIŠKA 
LIGA-VZHOD: 

Velika Nedelja-Aero 
Celje 14:11 (6:6) 

Igrišče Velike Nedelje, gledalcev 
50. Sodnika: Bazič in Pertoci iz M. 
Sobote . Velika Nedelja: Zoreč, 
Zorli P . 5, Skok 1, Marinič 1, Jur-
kovič 4, Korpar 1, Sladnjak, Ma j 
cen, Cvetko 2, Prejac. Aero-Celje: 
Kapitler, Grčar , Kvartič, Robida 2 , 
Fridav 2, Markovič 1, Stanič 4, Ca-
lasan, Kovačič, Kavka, Regner. 

Mladi rokometaši iz Velike 
Nedelje so uspeli premagati reno-
mirane goste iz Celja in s tem 
dosegli svojo peto zaporedno zma
go. 

vt 

DRUGA REPUBLIŠKA ROKOMETNA LIGA 
ZA Z E N S K l - V Z H O C r 

V e l i k a N e d e l j a - L i s c a 1 0 : 1 3 (7:7) 
Igrišče Vel ike Nede l je , g ledalcev 100. S o d n i k a : A lb reh t in Stros iz 

M a r i b o r a . V. Nede l ja : Majcen , Miklaš ič Z . L L u k m a n . Z ida r i č 3, 
Miklaš ič S. R a d a n o v i č M . 8, Vnuk 1, R a d a n o v i č P , 2. Lisca: Flisek, 
G o l e , Be rkopec 3. Flisek A., Plazar M. 3, P lazar E. 1, Ze lezn ik . Popovič 
3, Ješe ln ik , Žvegl ič 3. 

D o m a č e igra lke so n e p r i č a k o v a n o izgubi le in s tem zaprav i l e 
nas lov j e s e n s k e g a p r v a k a . 

V težkih v remensk ih r a z m e r a h so d o m a č e igralke d o b r o začele in 
vodi le že s 6 :2 , v e n d a r so fizično močne jše gostje v nada l j evan ju 
izenači le in na k o n c u zas luženo z m a g a l e . 

Na občinskem prvenstvu v kro
su, ki so ga prejšnji petek v Ptuj
skih toplicah ob pomoči ZTKO, 
TOZD Ptujske toplice in JLA iz
vedli člani Atletskega kluba Ptuj, je 
nastopilo 297 tekmovalk in tekmo
valcev, združenih v 79 tričlanskih 
ekipah. Generalka j e pokaza la , da 
smo v Ptu ju dobro pripravljeni na 
nedeljski zaključek tekmovanj v 
krosu na ravni republike — kros 
Dela. Izpostaviti velja zelo uspešne 
nastope šol izven Ptuja. 

REZULTATI 
Mlajši pionirji (1969): 1. Roman 

Volgemut (Destrnik), 2 . Marjan 
Zemljak (Videm), 3. Roman Mat-
jašič (Olga Meglic) — ekipno: 1. 
Videm, 2. Tone Žnidar ič , 3 . Cirku
lane i t d . N a s t o p i l o j e 30 
posameznikov in 9 ekip. 

Mlajše pionirke {1%9): 1. Lidija 
Kokol (Juršinci), 2 . Marjeta Vido-
vič (Leskovec), 3. Kristina Halode-
ja (Videm) — ekipno: 1. Franc 
Osojnik, 2. Videm, 3. Leskovec. 
Nastopilo je 38 posameznic v 12 
ekipah. 

Mlajši pionirji (1968): 1. Roman 
Žmavc (Olga Meglic), 2. Vojko 
Bedrač (Videm), Srečko Holc (Jur
šinci) — ekipno: 1. Videm, 2 . Franc 

Osojnik, 3. Olga Meglic. Sodelova
lo je 32 tekmovalcev in 10 ekip . 

Mlajše pionirke (1968): 1. Brigita 
Kolnik (Juršinci), 2 . 2Ulenka Smi-
goc (Leskovec), 3. Vida Fras (De

strnik) — ekipno: 1. Leskovec, 2. 
Kidričevo, 3. Destrnik. Nastopilo 
je 30 posameznic v 9 ekipah. 

Starejši pionirji (1967): 1. Odon 
Planinšek (Franc Osojnik), 2. Ma
tjaž DamiS (Tone Žnidarič), 3. 
Stanko Zupanič (Gorišnica) — 
ekipno: 1. Franc Osojnik. 2. Tone 
Žnidarič, 3. NK Drava. 38 posame
znikov in 12 ekip. 

Starejše pionirke (1%7): 1. Mari
ca Pernek (Leskovec), 2. Anica 
Rižnar (Juiiinci), 3. Danica Ha-
merSak ^ r a n c Osojnik) — ekipno: 
1. Leskovec, 2. Juršinci, 3 . 
Cirkulane. 30 posameznic v 10 eki
pah. Starejši pionirji (1966): 1. 
Andrej Mesaric (TOZD Kovinar
ska), 2. Branko KrošI (Kovinar
ska), 3. Dragan Pešič (TOZD Gi-
•mazija) — dcipno: 1. Kovinarska, 
2. Gimnazija, 3. Ekonomska. 12 
posameznikov in tri ekipe. 

Starejše pionirke (1966): 1. Fran
cka Sloidnjak (Kovinarska), 2. Ire
na Jus (Ekonomska), 3. Ivanka 
Bezjak (Ekonomska) — ekipno: 1. 
Ekonomska. 2. Ginmazija. 3. De
strnik. 12 posameznic in 3 ekipe. 

Mlajši mladinci (1964. 1%5): 1. 
Marjan KrošI. 2. Ivan Stebih, 3. 
Igor Weingartner (vsi Kovinar
ska) — ekipno: 1. Kovinarska. 2. 

Največ udeležencev je bilo v mlajših kategorijah 

Gimnazija, 3 . Ekonomska. Tri eki
pe in 18 posameznikov. 

Mlajše mladinke (1%5): 1. Marija 
Hameršak (atletski klub), 2 . Jelka 
Sirec (Gimnazija), 3. Dorka Sajber 

(Gimnazija) — ekipno: 1. Gimnazi
ja , 2. Ekonomska . Nastopilo je 14 
posameznic in dve ekipi. 

Starejši mladinci (1962,1963): 1. 

Priznai^a za najboljše 

Mirko Vindiš (atletski klub), 2 . 
Slavko Forstnarič (Gimnazija), 3. 
Miran Senčar (Gimnazija) — ekip
no: 1. Gimnazija , 2 . Ekonomska . 
Sodelovalo je 9 posameznikov v 
dveh ekipah. 

Starejše mladinke (1963, 1964): 
I. Majda Belšak (atletski klub), 2 . 

Vsi so se borili do zadnjih metrov 

Marija Šešerko (Ekonomska) , 3. 
Darinka Mlakar (Ekonomska) — 
ekipno: 1. Ekonomska , 2. Gimna
zija. 7 posameznic in 2 ekipi. 

Člani: 1. Franc Zupanič, 2. Alojz 

Lebar, 3. Jože Goričan, 4. Stanko 
Fajt. 

Članice: 1. Mari ja Vindiš, 2. Ma
rija Tili. 

Veteranke: 1. Marija Podgoršek, 
2. Marija Jurčič, 3. Štefka Zupane , 
4. Breda Hlupič, 5. Ida Lepej. 

Pripadniki J L A : 1. Ljubiša Da-
vidovič, 2 . Redjo Haljkič, 3. Os-
man Mekanovič , 4. Sead Kadič, 5. 
Stane Vehar. Nastopilo je 16 
tekmovalcev. 

Takšne so torej uvrstitve na ob
činskem prvenstvu. Najboljši bodo 
v nedeljo kot člani občinske repre
zentance nastopili na krosu Dela, 
vsaka ekipa pa bo štela p o tri 
t e k m o v a l k e a l i t e k m o v a l c e . 
Tekmovanje je pokazalo, da kot 
gosdtelji zaključnega tekmovanja v 
republiki nismo brez možnosti tudi 
na tekmovalni stezi. Gotovo bodo 
naše tekmovalke in tekmovalci po
segli tudi po najvišjih mestih, 
domača proga in publika pa b o d o 
še dodatna spodbuda. Organizacija 
krosa je tekla skoraj na tančno p o 
programu, vključena pa je bila tudi 
elektronska obdelava poda tkov 
(MIP) , kar bo v nedeljo bistveno 
prispevalo k hitremu sporočanju 
vrstnega reda, zaključni bilten pa 
bo izšel nekaj minut po zaključku 
zadnje discipline. 

Organizatorjem tekmovalkam in 
tekmovalcem želimo veliko uspeha, 
športne sreče in — lepo vreme! 

Tekst in foto: 
1. kotar 

Judo klub in/IPOL korak do državnega prvaka 
Načrtnost v bistriškem športu, izgradnja in 

strjevanje perspektivnega športa, se že vrsto let 
bogato obrestuje, kar še posebno velja za vla
ganja v j u d o klub I M P O L iz Slovenske Bistrice. 
Î i se upravičeno uvršča med najuspešnejše 
jugoslovanske ekipe v borilnih športih. Že nekaj 

se ta klub po doseženih rezultatih uvršča v 
S a m vrh zvezne j udo lige. Ni slučajno, da so si 
Pridobili tudi naslov vedno drugega moštva v 
(Iržavi. Kar nekajkrat jih je zapustila športna 
S r e č a prav pred zadnjim korakom, ki vodi na 
•^jvišjo stopnico ekipnega državnega prvenstva 
^ Judu. Doslej j im je ta korak uspel samo enkrat, 
^ t o pa so zadovoljni ob spoznanju, da so skoraj 
tradicionalno vsaj enkrat v posameznem kolu 
Premagali zmagovalno ekipo, ali z njimi iztržiti 

poraz. 
Letošnjo sezono, kot vse kaže pa s o s e judisti 

JK I M P O L iz Slovenske Bistrice odločili pre
kiniti tradicijo večno drugega moštva v državi in 
ponovno stopiti na najvišjo stopnico. Da je tak
šen sklep imel tudi praktično ozadje in močno 
prepričanje v resničnost njihovih želja, je poka
zalo že prvo kolo državnega prvenstva, ko so 
brez težav odpravili dva največja konkurenta v 
Novem Sadu. T o je bil tudi vzrok, da so drugo 
kolo t ako judoisti kot tudi domače občinstvo, ki 
je d o b r o organizirano in enotno v podpori svojih 
ljubljencev v Slovenski Bistrici, v nedeljo 4. 
oktobra , pričakali z velikim zanimanjem. 

Domači JK I M P O L je gostil še dva močna 
nasprotnika Ivo Reya iz Celja in Slavena iz Ru-
me. 

Že prve borbe med ekipama Impola in Ivo 
Reva so pokazale, da je domača ekipa dobro 

pripravljena in da gladke zmage v Novem Sadu 
niso bile rezultat slučajnosti. Zmaga z 11:3 je to 
trditev samo še utrdila. Z enakim rezultatom pa 
so domači odpravili tudi goste iz Rume SR 
Srbija. T o pa je bilo tudi zagotovilo, da ostajajo 
najresnejši favoriti za državni ekipni naslov. 
Seveda pa bo potrebno počakati še do 5. decem
bra, ko b o na sporedu še zadnje kolo zvezne 
j udo lige. 

Ce so tekmovalci bistriškega J K I M P O L dali 
od sebe največ pa tega ne bi mogli trditi za or
ganizatorja, ki je , ,pozabi l" , da se na takšnih 
srečanjih zbere veliko gledalcev, pa za njih ni 
zagotovil urejenega prostora ob blazinah, saj so 
, , zamudn ik i " s srečanja odhajali z , ,nategnje-
n i m i " vratovi. 

Viktor Horvat 

SRL-ČLANICE:BURJA-DRAVA22:14(13:9: 

Premočan nasprotnik 
Škofiie, Igrišče Burje, s o d n i k a R a k o v e c ( G o l n i k ) in Udi r (Besni - ! 

ca); B U R J A : G o m z i , S labe 5, N . Sporč ič 3, E ržen 1, P o m e l n i k o v 3, 
Ačko, Ri iavec 2. Her ic . Letig 8, Siškovič . M Sporč ič ; D R A V A : F a r i č , . 
Metka v i ča r 1, R ime le . K e l e n c 3. Mar i j a Vičar 4, F ihpa ja , Lepe j 3, 
Doki 1, K m e t e c 2, Skaza . Sitsenfrai ; 

S e d e m m e t r o v k e : Burja 5 (4), D r a v a 4 (2) 1 
Izključitve: Burja 2. D r a v a 6 m i n u t . i 
Vodi lna Burja je" bila p r e m o č a n n a s p r o t n i k za m l a d e igra lke R K 

Drava in je z m a g a l a p o p o l n o m a zas luženo . Srečanje j e bi lo ze lo 
kva l i te tno in b o r b e n o . P tu jčanke so se bor i le ves čas s rečanja , v e n d a r 
niso ekipa , ki bi l ahko presene t i l a Burjo na n j e n e m igrišču, saj so] 
igralke iz Škofij fizično močne j še in zlasti višje, v svojih vrs tah p a i m a j o ' 
od l ično igralko in s t re lko , č lan ice m l a d e r e p r e z e n t a n c e Jugos l av i j e : 
A lenko Letig. 

V p r i h o d n j e m kolu se b o d o P tu jčanke na d o m a č e m igrišču p o m e -
rile z Bran ikom iz M a r i b o r a . Srečanje b o v s o b o t o s p r i če tkom o b 15 . ; 
uri. Ze lo zgodaj , v e n d a r d r u g a č e n e gre , saj j e kasneje vidljivost ze lo • 
s laba. V ekipi Bran ika nas topa jo fizično ze lo m o č n e i g r a lke .k i že vrs to ' 
let igrajo skupa j , za to se b o a o igra lke D r a v e za uspen m o r a l e i z r e d n o ; 
po t rudi t i . 

V ponede l jek j e bil v Ljubl jani op rav l j en ž r eb pa rov v če t r t f ina lu i 
poka la Mlados t i v naši r epub l ik i . Č l a n i c e D r a v e so dob i l e m o č n e g a ; 
nasp ro tn ika — v N o v e m mes tu se b o d o p o m e r i l e z d o m a č i m i d r u g o l i - '. 
gaš icami . Srečanje b o v torek 20. o k t o b r a zvečer v d v o r a n i Marof . ' 

1. k o t a r I 

DELEGACIJA PTUJA 
V FRANKFURTU 

O d 9. d o 11. o k t o b r a j e bila de legaci ja p tu jske o b č i n e n a o b i s k u • 

Rri s lovenskem k u l t u r n o p r o s v e t n e m d ruš tvu Sava v F r a n k f u r t u . ; 
la r t in Berden , Drag ica V o d a in Mitja Mrgo le , ki so sestavljali d e l e g a - \ 

cijo, so se z delavci na z a č a s n e m de lu v tujini, ki so z d r u ž e n i v k l u b u ^ 
Sava, pogovar ja l i o d o s e d a n j e m sode lovan ju in o načr t ih za nada l j n j e ; 
de lo . Ugo tov in so. d a so s sode lovan jem zadovol jn i , v p r i h o d n j e pa ga • 
želijo poglobi t i . T a k o bi naj ena o d ptujskih o s n o v n i h sol s o d e l o v a l a z 
učenci s lovenskega d o p o l n i l n e g a p o u k a , mlad inc i iz k l u b a S a v a pa se 
želijo udeleži t i Z v e z n e m l a d i n s k e d e l o v n e akcije S lovenske gor ice ali 
pa sode lova t i v eni o d ptujskih b r igad n a d r u g i h akci jah v d o m o v i n i . ; 

Ptujska delegaci ja se j e udeleži la tud i Vinske t rga tve , — ki j e ^ 
t r ad ic iona lna pr i red i tev k l u b a Sava . N a njej j e sode lova l tud i a n s a m 
bel T o n e t a K m e t c a , k i j e z abava l p o l n o d v o r a n o gostov z l epo d o m a č o : 
pesmijo, N . D.j 

Polajžerju mojstrski naslov ^ 
z u soešn im n a s t o p o m na m e d n a r o d n e m š a h o v s k e m turn i r ju n a j 

M a d ž a r s k e m j e mlad i ptujski šahis t D a n i l o Polajžer izpolni l zadn j i * 
fX)gqi in pos ta l mojs ter F I D E . T a nas lov i m a v Slovenij i le 23 š ah i s tov , ; 
v zadnjem* času p a j e to uspe lo le Polajžer ju. O b u s p e š n e m n a s t o p u v i 
drugi zvezni šahovsk i ligi j e to novi veliki u s p e h p tu j skega s a h a . 1 
Čes t i t amo! , L k . ! 

Komisija za delovna razmerja 
EMONA KMETIJSKI K O M B I N A T PTUJ 
TOZD KMETIJSTVO . . P T U J S K O P O L J E " D O R N A V A 
o b j a v l j a 
dela oziroma naloge 
1 . TEHNOLOŠKA DELA V HMELJARSTVU 

Pogoj: ing . agronom — poljedelsko živinorejske smeri in najnnanj 
2 leti delovnih izkušenj ali poljedelsko živinorejski tehnik in 
najmanj 5 let delovnih izkušenj 

2. KUHANJE MAUC 
Pogoj: KV kuharica in najmanj eno leto delovnih izkušenj. 

Za dela pod 1. in 2 . se zahteva poskusno delo. 
Vloge za objavljena dela oziroma naloge poslati v roku 15 dni po ob
javi na naslov: Emona Kmeti jski kombina t Ptuj TOZD Kmet i js tvo 
, ,Ptujsko po l je " Dornava, 62271 Moškanjc i . 
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v TGA velika 
gasilska vaja 

V okv i ru p r ip rav na t eden p o ž a r n e varnos t i , ki b o po teka l le tos o d 
19. d o 25. o k t o b r a pod ges lom »varnost p red p o ž a r o m naSa vsakdan ja 
skrb«, so v T G A Kidr ičevo v ponede l jek 5. o k t o b r a pr ipravi l i vel iko 
gasilsko p r ak t i čno reševa lno vajo. V vaji j e sode lova lo kar 12 gasilskih 
druš tev in sicer indust r i j ska G D iz I m p o l a . Ruš , Agisa . Že lezn išk ih 
de lavnic P tu j .TVI M a j š p e r k i n T G A Kidr ičevo , ter p ros tovol jna gasilska 
druš tva iz Ptuja, Ha jd ine , Gereč je vasi, A p a č , Majšpe rka in Lovrenca . 

Pozno p o p o l d n e j e s i rena n a z n a n i l a »požar« , ki bi naj i zbruhn i l 
z a h o d n o od elektrol ize B, ter se hi t ro širil in zajel skladišče lesa in del 
etaže ano<iae niase. Vsa gasilska društva so bila kmalu ua kraju pred-

P o končani vaji so vsi gasilci prisluhnili oceni o poteku gašenja. 

videnega poža ra , se razdel i la v n a p a d in pr ičela gasiti ter reševat i de lavce 
zapos lene v višjih e t ažah . 

Po končan i vaji so se vsi ude leženc i postroji l i in poslušal i o c e n o o 
po teku gašenja, z b r a n i m j e govori l tudi F r an jo Gni l šek , glavni d i r ek to r 
T G A in povdar i l , d a so z vajo vsa sode lu joča druStva d o k a z a l a svojo 
pr ipravl jenost , d a s topi jo v akcijo in tudi u spešno pogasi jo tudi večji 
požar v T G A . 

M . O z m e c 

VLAK BRATSTVA IN ENOTNOSTI 
Prebivalci občine Slovenska Bi

strica, predvsem tisti, ki so že v 
prvih dneh revolucionarnega 
odpora proti okupatorju bili enako 
kot njihovi somišljeniki v drugih 
krajih Slovenije, izpostavljeni šte
vilnim nevarnostim od aretacij , iz
dajstev in izgnanstev. Spomini na 
te velike dogodke so še danes zelo 
živi med aktivisti in borci N O B , ti 
pa danes svoje spomine in pred
vsem tradicije NOB prenašajo na 
mlajše rodove. 

Oblik in priložnosti za to je 
veliko. Ena največjih manifestacij 
je prav gotovo vsakoletni vlak 
bratstva in enotnosti , s katerim se 
obiskujejo izgnanci in njihovi go
stitelji. Žal je teh z vsakim letom 
manj , saj so težki dnevi NOB pu
stili na njihovem zdravju boleče 
posledice. Vlak bratstva in prija
teljstva je postal pomemben no
silec in graditelj bratstva in prija
teljstva jugoslovanskih narodov, 
saj se z njim utrjujejo prijateljstva 

sklenjena v najtežjih trenutkih 
NOB in sklepajo nova, med mlaj
šimi rodovi , ki bodo ohranjali pri

dobljena prijateljstva njihovih 
očetov, mater in drugih najbližjih. 

Letos je iz občine Slovenska Bi-

Vsakoletna podoba prisrčnosti ob sprejemu in odhodu vlaka bratstva in 
enotnosti iz železniške posti le Pragersko in Poljčane 

strica odpotovalo z vlakom bratst 
va in enotnosti 3 8 pregnancev, L" 
bodo obiskali svoje gostitelja' 
predvsem v občinah CiCevo, Q ' 
čak, Kruševo in Svetozarevo. 
bi to prijateljstvo utrdilo Se Jjrj 
vezi med prebivalci bistriške in ojĵ  
čin v SR Srbiji, kamor je bilo î . 
gnanih največ prebivalcev bistriJi^j 
občine, sta z vlakom odpotovali 5̂  
dve delegaciji, ki bosta obiskaij 
predstavnike pobratenih obfi^ 
Svetozarevo in Cičevac. Dogo, 
varjali se bodo o razširitvi obliif 
povezovanja od družbenopolitj, 
čnih organizacij d o delovne or. 
ganizacije, krajevne skupnosti 
šole. Takšna povezanost med pr^. 
bivalci občin Slovenska Bistrica 
Svetozarevo in Cičevac traja 
nekaj let. Vsako pa prinese nove 
skupne uspehe. 

Besedilo in posnetek-

Viktor Horvat 

Več kot sto vagonov grozdja 
z odkupom grozdja zasebnih 

pridelovalcev so pričeli letos dru
gega oktobra in ga končali takore
koč v treh urah . Pred kratkim smo 
v Tedniku zapisali, da je zaradi 
pozebe in nekaterih drugih razlo
gov mogoče pričakovati precej 
manjši pridelek. Ker pa imajo vi
nogradniki še precejšnje zaloge 
lanskega vina, so se v večji meri 
odločili za prodajo grozdja in tako 
so ga v ptujskem predelovalnem 
centru prevzeli že prek 100 vago

nov, razen manjših izjem je trga
tev že v celoti končana. 

Kot je povedal enolog Anton 
Skaza, gre letos za izredno vinsko 
letino. Kvaliteta grozdja je odli
čna, predvsem v vinogradih, ki so 
bili ustrezno zaščiteni pred bolez
nimi vinske tr te. V vinogradih 
kmetijskega kombinata je trgatev 
opravljena do polovice, že grozdje, 
ki so ga prejeli iz teh vinogradov, 
doslej pa kaže na odlično kvaliteto 
in visoko stopnjo sladkorja. Tako 

V soboto, 3 . in v nedeljo 4. oktobra so se ves dan pomikale kolone 
vinogradnikov od Trga svobode po Vodnikovi ulici do predelovalnega 
centra KK Ptuj f^^^. ^jf^gd Brada« 

so ugotovili pri sortah kot so sovi
njon in burgundec stopnja slad
korja od 17 do 21 odstotkov, pri 
t ramincu pa celo 22 do 23 odstot
kov sladkorja. T o kvaliteto je mo
goče primerjati s tisto iz leta 1971, 
ki je doslej veljalo za izredno vin
sko letino. Laški rizling šipon žal 
ne bosta dosegla te sladkorne stop
nje, predvsem zaradi pojava gnitja 
in zato pospešene trgatve, ti sorti 
bi morali ostati v vinogradih še ne
kaj Časa. 

Stopnje sladkorja v grozdju, ki 
so ga pridelali zasebni kmetovalci 
so precej nižje. Vzrok za to je v 
sortah grozdja, saj gre v večini pri
merov za šipon in laški rizling, 
vzrok pa je tudi v prezgodnji trga
tvi in v nekoliko slabši zaščiti vin
ske tr te. Kljub temu pa velja prej
šnja trditev, da gre za izredno vin
sko letino in gotovo bodo z leto
šnjim pridelkom zadovoljni tako 
pridelovalci kot kletarji in ljubitelji 
dobrih vin. jB 

Začetek obnove 
Kremplieve in Trga MD6 

V sk ladu z obves t i lom, ki j e bilo ob jav l jeno v prejšnji številki 
Tedn ika , j e S a m o u p r a v n a k o m u n a l n a skupnos t obč ine Ptuj v pe tek , 8. 
ok tob ra zjutraj začela z izvajanjem del pri o b n o v i Krempl j eve ulice in 
Trga M D B v Ptuju. V tem času, p r e d v i d o m a d o k o n c a letošnjega leta, b o 
p o p o l n a z a p o r a n a v e d e n i h p r o m e t n i h površ in , d e l n a z a p o r a pa b o 
trajala še do maja 1982, ko bi naj bila po nač r tu de la k o n č a n a . 

Najprej je bilo treba odstraniti kocke s prometne površine 
Foto: A . Bradač 

Enosmerni promet s Trga svobode je usmerjen po Vodnikovi ulici 
Foto: A . Bradač 

ČRNA KRONIKA 
v tednu od 5. do vključno 12. oktobra so miličniki postaje milice Ptuj 

in njenih oddelkov posredovali v štirih prometnih nesrečah. Pri tem so 
zabeležili eno smrtno žrtev, tri osebe so bile lažje ena pa težje telesno 
poškodovane. Glavni vzroki nesreč so bili neprimerna hitrost, neprevidno 
srečavanje in neprilagojena vožnja glede na stanje cestišča. Razen tega so 
miličniki posredovali tudi pri enem uboju in osumljenca tudi prijeli. Pre
tekli teden pišemo torej zelo črno. 

Umrla na kraju nesreče 
V sobo to 10. o k t o b r a se j e o b 

17.40 (ta p o p o l d a n j e deževa lo ) 
zgodi la zelo h u d a p r o m e t n a n e 
sreča na lokalni cesti Ptuj — D o 
rnava pri n o v e m rogozniškem 
pokopa l i šču . K o l e s a r k a Mari ja 
G o z n i k (54) iz Z ihe r love ploščadi 
5 v Ptuju j e peljala iz smer i D o 
r n a v a prot i Ptuju, k o j e z n a s p r o 
tne smeri pripeljal voznik oseb
nega av tomob i l a ( taxi) Viktor 
V a l e n k o iz Langusove ulice v 
Ptuju in trčil vanjo. Pri tem j o j e 
zbil izven vozišča, kjer j e zarad i 
p o š k o d b umr la . 

Vozil prehitro? 
v nedel jo 11. o k t o b r a s e j e 

zgodila p r o m e t n a nesreča o b 
18.20 na regionalni cesti v Spuhlj i . 
Pešakinja Neža Bolcer iz Spuhl je 
j e šla v smeri proti Ptuju, ko j e iz 
n a s p r o t n e smeri pr ipel jal voznik 
kolesa z motor jem M. Ž . iz Stojnc 
in trčil vanjo. Pri t em j e u t rpe la 
Bolcerjeva težje te lesne poškod
be. 

— O M 

Preprečil hudo nesrečo 
Prejšnji t eden j e soj^iV tovor

njaka z m a d ž a r s k o registracijo na 
cesti v O b r e ž u pri Središču p re 
prečil- h u d o p r o m e t n o nesrečo, 
čeprav m a t e r i a l n e š k o d f r n i mogel 
prepreči t i . Voznik iz M a d ž a r s k e j e 
vozil na tovorn jaku rezervne dele 
za av tomob i l e . N e k a k o sredi noči 
m u j e v O b r e ž u naspro t i pripeljal 
fičko, ki ga j e vozil F r a n c Lesničar 
iz L ju tomera . K e r j e fičko vozil po 
levi polovici cestišča, je m a d ž a r s k i 
voznik z a D c l j a l na skra jno d e s n o v 
precej g lobok jarek. Kl jub t e m u je 

fičko zadel v levo luč tovorn jaka . 
Č e ne bi m a d ž a r s k i voznik ravna l 
tako. bi pr iš lo d o če lnega trčenja, 
ki ga voznik fička in njegov so
po tn ik na jbrž ne bi preživela , t ako 
pa sta odnes l a le nekaj prask . 
Zahva l i t i se ima ta m a d ž a r s k e m u 
vozniku S a n d o r u Bosci. ki j e pri 
t em sam tvegal življenje in tudi 
d ragocen i tovor. 

Hudo poškodovana 
Prej.šnji ponede l jek d o p o l d n e j e 

na lokalni cesti v Z a m u š a n i h pa 
dla s ko lesom Marija Jazb inšek iz 
Gor i šn ice 117. Pri p a d c u se je huje 
poškodova la , prepeljal i so j o y 
ptujsko bolnišnico. 

Zadel kolesarko 
Prejšnji torekzvečer je v Lancovi 

vasi voznik kolesa z motor j em, 
F r a n c Fišer iz Starošincev zadel 
75-letno ko lesa rko Než iko Letič iz 
Lancove vasi 84. ki j e hodi la ob 
kolesu po desni s trani vozišča. 
O b a sta pad la , pri t em seje Než ika 
Letič h u d o poškodova la , F r a n c 
Fišer p a lažje. O b a so pripeljal i v 
ptujsko boln išn ico . 

Osumljen umora 
v če t r tek . 8. o k t o b r a so v kleti 

hiše n a Po lenšaku 12 našli t rup lo 
42-!etne Mari je Krajnc . Pre iskava 
je pokaza l a , d a j e bila Kra jnčeva 
umor jena , smr t je nas topi la za rad i 
močn ih u d a r c e v z železnim p red 
m e t o m po glavi . Stori tve u m o r a j e 
bil osuml jen njen bivši mož Jožef 
K r a j n c s t a n u j o č v Polencih 8. kjer 
j e živel pri svojih starših. T a m so 
ga ludi prijeli mil ičniki , v e n d a r j e 
kazal z n a k e zas t rupi tve , za to so ga 
brž prepeljal i v ptujsko bolnišnico 
na .zdravl jenje . , , 

osebna kronika 
Rodile so: 

Marjana Kosič, Kajžar 60 — Moj 
co; Boža Papež, Ul. B. Kraigherja 
19 — dečka; Majda Zaje, Slovenja 
vas 69 — Dorotejo; Jožica Cafuta, 
Sedlašek 2 — Iris; Emilija Kosi, 
Zerovinci 31 — deklico; Danica 
Skorjanec. Salovci 49 — Klavdijo; 
Zdenka Haladea , Kraigherjeva 14 
— Petro; Marjeta Kovačec, Videm 
31 — dečka; Albina Matjašič, Sa-
kušak 80 — deklico in dečka; Ma
rija Borko, Središče, Obrtniška 1 
— deklico; Danijela Raušl, Runeč 
79 — Zvezdano; Danica Novak, 
Jurančičeva 11 — deklico; Ivana 
Gedl, Pršetinci 43 — Jurčeka; Ma
rija Strelec, Strelci 12 — dečka; 
Anica Dovečar, Vičanci 33 — An
dreja; Majda Drumlič, Biš 10 — 
Barbaro; Hijacinta Vaupotič, Sta-
nošina 12 — dečka; Ivica Mlinaric, 
Kajžar 67 — Darjo; Slavica 
Rižnar, Gajevci 16/a — deklico. 

Poroke : 
Rudolf Majcen, Nova Cesta 10 in 

Ljudmila Tovornik, Nova cesta 5; 
Ivan Povše, Jiršovci 38 in Zinka 
Zaje, Jiršovci 38; Marko Po to 
čnik, Slovenskogoriška 10 in Mari
ja Fridauer , Žgečeva 8. 

Umrli so: 
Marija Fridauer, Slatina 5, roj. 

1923, umrla 5. ok tobra 1981; Juli-
jana Majcenovič, Ziherlova pl. 8, 
ro j . 1900, umrla 5. oktobra 1981; 
Karmela Bartol, Ciril-Metodov dr. 
14, ro j . 1910, umrla 5. oktobra 
1981; Antoni ja Polajžer, Draženci 
36, ro j . 1907, umrla 5. oktobra 
1981; Mari ja Zelenko, Dolič 13, 
ro j . 1901, umrla 4. ok tobra 1981; 
Božena Tepuš, Žabjak 23, roj. 
1946, umr la 7. oktobra 1981; Ana 
Uran, Ptujska gora 75, ro j . 1914, 
umrla 5. ok tobra 1981; Ignac Va
lenko, Zabovci 103, ro j . 1908, 
umrl 8. ok tobra 1981; Mari ja Mik-
ša, Grlinci 26, ro j . 1936, umrla 8. 
ok tobra 1981; Franc Lovrec, Gibi-
na 25, ro j . 1904, umrl 10. oktobra 
1981; Roza Ramšek, Cesta 8. 
avgusta, 15, ro j . 1901, umrla 8. 
ok tobra 1981; Mdrija Goznik, 
Ziherlova ploščad 4, ro j . 1926, 
umrla 10. ok tobra 1981. 

i zda ja z a v o d za č a s o p i s n o in 
r ad i j s ko d e j a v n o s t R A D I O -
T E D N I K 6 2 2 5 0 . P t u j , V o š n j a -
k o v a 5 , p o š t n i p r e d a l 9 9 . Ureja 
u r e d n i š k i k o l e g i j , k i g a sestav
l jajo vs i n o v i n a r j i z a v o d a , d i rek
t o r in g l a v n i u r e d n i k F R A N C 
L A Č E N , o d g o v o r n i u redn ik 
F R A N C F I D E R Š E K , t e h n i č n i 
u r e d n i k Š T E F A N P U Š N I K , : 
U r e d n i š t v o in u p r a v a Rad io — 
T e d n i k , t e l e f o n (062) 771-261 in 
7 7 1 - 2 2 6 . C e l o l e t n a n a r o č n i n a 
znaša 3 0 0 d i n a r j e v , za tu j i no 
550 d i n a r j e v . Ž i r o r a č u n S D K 
P tu j 5 2 4 0 0 - 6 0 3 - 3 1 0 2 3 . T iska 
C G P V e č e r M a r i b o r . N a p o d l a g ' 
z a k o n a o o b d a v č e v a n j u pro iz
v o d o v in s t o r i t e v v p r o m e t u 
T E D N I K u v r š č e n m e d pro iz
v o d e , za k a t e r e se n e p laču je 
t e m e l j n i d a v e k o d p r o m e t a pro iz
v o d o v . 
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TEDNIK izdaja zavod za ča
sopisno m radijsko deja
vnost RADIO-TEDNIK Ru j , 
Vošnjakova 5, poštni preda! 
99. Uredil odbor za pripravo 
referenduma, predsednik 
Stanko Lepej, odgovorni 
urednik Franc Fideršek. 
Uredništvo in uprava Ra-
dio-Tednika t ^e fon (062) 
771-261 m 771-226. Celo
letna naročnina znaša 300 
dinarjev, za tujino 550 dina
rjev. Žiro račun SDK Ru j 
52400-603-31023. Tiska 
ČGP Večer Maribor. Na 
podlagi zakona o obdavče
vanju proizvodov in storitev v 
prometu je TEDNIK uvrščen 
med proizvode, za katere se 
ne plačuje temeljni davek od 
prometa proizvodov. Ta 
številka je natisnjena v 
20.000 izvodih. 

Po končanem pouku . . . Foto: Ivo Ciani 



Pot pelje samo 
naprej 

že pred petimi leti je pobuda 
za referendumsko združevanje 
sredstev za šolski prostor dobila 
široko podporo občanov. Temu 
pa ni bilo vzrok samo usmerjeno 
izobraževanj e i n pri prave nanj pač 
pa resnično prostorska utesnje
nost in vse večji vpis mladih v 
srednje šole. 21. novembra 1976 
seje vabilu na referendum odzva
lo 93.5 % občanov. Za uvedbo 
samoprispevka jih je glasovalo 
več kot 87 %. 

Ko smo načrtovali gradnjo 
šolskega prostora v občini in se 
izrekali za prvi samoprispevek 
smo se tudi odločali za gradnjo v 
fazah, za gradnjo, ki bo trajala več 
let, tudi več petlet. Vedeli smo, da 
z zbranimi sredstvi ne bomo 
mogli graditi srednješolskega 
centra in načrtovanih osnovnih 
šol. In vendar smo s sredstvi 
prvega samoprispevka, katerim 
smo dodali še sredstva samou
pravnih interesnih skupnosti in 
kredite bank, zgradili novo osnov
no šolo v Markovcih in Trnovski 
vasi, prvo fazo srednješolskega 
centra-učilnice in dijaški dom. 
?ložena sredstva v ta šolski 
prostor so v tem času znašala 
220 milijonov din. 

Da bomo lahko uresničili naše 
želje, načrte in potrebe se bomo 
natanko po petih letih in 15 dneh 
to je 6. decembra 1981 občani 
občine Ruj ponovno enoglasno 

izrekali za podaljšanje samopri
spevka. 

Z dogovorom o temeljih plana 
občine Ruj in samoupravnimi 
sporazumi o temeljih planov 
samoupravnih interesnih skupno
sti za obdobje 1981-1985 smo 
se samoupravno opredelili, da 
bomo v tem srednjeročnem ob
dobju nadaljevali z gradnjo šol
skega prostora. Opredelili smo 
se, da bomo sredstva združevali s 
samoprispevkom v višini 1 %, 
organizacije združenega dela pa 
bodo sredstva zbrala s samou
pravnimi sporazumi, po stopnji 
0.15 % I Z dohodka. 

V današnjem gospodarskem 
položaju, ko lahko zagotovimo s 
svobodno menjavo dela v samou
pravnih interesnih skupnostih le 
denar za redno dejavnost, ne pa 
tudi za nove objekteje edini način 
za zagotovitev nadaljnje gradnje 
srednješolskega centra m osnov-
?ih šol pretehtana odločitev o 
podaljšanem samoprispevku. 

Vemo, da tudi s to odločitvijo 
ne bomo mogli zadostiti vsem 
potrebam, zato bomo morali tudi 
v prihodnjih obdobjih reševati 
gradnjo z združevanjem sredstev. 

In kaj nam bo prinesel drugi 
sarnoprispevek? 

Šolske objekte, ki jih potrebu
jemo in smo njihovo izgradnjo 
zapisali tudi v srednjeročnih do
kumentih. Novo osnovno šolo v 
Lovrencu, prizidek osnovne šole 

»Na temelju dosedanjih spoznanj ter stro
kovnih rešitev za reformo vzgoje in izobraže
vanja za delo je treba takoj začeti z uvajanjem 
programskih zasnov usmerjenega izobraževa
nja, zlasti v dosedanje poklicne šole ter v gi
mnazije. Zastavljeno preoblikovanje gimnazij 
naj bo predvsem povezano z izobraževalno 
kadrovskimi potrebami združenega dela ter 
odvisno od zahtevnosti posameznih poklicev 
oziroma delovnih nalog in opravil, ki so nujno 
potrebna v delu ih razvoju posameznih področij 
združenega dela in ki se formirajo dalje na vi

sokošolski ravni. Obenem pa morajo dajati tudi 
ustrezna praktična znanja s politehnično 
usmeritvijo, potrebna za.vključitev v delo in de
lovne procese v posameznih področjih druž
benega dela.« 

Ivana Spolenjaka v Ruju m 
objekte druge faze srednješol
skega centra. V drugi fazi gradnje 
srednješolskega centra naj bi bile 
zgrajene delavnice praktičnega 
pouka, telovadnica m zunanji 
športni objekti — igrišča,atletske 
steze I t d . 

Stopnja samoprispevka bi os
tala ista oziroma bi se zmanjšala. 
Torej en odstotek od osebnega 
dohodka. Tako bi v petih letih to 
je od 1982-1986, skupaj s 
sredstvi, ki so ostala neporablje
na od prvega samoprispevka 
oziroma se bodo zbrala do konca 
leta (34 miljonov din) zbrali 
skupaj 206 miljonov din. Še 
vedno sicer ne bodo zadovoljene 
vse potrebe. Pn gradnji pa bi 
morali upoštevati iskušnjeprvega 
samoprispevka in zagotoviti naj
bolj racionalno gradnjo in izrabo 
sredstev. 

Na osnovi teh razmišljanj je 
edini mogoč zaključek, da je 
potrebno nadaljevati z gradnjo 
šolskega prostora in takim nači
nom združevanja sredstev za 
kakršnega smo se občani odločili 

pred petimi leti. 
Odstopanja od take usmeritve 

bi pomenilo, da predvidevanja 
srednjeročndga plana na področ
ju izgradnje šolskega prostora ne 
bi dosegli, saj v tem času ne bi 
mogli izgraditi niti kvadratnega 
metra šolskega prostora. Posle
dice tega bi občutila predvsem 
mladina m mlajša generacija. 

Predsedstvo Občinske konfe
rence SZDL Ruj poziva vse 
delovne ljudi m občane občine 
Ruj, da se aktivno vključijo v 
razpravo o predlaganih progra
mih izgradnje šolskega prostora 
m s svojim sodelovanjem pripo
morejo, da bomo sprejeli z 
referendumom tak program, ki bo 
v največji men zadovoljil naše 
potrebe. 

Doseženi rezultati pn izgradnji 
objektov prvega samoprispevka 
so najboljši dokaz kaj zmoremo, 
kadar se samoupravno m demo
kratično odločimo kako bomo 
skupaj gradili za našo prihodnost. 

Marica FAJT, predsednica 
občinske konference SZDL 

Ruj 

»K hitrejšemu uveljavljanju smotrov vzgoje 
in izobraževanja za delo morajo z ustvarjanjem 
pogojev prispevati tudi vse organizacije zdru
ženega dela v materialni proizvodnji in družbe
nih dejavnostih. Med temi pogoji so najpo
membnejši: 

— samoupravno načrtovanje kadrovskih 
potreb kot sestavine razvojne politike; 

— uveljavitev usmerjanja v izobraževanje v 
organizacijah združenega dela uporabnikov in 
izvajalcev; 

— spremenjen sistem štipendiranja, ki mora 
vceloti izhajati iz kadrovskih potreb združenega 
dela in širših družbenih potreb ter predstavljati 
organsko sestavino sistema usmerjenega izo
braževanja; 

— uveljavitev meril o sprejemanju In poši
ljanju v izobraževalne procese; 

—- odprtost proizvodnih, drugih organizacij 
združenega dela in samoupravnih skupnosti ter 
pripravljenost sprejemati organizacijo nekate
rih oblik izobraževanja, predvsem skrb za pro
izvodno tehnično vzgojo in izobraževanje ter 
pogojev za proizvodno in drugo delovno pra
kso.« (Iz resolucije VItl.|(QnjresaZK^L 



OBRAČUN PETLETNEGA OBDOBJA 

N a l o g e o p r a v l j e n e d o b r o 
in p r a v o č a s n o 

Leta 1976 smo se občani 
občine Ruj na osnovi teme
ljitih analiz stanja in bodočega 
razvoja osnovnega in srednje
ga šolstva v občini odločili, da 
bomo s samoprispevkom ob
čanov m prispevki delavcev 
organizacij združenega dela 
prispevali k izboljšanju pogo
jev dela šol in s pomočjo širše 
družbene skupnosti zgradili 
šolo v Markovcih in srednje
šolski center, kasneje pa smo 
vključili še šolo v Trnovski vasi 
in zagotovitev komunalno 
opremljenega zemljišča za 
Dom učencev v Ruju. 

Ko končujemo petletno 
obdobje zbiranja sredstev, 
lahko ugotovimo, da smo 
svoje naloge uspešno in 
pravočasno opravili, sicer da
nes ne bi mogli sprejeti velike
ga števila srednješolcev, saj 
seje njih število v zadnjih letih 
močno dvignilo. 

OSNOVNA ŠOLA MAR
KOVCI 

V Markovcih je bila šola 
stara skoraj 100 let, že osem 

let so bili stropi podprti, imela 
pa je le 7 učilnic, učenci so 
obiskovali pouk v 20 oddelkih 
v treh izmenah, niso imeli 
telovadnice, ne primerne kuhi
nje in tudi ne drugih prepo-
trebnih prostorov. Tu smo 
zgradili novo montažno šolo s 
24 učilnicami, telovadnico, 
kuhinjo in z drugimi za delo 
šole potrebnimi prostori v 
skupni izmeri 4.157 m^. Velja
la je, skupaj z obrestmi, ki 
smo jih morali plačati za 
najete premostitvene kredite 
34,9 milijina dinarjev. En kva
dratni meter koristne oprem

ljene površine je veljal 
8.410.— din, kar je tudi za 
takratne razmere (1979) bilo 
izredno ugodno. 

OSNOVNA SOLA TR
NOVSKA VAS 

Staro šolsko poslopje v 
Trnovski vasi je bilo tudi 
zgrajeno v prejšnjem stoletju 
in je imelo le tri učilnice, v 
katerih seje šolalo 116 učen
cev v 5 oddelkih. Šola ni imela 
pomožnih prostorov. Zaradi 
dotrajanosti in nefunkcional-
nosti adaptacija zgradbe ne bi 
bila smotrna. Tu je zgrajena 
nova montažna šola s štirimi 
učilnicami in z vsemi drugimi 
za šolo potrebnimi prostori v 
izmeri 503 m^. Veljala je 10,8 
milijona dinarjev, za zgraditev 
pa je še rezervirano 
2,723,000 din. Kvadratni me
ter površine je veljal 21.500 
din. 

CENTER SREDNJEGA 
USMERJENEGA IZO
BRAŽEVANJA 

Srednješolci so se v ptujski 
občini šolali v štirih zgradbah, 
ki so bile neprimerne za 
sodobno metodo pouka. 

1805 dijakov je v 34 učilnicah 
imelo 62 oddelkov. Poleg 
nefunkcionalnosti jih je pestil 
popolen dvoizmenski pouk, 
kar je za naše razmere, ko je 
na šoli nad 25 % vozačev, 
skrajno neprimerno. 

Slovesnost ob otvoritvi v okviru prireditev ob prazniku občine Ruj, avgusta 1979 v 
Markovcih Foto: I. Ciani 



z zgraditvijo I. faze centra 
smo pridobili 66 novih funk
cionalnih učilnic z upravnimi in 
sanitarnimi prostori, lepo 
knjižnico in velik večnamenski 
prostor, ki je v kratkem ob
dobju delovanja centra v tej 
stavbi, dobil pomen kulturne
ga hrama Ruja. 

Po družbenem dogovoru 
za gradnjo domov učencev v 
SR Sloveniji mora družbeno
politična skupnost, kjer se 
dom gradi, zagotoviti komu
nalno opremljeno zemljišče. 

Dom sodi v sklop Centra 
srednjega usmerjenega izo
braževanja, zato smo na pred
log Izvršnega sveta SO Ru j 
sofinancirali pripravo zemlji
šča za dom. 

Danes obiskuje Center 
srednjega usmerjenega izo
braževanja v Ruju skoraj 
2400 dijakov v 81 oddelkih. 

Nimamo enoizmenskega po
uka, vendar delovna skupnost 
uspeva z dobro organizacijo 
dela izvesti program v vseh 
oddelkih do sredine popol
dneva. Tako, so najoddalje-
nejši dijaki do večera lahko 
doma. 

Zgradili in opremili smo 
12.528 m^ koristnih površin. 
Porabili smo 131,9 milijonov 
dinarjev. 1 m^ (z energetskim 
objektom) nas je veljal 10.526 
din. 

Po oceni strokovnjakov in 
primerjavi z drugimi šolskimi 
objekti zgrajenimi v istem ob
dobju je zgradba funkcional
na, solidno zgrajena in cene
na. 

NUJNO DOKONČATI ZA
ČETE INVESTICIJE 

Učilnice za teoretični in 
delno praktični pouk imamo in 
nam do danes zaradi tega ni 
bilo potrebno odkloniti nobe
nega dijaka, ki se je v program 
našega izobraževanja želel 
vključiti, čeprav se je število 
dijakov v zadnjih petih letih 
povečalo za skoraj 600, v na-

Zgradba nove osnovne šole v Markovcih v dneh pred otvoritvijo Foto: L. Kotar 

Še ureditev okolja in osnovna šola v Trnovski vasi bo zgrajena Foto: M. Šneberger 

Pog geslom »Treba se je učiti in delati« so na slovesnosti, 7. avgusta 1981 v Trnovski vasi 
odprli novo šolo Foto: L Kotar 



slednjih letih pa se bo še 
nadalje povečevalo njih števi
lo. 

Usmeritve za izvajanja prak
tičnega pouka za proizvodne 
poklice zastavljajo delo tako, 
da bo v šolah še vedno pre
težni del praktičnega pouka, 
za kar danes, ko ima CSUl le 
683 m^ vseh površin delav
nic, m pogojev tako za kovi
narsko kot kmetijsko usmeri
tev. 

Težave so v tem, da so 
vse srednje šole že prej imele 
le dve telovadnici in te upo
rabljajo še danes. Tako, da so 
osnovne šole, ki so zasedle 
njihove dosedanje prostore 
brez telovadnic. Ze podatek, 
da ima OŠ dr. Ljudevita Pivka 
pouk telovadbe v učilnici, da 
ima OŠ Olga Meglic pouk 
telovadbe po nekaj ur v treh 
telovadnicah, najbrž dovolj 
zgovorno pove, kako potreb
no je, da dobi CSUl svoje 
telovadnice in s tem sprosti 
sedanje telovadnice za potre
be osnovnih šol. 

Zgradba centra srednjega usmerjenega izobraževanja (v ospredju), zadaj dom 
učencev še v gradnji (posneto februarja 1980) Foto: I. Ciani 

Dom učencev v Ruju pred otvoritvijo, novembra 1980 Foto: I. Ciani 



Na slovesnosti ob uradni otvoritvi Centra srednjega usmerjenega izobraževanja Ptuj, 
novembra 1980je govoril Alojz Gojčič, izvršni sekretar P CKZKS, kije bil leta 1976 
pobudnik in predsednik odbora za pripravo referenduma za prvi občinski samopri
spevek v Ruju Foto: M. Ozmec 

In dejstvo, da skoraj 2600 
dijakov uporablja le dve telo
vadnici, ki sta še povrhu 
precej oddaljeni od učilnic, 
nam kaže potrebo po nujni 
dograditvi telovadnic. 

Ob dejstvu, da se v CSUI 
zbira prek 2.500 dijakov, da je 
od teh tri četrtine doma zunaj 
Ruja ne moremo mimo dej
stva, da je potrebno tem dija
kom zagotoviti zdravo m hi
giensko pripravljeno prehra
no. Zato moramo zgraditi tudi 
kuhinjo in jedilnico. Obgradnji 
teh objektov pa bo potrebno 
še zgraditi zaklonišče v skladu 
s potrebnimi m predpisi. 

Ne le potrebe, ki smo jih 
nakazali, temveč tudi predpisi 
nas silijo k dokončanju začete 
investicije m zgraditvi delavnic 
za tehnični pouk, telovadne m 
prehrambene prostore m za
klonišče, saj obstoji velika bo
jazen, da CSUI v Ptuju zaradi 
neurejenih pogojev dela ne 
bo dobil dovoljenja za delova
nje od pristojnih organov. 

Iz katerih virov so pritekala 
sredstva, koliko m zakaj smo 
jih namenjali nam nazorno 
kaže naslednja preglednica: 
(preglednica »Vin financiranja 
gradnje šolskega prostora«) 
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TEDnilK — e s t r t e f c , 1 5 . o k t o b r a t S S l 

Ž i v l j e n j e in oeio 
n a šo l i 

Center srednjega usmerjenega izobraževanja Ptuj je res pravii 
center, saj se v njem mladi izobražujemo za večino poklicev, ki jih 
potrebuje združeno delo v Ruju in njegovi ši rši okolici. Tu se šolajo tudi 
dijaki I Z drugih občin. V centru se mladi usposabljamo za svoj poklic, 
ki ga bomo opravljali skozi vse življenje. Pri tem pa že nastanejo težave 
predvsem pri praktičnem prikazovanju obdelave m demonstriranju 
tehnoloških meritev. 

Čeprav je center moderen m zaenkrat zadostuje potrebam, pa 
nima še nekaterih osnovnih objektov za nemoten pouk. Pri proizvodnih 
poklicih nam manjkajo predvsem dobre in zadovoljivo opremljene 
delavnice. Imamo sicer šolsko delavnico, ki pa je premajhna in slabo 
opremljena, zato ne zadostuje potrebam izobraževanja. Stroji so že 
dotrajam m zastareli. Problem pa niso samo zastareli stroji ampak tudi 
velikost delavnice, saj v njej teče praktični pouk od jutra do večera, 
včasih pa tudi ob sobotah. Zaradi premajhnih prostorov ni mogoče 
organizirati praktičnega pouka v pravem pomenu besede. Ob pred
logu o gradnji novih, nujno potrebnih delavnic nam poskoči srce. 
Zavedamo se, da človek, ki ni nikoli delal na modernem stroju težko 
obvlada zahteve proizvodnje. Čeprav vem, da do konca mojega šolanja 
še delavnica ne bo zgrajena, pa me vseeno veseli, da bodo druge 
generacije imele boljše pogoje. 

Tako kot delavec brez prakse m pravi delavec, tako tudi učenec, 
ki se nenehno telesno in duševno rsizvija, ne more sprejemati znanja in 
se pravilno razvijati, če nima primerne telesne vzgoje. Prav telesna 
vzgoja je tista, ki nam daje nove moči m elan za uspešno delo. Žal za te 
zahteve v centru nimamo primernih objektov. Preko 2000 učencev 
nima niti ene svoje telovadnice oz. športnega igrišča neposredno ob 
centru. Za pouk tega, mladim tako potrebnega učnega področja 
uporabljamo igrišča pri stan kovinarski šoli, telovadnico, če jih sploh 
lahko rečemo tako, pa koristimo v dijaškem domu. V dveh urah telesne 
vzgoje na teden porabimo samo za hojo do igrišča ali telovadnice in 
nazaj skoraj pol ure. Zato bi bilo nujno potrebnih nekaj športnih 
objektov v bližini centra, da bi lahko pouk telesne vzgoje nemoteno 
tekel. 

Ko pa že govorimo o razvoju m rasti mladega človeka je bistve
nega pomena tudi prehrana. V sedanji »Petici«, si za drag denar 
kupujemo zelo skromno m enolično malico. Dijaki se sprašujemo, ali je 
ta »Petica« obrat Haloškega biserja gostinski obrat ali obrat družbene 
prehrane, ki ga potrebujemo. Pričakujemo, da bomo v novem domu 
učencev lahko dobivali toplo malico m kosilo, ker so povečali 
zmogljivost kuhinje. 

Vse te želje, ki so zapisane so želje nas dijakov, ki čakamo le da se 
bodo občani Ruja m okolice odločili za samoprispevek m omogočili 
mladi generaciji boljše pogoje za izobraževanje. 

Branko Polanec 
3. letnik Tehniške strojne šole 

Pn pouku fizike Foto: I. Ciani \ 

O d l o Č i l s e m s e 
z a d e l o 

n a kme t i j i 
Moj rojstni kraj je z vseh strani obdan z obdelanimi vinogradi, polji, 

sadovnjaki in gozdovi. Od rane mladosti sem živel ob njih in z njimi. 
Ob mojem domu se razprostirajo in širijo v daljavo obdelane njive. 

Skozi vse letne čase opazujem ljudi in stroje, ki jih obdelujejo. Letos je 
bila na njih zasejana koruza in v tem času jo obirajo veliki kombajni 
kmetijskega kombinata. Ljudje, ki tu živimo, s košarami in vrečami 
krožimo po njivi in iščemo ter pobiramo koruzo, ki je stroji niso pobrali. 
Čeprav stanujem v mestu, naša družina, kot tudi mnoge druge, redi 
domače živali. Sicer pa tudi naše mesto ni tako industrijsko razvito in 
se v pretežni meri razvija s pomočjo kmetijstva. Tu si je ustvarilo dom 
mnogo ljudi, ki so svojo mladost preživeli na kmetijah; tudi moj oče in 
mama. Mnogokrat obiščem posestvo domačih, na katerem se še 
danes živi od zemlje. Mnogo prostih dni preživim pri dedku in babici. 
Pred nekaj leti je bil tam zame pravi raj, ko sem lahko sedel na konja in 
se z dedkom odpravil na polje. Skušal sem mu pomagati, vendar sem 
le oviral njegovo naporno delo. Danes tam ne najdem več konjev in 
navadnega pluga, vse to so zamenjali najmodernejši kmetijski stroji. 
Dandanes je za uspešno gospodarjenje na zemlji potreben izobražen 
človek, ki pozna vse skrivnosti tehnike. Moj oče dela v kmetijskem 
obratu. Tako sem imel priložnost tudi z njim spoznavati delo na 
kmetijskih področjih. 

Doslej sem bil neprestano povezan z delom na kmetiji. To delo 
nameravam nadaljevat i; zato pa potrebujem znanje. Upam, da si ga bom 
pridobil v srednji kmetijski šoli. 

Vinko Jurkovič 
1. C kmetijska usmeritev 

Od loČ i l s e m s e 
z a p r o i z v o d n i 

p o k l i c 
Na vseh področjih proizvodnje primanjkuje produktivnih delav

cev. V osnovni šoli so nam učitelji in svetovalci priporočali, da se 
usmerimo v proizvodno dejavnost, ker bomo imeli tam največjo mo
žnost za zaposlitev. Opozarjali so nas, da v industriji ne potrebujemo 
več ekonomistov in administratorjev, temveč potrebujemo kvalifici
rane delavce, ki s svojim delom zadovoljujejo sami sebe in potrebe 
drugih. Še pred nekaj leti so na kovače, strugarje in druge delavce 
gledali postrani. Sedaj se je položaj kvalificiranega delavca čisto 
spremenil. Delavec je postal pomemben faktor v industriji in tudi v 
obrti. Krivico, ki sojo storili delavcem, zdaj popravljajo, kolikor je pač 
mogoče. V delovnih organizacijah zaposlujejo kovinarje, metalurge in 
druge, ki sami odločajo o delu in delitvi dohodka. 

Že kot otrok sem privijal in odvijal vijake na različnih strojih, kar me 
je zelo zanimalo. Za taprelep poklic kovinarja me je tudi vzpodbudil tudi 
oče, ki je tudi sam kovinar. Večkrat sem še[z njim v tovarno, kjer je delal. 
Opazoval sem stroje, ki so me zanimali. Že tedaj sem mnogo vedel o 
poklicu strojnega tehnika. Mislim, da sem si delovno pot pravilno 
začrtal in upam, da bom dober kovinar. 

Štefan Ekart 
1. a kovinarska usmeritev 



P r e d n a m i j e d r u g a o d l o č i t e v 
Po svoje nenavadne so strani 

naše polpretekle zgodovine. Vse
povsod so ljudje umirali, padali so 
tečajniki, — Cerkno je vsem 
postavilo spomenik — šolo; sredi 
bojev je razred učencev s svojimi 
telesi jasno izpisal ime Tito, 
simbol svobode in enakopravno
sti. 

Titova oporoka mladim pa se 
glasi: »Vaša naloga je, da se 
učite. Le kdor se uči, bo kaj znal. 
In le kdor kaj zna, bo lahko koristil 
domovini. Postati morate takšni, 
kakršni so bili vaši tovariši mladin
ci med bojem.« 

Generacije smo šle za Titovimi 
besedami. In zdaj je naša obveza, 
da novim, prihajajočim rodovom 
damo najboljše možnosti, da se 
bodo učili, da bodo kaj znali, da 
bodo na srečo v drugačnem 
času, podobni svojim tovarišem 
mladincem v boju, zdaj v boju za 
našo samoupravno socialistično 
družbeno ureditev; seveda pa 
veličino polpreteklega časa, ko je 
šlo za odločitev življenje — smrt, 
pravzaprav težko primerjamo z 
dosti lažjo odločitvijo znanje ali 
neznanje, delo ali nedelo. 

Živimo, deloma, načrtujemo 
svojo nadaljnjo pot. V svesti smo 
si, da bomo imeli le toliko, kolikor 
bomo sami ustvarili. Tečejo kilo
metri novegaasf alta, rastejovrtci. 

šole, ker so se občani odločili, da 
še bolj neposredno, s samopri
spevkom, posežejo v naglejši 
razvoi svojega kraja. 

Stoletja se je pod grajskim 
hribom razvijal stari Ruj, eno 
desetletje je bilo potrebno za 
novo naselje na ravnici na drugi 
strani. Slikovita je zjutraj kolona 
mladih, nad 300 jih je, ki prihajajo 
od blizu in daleč v veliko, novo 
šolo, ki je tu našla — stran od 
hrupa — lep prostor za delo in 
nadaljnji razvoj. Prizadevanja za 
postavitev nove šole v Ruju se 
ujemajo s pripravami za veliko 
reformo slovenskega srednjega 
šolstva. Nagel družbeni, tehnolo
ški in ekonomski razvoj je namreč 
terjal korenito vsebinsko spre
membo izobraževanja mladega 
človeka; temeljni družbeni smoter 
usmerjenega izobraževanja je: 
oblikovati svobodno, odgovorno, 
ustvarjalno, vsestransko razvito 
osebnost v socialistični samou
pravni družbi. 

Tako je zaradi odločitve ptuj
skih občanov, ki so pred petimi 
leti glasovali za samoprispevek, 
že uresničen tudi del načrtov 
izgradnje srednješolskega pro
stora. Vsako leto na novo bo 
lahko približno 750 mladih ljudi 
našlo svoje mesto v dokaj bogati 
izbiri vzgojnoizobraževalnih pro

gramov, m to v razmerju m sme
reh, ki Jih narekujejo potrefc)e 
združenega dela. 

Pred nami je zdaj druga odloči
tev. Učilniški prostor m samo 
delo v njem doživita marsikatero 
laskavo oceno ob mnogih ob
iskih. Vemo pa, da je to le del 
zaključenega srednješolskega 
prostora in da so novi programi 
ter preusmeritev v izobraževanje 
za proizvodne poklice postavili 
pred nas še nekatere zahteve. 
Zato se program nadaljnje grad
nje malo razlikuje od prvotnega. 
Število vpisanih učencev v kovi
narsko, metalurško m kmetijsko 
usmeritev se je v tem šol. letu 
močno povečalo v primerjavi s 
prejšnjimi leti. Prav gotovo je to 
odraz naših skupnih splošnih 
prizadevanj m načrtov, da mlade 
ljudi usmerjamo v proizvodno 
delo, in njihove odločitve v ptujski 
občini smo lahko samo veseli. 
Naša naloga pa je zdaj, da jim 
zagotovimo take možnosti izobra
ževanja, da bodo mladi ljudje kar 
najbolj temeljito pripravljeni, kojih 
bodo klicali stroji ali zemlja. 
Izobraževalni proces zate poklice 
pa zahteva spec ializirane učilnice 
— delavnice za praktični pouk. 
Načrtujemo realen potrebni pro
stor in najnujnejšo opremo, del 
praktičnega pouka (poleg obvez

ne delovne prakse oz. proizvod
nega dela) pa bi se naj prenesel v 
delovne organizacije. 

Da je pomemben del vzgojnoi-
zobraževalnega procesa telesna 
vzgoja, m treba posebej poudar
jati. Velja pa omeniti, da je Ruj s 
št evilomm t̂elovandega prostora 
na prebivalca na dnu slovenske 
lestvice. V načrtu nadaljnje grad
nje srednješolskega prostora je 
rešitev kritičnega položaja pouka 
telesne vzgoje zamišljena v dveh 
fazah, da bi čim prej zgotovovili 
najosnovnejše možnosti za pouk, 
ker je tudi to eden od pogojev za 
novo uradno potrditev vzgojnoi-
zobraževalne organizacije. 

Odgovornost do mladega člo
veka (v ptujski občim zaključi 
vsako leto približno 1000 učen
cev obvezno osemletno šolanje), 
odgovornost za njegov zdrav 
psihofizični razvoj, zahteva, da bo 
kot delavec pokazal tisto, kar od 
njega pričakujemo mi in kar bo še 
v ostrejši men postavil pred njega 
sam čas, nas obvezuje, da temu 
mlademu človeku damo tudi 
možnosti za takšen razvoj. To pa 
zahteva nekaj odrekanja od nas, 
saj nam je jasno, da brez dodat
nega prispevka oz. samoprispev
ka obveze do naših otrok ne 
bomo mogli izpolniti. 

M. Hlupič 

Mnogo učencev se pripelje v šolo s kolesi Foto: I. Ciani 



P R O G R A M G R A D N J E O S N O V N I H S O L 

Osnovna šola 
Lovrenc 

šola bo štirirazredna z večna
menskim prostorom s kapaciteto 
za 128 učencev v eni izmeni. 
Zgrajeni bodo tudi vsi drugi za 
delo šole potrebni prostori, kot 
so: kutiinja z butansko postavo, 
s stirambo, upravni prostori, sa
nitarije m zaklonišče v skupni iz
men 632 m̂ ; od tega 529 m̂  
šolskega prostora m 103 m̂  za
klonišča po cenah 1981 bo ve
ljalo: 

— gradbena m obrtniška dela 
za šolski prostor z zunanjo ure
ditvijo in priključki in oprema 

17.034,000 din 
— gradbena m obrtniška dela 

zaklonišča z zunanjo ureditvijo m 
priključki m opremo 5.356.000 

din 
Skupaj: 22.390.000 din 

Obrazložitev; 
Osnovna šola Lovrenc je štiri 

razredna šola kot podružnica 
Osnovne šole Kidričevo. Šola pri 

Lovrencu obiskuje v šolskem letu 
1981/82 78 učencev v štirih 
oddelkih. Lovrenc z okolico je 
območje, kjer se gradi mnogo 
stanovanjskih hiš, zato je raču
nati, da bo vedno dovolj učencev 
za štirirazredno osnovno šolo. 

Pn Lovrencu sta dve šolski 
zgradbi, zgrajeni 1879 oziroma 
1906. leta. Zaradi dotrajanosti je 
za pouk primerna le ena zgradba, 
v kateri so tri učilnice in ena za
silna. Dve učilnici imata podprte 
strope. Higiensko zdravstvenim 
m normativnim predpisom ne 
ustrezajo tudi drugi prostori (sa
nitarije, kuhinja). 

Gradnja te osnovne šole je bila 
načrtovana v preteklih planskih 
obdobjih in je zaradi pomanjkanja 
sredstev prelagana. 

Potrebno pô gradnji nove šole 
so že dolgo spoznali tudi krajani 
Lovrenca, saj je vključeno sofi
nanciranje gradnje v program že 
drugega samoprispevka KS Lo
vrenc. 

Prizidek 
ic osnovni šoli 
Ivan Spolenjaic 

šola, ki ima nad 16 oddelkov 
mora imeti telovadnico velikosti 
16 X 32 v izmen 600 m̂ . Pomožne 
površine bodo obsegale 1 20 m̂  
ah skupaj 720 m .̂ 

K šoli bomo zgradili zaklonišče 
za 8 oddelkov učencev (eno iz
meno) v izmen 180 m̂ . 

Po cenah 1981 računamo, da 
bo veljalo: 

— gradbena in obrtniška dela 
za šolski prostor z zunanjo ure
ditvijo, priključki 
m oprema 19,600.000 din 

— zaklonišče 9,360.000 din 
Skupaj 28,960.000 din 

Obrazložitev: 
Šola je popolna osnovna šola. 

V šolskem letu 1981/82 jo ob
iskuje 448 učencev v 16 oddel
kih. Število oddelkov se giblje od 
16 do 18 oddelkov letno. Od 
ustanovitve je na šoli poln dvoiz
menski pouk. V času, ko pouk 
telesne vzgoje m možen na pro
stem, mora šola uporabljati za 
pouk telesne vzgoje prostor, ka

terega bruto tlorisna površina 
men 68 m̂ , koristna površina (v 
istem prostoru le tudi nekaj 
orodja) paje 60 m Pn skupim 30 
učencev odpade na učenca ko
maj 2 m̂  površine. Prostor v ni
čemer ne ustreza smotrom in 
normativom m ga tudi m mogoče 
opremiti s potrebnim orodjem. 
Zaradi tega cele generacije 
učencev odhajajo v šole brez 
potrebnih izkušenj m znanja, ki naj 
ga da pouk v telovadnici. Prt 16 
oddelkih je na šoli 56 ur telesne 
vzgoje tedensko, kar je povpreč
no 11 ur na dan. Navedeni razlogi 
terjajo gradnjo telovadnice. 

Prizidek k tej osnovni šoli je bil 
načrtovan, že v preteklih planskih 
obdobjih, ki je zaradi pomanjka
nja sredstev odlagan. Glede na 
predpise o gradnji zaklonišč 
moramo pn vsaki novogradnji 
zgraditi tudi zaklonišča. Šola Ivan 
^lenjak še nima zaklonišča, zato 
je načrtovano to za kapaciteto 
učencev in zaposlenih v eni iz
meni. 

P e d a g o š k a praksa 
u č e n c e v v č e t r t e m 
l e t n i k u p e d a g o š k e 
u s m e r i t v e ve l i ko 

pr ispeva 
k v s e s t r a n s k e m u 

o b l i k o v a n j u 
p r i h o d n j e g a uči te l ja 

Učenci zadnjega letnika pedagoške usmeritve, opravljajo eno
tedensko prakso na osnovnih šolah, ki so jih pred dobrimi tremi leti 
obiskovali še kot osnovnošolci. Vračajo se spet nazaj k svojim 
nekdanjim učiteljem, da jim zdaj kot mentorji pri razkrivanju zaplete
nega vzgojnoizobraževalnega dela z učenci spet priskočijo na pomoč. 

Praktikanti opazujejo vzgojno-izobraževalno delo svojih izkušenih 
mentorjev in skupaj z njimi opravijo analizo učnih ur, pri katerih 
hospitirajo. Presenečeni so, ko spoznajo koliko časa uporabi učitelj za 
dobro pripravo m kako je od nje odvisno učinkovitost ure. 

Na praksi se učenci srečajo z vsemi dejavnostmi, ki se odvijajo na 
osnovnih šolah. Zelo veliko jih je: podaljšano bivanje, priprava otrok na 
v.stop v šolo, dopolnilni pouk, dodatni pouk številne prostovoljne 
dejavnosti, samouprava učencev, poklicno usmerjanje, sodelovanje s 
starši m sploh z okoljem, skrb za zdravstveno in socialno varstvo 
učencev, skrb za prehrano, za učbenike itd. Drugače so jih doživljali kot 
uporabniki kot danes, ko se pripravljajo nanje kot njihovi bodoči 
izvajalci. Zdi sejim.daje učiteljevdelovni dan dolg in naporen in dadelo 
ne bo tako lahko kot so si ga zamišljali. 

Čeprav imajo praktikanti že malo pedagoško-psihološkega zna
nja jih mentorji po njihovih sposobnostih, nagnjenjih in močeh vklju
čujejo v nekatere dejavnosti. Učiteljem pomagajo pri tehnični izvedbi 
pouka, pn prostovoljnih dejavnostih, nekateri izvedejo v razredu s 
pomočjo mentorja svoj prvi nastop. O nastopu pred sošolci zelo radi 
pripovedujejo, saj jim pomeni posebno doživetje, kot da se preizkušajo 
ali bodo za učitelje ali se je bolje preusmeriti kam drugam. Učenci so 
s takšno prakso izredno zadovoljni in imajo od nje veliko koristi. 

Kvaliteta prakse iz leta v leto narašča, kar je rezultat dobrega 
sodelovanja med nami in osnovnošolskimi vzgojnoizobraževalnimi 
organizacijami. 

Jožica Korpar, dipl. pedagog 

Pri pouku kemije Foto: I. Ciani 
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SREČKO TOMINC, KS Po
lena, 3 . b: 

» N a š e d e l o j e r a z d e l j e n o v d v e 

s m e r i — m e d s t r o j n e k l j u č a v n i 

č a r j e i n k l j u č a v n i č a r j e , d r u g i p a 

s o s t r u g a r j i , o r o d j a r j i i n b r u s i l c i . 

I m a m o d v e d e l a v n i c i , k i p a s t a 

p r e m a j h n i z a v s e , z a t o m o r a m o 

o d h a j a t i v d e l o v n e o r g a n i z a c i j e 

k o t s o A G I S i n T G A K i d r i č e v o . V 

š o l s k i h d e l a v n i c a h j e t u d i p r e m a l o 

r a z l i č n i h s t r o j e v , n e k a t e r i s p l o h 

n e p o z n a m o , č e p r a v j i h b o m o p r i 

o p r a v l j a n j u s v o j e g a p o k l i c a u p o 

r a b l j a l i . V s i s i ž e l i m o , d a b i d o b i l i 

n o v e i n p r i m e r n e j š e d e l a v n i c e i n 

d a b i s e t a k o b o l j š e u s p o s a b l j a l i 

z a s v o j p o k l i c . Z a t o j e s a m o p r i 

s p e v e k n u j n o p o t r e b e n . " 

ANICA ŠEGULA, KS Dorna
va, 4 . ESŠ: 

» V n o v i s r e d n j e š o l s k i c e n t e r 

z a h a j a m ž e t r e t j e l e t o . Č e p r a v s o 

p r o s t o r i v e l i k i , n a m š e v e l i k o 

m a n j k a , k a r b i b i l o z a d e l o i n p o u k 

p o t r e b n o . D a l j č a s a s o b i l i n a š i 

ž e l o d c i l a č n i , v e n d a r s m o t a 

p r o b l e m d e l n o r e š i l i s P e t i c o , k i 

n a m n u d i l e s u h o m a l i c o . G l a v n i 

p r o b l e m j e n a š a t e l o v a d n i c a . 

Z a t o u p a m i n ž e l i m , d a b i s e n a 

r e f e r e n d u m u k r a j a n i p o l n o š t e v i l -

n o o d l o č i l i z a s a m o p r i s p e v e k . 

M l a d i m b i s t e m o m o g o č i l i b o l j š e 

p o g o j e z a š o l a n j e v p o k l i c i h , z a 

k a t e r e s o s e o d l o č i l i . « 

JOŽE MEDVED, KS Ptujska 
gora: 

" O b i s k u j e m d r u g i l e t n i k m e t a 

l u r š k e š o l e . N a š n a j v e č j i p r o b l e m 

j e p r a k t i č n i p o u k i n t e l e s n a 

v z g o j a . P r a k t i č n i p o u k i m a m o v 

s t a r i k o v i n a r s k i š o l i , k j e r n i s o 

n a j b o l j š i p o g o j i z a d e l o , p a t u d i 

v e l i k a o d d a l j e n o s t o d C S U l , z a t o 

S I ž e l i m o i n t u d i p o t r e b a j e p o 

n o v i h o b j e k t i h , k j e r b o m o l a h k o 

b o l j p r a k t i č n o p r e i z k u š a l i n a š a 

t e o r e t i č n a z n a n j a . P r e p r i č a n s e m , 

d a b o d o n a š i s t a r š i i n v s i d r u g i 

o b č a n i t a k o n a š e k r a j e v n e s k u p 

n o s t i k o t p t u j s k e o b č i n e r a z u m e l i 

n a š e p o t r e b e . « 

STANKA AUER, KS Cirkov-
ce: 

» O b i s k u j e m 4 . l e t n i k U A Š m ž e 

o d z a č e t k a j e n a š n a j v e č j i p r o 

b l e m p o u k t e l e s n e v z g o j e . D o 2 0 

m i n u t p o r a b i m z a h o j o d o i g r i š č a 

i n s t e m i z g u b i m o v e l i k v e l i k o 

č a s a t a k o d i j a k i k o t p r o f e s o r j i . T a 

p r o b l e m p a b i l a h k o r e š i l i , č e b i s 

s a m o p r i s p e v k o m z b r a l i s r e d s t v a 

z a z g r a d i t e v n o v i h t e l o v a d n i c i n 

d r u g i h p o t r e b n i h o b j e k t o v . P r e 

o s t a j a n a m s a m o u p a n j e , d a b o 

r e f e r e n d u m u s p e l . « 

d ^ i c i v c i t u d i i z 

d o h o d i c a v e l i i c o 

p r i s p e v a j o 

z a g r a d n j o 

Smo v pripravah za izvedbo referenduma za II. občinski 
samoprispevek za nadaljnjo gradnjo srednjih in osnovnih šol v 
naši občim. Dogovorjene obveznosti, sprejete s planskimi akti 
za obdobje 1981-1985 nas zavezujejo, da zraven samopri
spevka občanov, dogovorimo tudi delež sredstev OZD iz 
dohodka. Zavest, da moramo omogočiti našim otrokom primer
no šolanje, je že v preteklem planskem obdobju pobudila delav
ce, da so s samoupravnim sporazumom določili svoj delež iz 
dohodka OZD. 

Delež je bil obsežen, saj je znašal 0,25 % od dohodka ter 
še 250.- din na vsakega zaposlenega. Tako so v preteklih 5 
letih namenili za gradnjo šol 48 milijonov din. S samoprispev
kom smo v teh petih letih zbrali 92 mio din, kar je 140 mio din 
skupaj z deležem iz dohodka. 

Tudi v novem planskem obdobju bomo gradili pretežno iz 
lastnih sredstev. Zaradi težav, s katerimi se sedaj srečuje naše 
gospodarstvo, pa smo dogovorili, da v gospodarstvu niso 
sposobni prevzeti enakih obveznosti kot je bilo doslej. Zato so 
delavci sklenili, da se bodo sporazumeli le za 0,15 % stopnjo 
za združevanje sredstev iz dohodka. Tudi ta delež je pomem
ben m brez njega ne bi bili v stanju uresničiti planskih ciljev v 
šolstvu. Po dosedaj znanem planskem dohodku v naslednjih 
petih letih (vključno z zaključnim računom 1986) bo ta delež 
znašal 45,1 mio din. 

Prepričani smo, da bodo delavci kljub težavam izpolnili 
svojo obljubo, kot so jo še vedno doslej. 

Obveznost, predvidena v tem srednjeročnem obdobju, je 
precej nižja od dosedanje. Za primerjavo povejmo, da bi po 
dosedanji stopnji združevanja sredstev iz dohodka (0,25 % + 
250.- din) v tem petletnem obdobju bilo združenih kar prek 87 
mio din ali skoraj za enkrat več, kot sedaj planiramo. Ta primer 
nam kaže, da so v OZD realno planirali ter ni bojazni, da dogo
vor ne bi bil uresničen. Tako bodo združena sredstva občanov 
in iz dohodka OZD temelj in garant nadaljnje izgradnje potreb
nih šolskih objektov. 

Oton Polič 
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P o v e z a v a š o l e z o r g a n i z a c i j a m i 
z d r u ž e n e g a de la pr i i z v a j a n j u 
u s m e r j e n e g a i z o b r a ž e v a n j a 

Za uresničevanje vsebine 
usmerjenega izobraževanja 
mora obstajati konkretna po
vezava med šolo m organiza
cijami združenega dela. Zakon 
o usmerjenem izobraževanju 
določa, da mora vsak vzgojno 
izobraževalni program za pri
dobitev izobrazbe vključevati 
usposabljanje z delom in na 
delu. 

Zato smo v CSUl Ru j že 
pred začetkom usmerjenega 
izobraževanja sodelovali OZD 
pri izvajanju praktičnega po
uka. Na pobudo TGA Kidri
čevo, ki potrebuje metalurške 
kadre, smo v šolskem letu 
1980/81 pričeli z izobraževa
njem metalurških tehnikov. Pri 
uresničevanju programa smo 
naleteli na izredno pomoč v 
TGA Kidričevo, ki nam je za
gotovila učitelje za strokovne 

predmete iz metalurgije, la
boratorije za vaje in omogočila 
izvedbo praktičnega pouka in 
proizvodnega dela. Kadrovska 
služba je s propagandno ak
cijo po osnovnih šolah prido
bila precej učencev za meta
lurški poklic, ki je zelo iskan, 
vendar precej neznan v občini 
Ruj . Prav tako smo naleteli na 
polno pomoč pri šolanju 
kmetijcev. Praktični pouk iz
vajamo v KK Ruj . KZ Ruj 
(zaščitene kmetije) in Peru
tnina Ru j , kjer učenci v naj
sodobnejših obratih spozna
vajo kmetijsko tehnologijo. 

V kovinsko predelovalni 
usmeritvi sodelujemo z OZD v 
ptujski, ormoški in tudi mari
borski občini (Agis, Olga Me
glic, IMP TOZD Eiektrokovi-
nar. Panorama Ruj , Jože Ke-
renčič Ormož, Primat Maribor„ 

TOZD Bančna oprema Or
mož, Metalna, TAM). Za bolj 
usklajeno delo med šolo in 
uporabniki smo ustanovili 
enoto Izobraževalne skupno
sti za metalurgijo in kovinar-
stvo, kjer načrtujemo kadrov
ske in materialne potrebe za 
usmerjeno izobraževanje. Na 
osnovi potreb OZD v širši re
giji, smo letos povečali vpis v 
kovinarski, metalurški in 
kmetijski usmeritvi. V 1. letni
ku usmerjenega izobraževanja 
imamo tri oddelke kmetijcev, 
osem oddelkov kovinarjev in 
dva oddelka metalurgov. 
Skupno približno 400 učen
cev. Ta šolska populacija 
predstavlja velik delovni po
tencial za prihodnje obdobje. 

Tudi v ekonomski, peda
goški družboslovni in zdrav
stveni usmeritvi najtesneje 

sodelujemo z OZD, zlasti pri 
načrtovanju kadrov ter izvaja
nju proizvodne in delovne 
prakse. 

Ponovno moramo poudari
ti, da smo pri oblikovanju 
mreže šol dosegli ugodno 
razmerje med proizvodnimi in 
neproizvodnimi poklici v ko
rist proizvodnih. V centru smo 
in bomo izvajali tiste progra
me, ki so v neposredni pove
zavi z razvojem ptujskega go
spodarstva. Zato je tudi pro
gramska zasnova za nadaljnjo 
izgradnjo centra tako obliko
vana, da vključuje v prvi pod-
fazi druge faze izgradnjo de
lavnic in specializiranih učil
nic. Te so osnova za kvalitetno 
izvajanje začrtanih programov 
v posameznih usmeritvah. 

Milan Cimerman 
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Delo šolske 
svetovalne službe 

Temeljna svrha delovanja šol
ske svetovalne službe je v stro
kovno zasnovani pomoči učen
cem, staršem m učiteljem pri 
reševanju problemov m premago
vanju težav ter za uspešnejše 
opravljanje vzgojno izobraževal
nih nalog. 

A) — Vzgojno svetovanje t. j . 
odkrivanje in pomoč učencem z 
učnimi težavami, socialnimi kon
flikti, čustvenimi stiskami ter od
kloni m posebnostmi v razvoju. 
Največkrat iščejo pomoč šolske 
svetovalne službe učenci z učni
mi težavami. Te pa so neredko 
samo opozorilo, daje mladostnik 
v stiski. Poglobljeni kontakti z 
njimi razkrijejo vzroke neuspeš
nosti. Velikokrat so to medseboj
ni konflikti z odraslimi (starši, 
učitelji), pa nezadovoljstvo s sa-
sim seboj, omajano zaupanje v 
sicer dobre sposobnosti in še 
kaj. S hkratno obravnavo mlado
stnika m staršev (ti včasih še bolj 
trpijo zaradi otrokovih stisk kot 

mladostnik sam) smo težave 
odpravili ali vsaj omilili, do take 
mere, da se je učenec lahko 
zadovoljivo vključil v šolsko delo. 

Precej vzpodbude m pomoči 
Š S S potrebujejo tudi naši prvo-
šolci, ki pod težo novega okolja m 
povečanih šolskih zahtev, včasih 
klonejo. Da bi se bolj uspešno 
vključili v novo šolo jim pripravili 
tečaj o metodah in tehnikah 
uspešnega učenja. 

B) Poklicno svetovanje, ki 
zajema informativni m svetovalno 
delo z novinci m učenci vseh 
letnikov. Bolj intenzivnojevtretjih 
in četrtih letnikih — naj omenimo 
nekaj dejavnosti s tega področja 
dela: informativni dan za učence 
osnovne šole, visokošolski in-
form. dan za učence šestih 
letnikov, predavanje o visokošol
skem študiju za četrte letnike, 
individualno svetovanje za učen
ce, ki se sami ne morejo odločiti 
za nadaljnji študij ter seznanjanje 

»Programska usmerjenost in vzgojnoizobraže-
vaina praksa izobraževanja za delo mora izhajati iz 
dela, dosežkov znanosti in tehnologije, zahtev pokli
ca oziroma delovnih procesov, nalog in opravil, Iz 
samoupravne prakse in usposobljenosti delavcev za 
samoizobraževanje ter iz predhodnih znanj in delo
vnih izkušenj. 

Izhajajoč iz tega moramo posvetiti ustrezno 
pozornost oblikam in metodam dela, ki zagotavljajo 
ustrezno vlogo in odgovornost udeležencev v vzgoj-
noizobraževainem procesu ter uveljavljanju splošne
ga, humanističnega in družbenoekonomskega zna
nja, ki je potrebno za vsestranski razvoj proizvajalca 
in samoupravijaica ter širše uveljaviti proizvodno 
tehnična znanja s politehnično usmeritvijo, proizvod
no delo jn druge oblike delovne prakse. To je treba še 
bolj organizirati in razvijati neposredno v organizaci
jah združenega deta.« 

učencev z vsemi aktualnimi infor
macijami, ki Jim lahko olajšajo 
študijsko odločitev m jih informi
rajo o času m načinu vpisa. 
Približno četrtma vseh učencev 
imatežavez izbiro študijainjimje 
pomoč Š S S ali drugih ustanov, 
kamor jih tudi napotim (skupnost 
za zaposlovanje) zelo dobrodo
šla. 

C) Naloge, ki jih oblikujejo 
potrebe šote vključujejo krajše 

analitično-študijske naloge, ki 
lahko prispevajo k izboljšanju 
vzgojno izobraževalnega dela ter 
neposredna pomoč razrednikom 
m učiteljem pn delu z razredno 
skupnostjo m s starši. Sodelavci 
šolske svetovalne službe sodelu
jejo tudi s pedagoškim inštitutom 
v Ljubljani pn raziskavi o usmerja
nju učencev v usmerjenem izo
braževanju. 

M. Čabrian, dipl. psiholog 

Po usklajenem republiškem 
akcijskem načrtu priprav za uved
bo usmerjenega izobraževanja v 
šolskem letu 1 9 8 1 / 8 2 so aktiv
nosti za vpis v 1 . letnik usmerje
nega izobraževanja potekale v 
treh fazah. Čas za prijave osmo-
šolcev v vzgojnoizobraževalni 
program želene usmeritve je bil 
do 1 0 . aprila. V CSUI se je 
prijavilo več kandidatov, kot je 
bilo razpisanih mest, samo v 
kovinarski m zdravstveni usmeri
tvi. Presežek prijav v kovinarski 
usmeritvi je bil 1 0 3 , v zdravstveni 
pa 4 0 kandidatov. 

Do sredine junija smo nekaj 

kandidatovpreusmerili predvsem 
v kmetijsko m metalurško usmeri
tev, obenem pa smo se v Podrav-
ski regiji dogovorili, da bomo v 
Ruju povečali število vpisnih 
mest v kovinarski usmeritvi za 3 
oddelke. 

V zaključnem obdobju vpisnih 
aktivnosti od 1 5 . junija do 1 0 . 
julija smo lahko sprejeli vse 
kandidate, ki so se prijavili ali 
preusmerili, v vse usmeritve razen 
zdravstvenega varstva. Kandidati 
za zdravstveno varstvo (ostalo jih 
je še 6 0 ) so opravljali preizkus 
znanja. Na podlagi splošnega 
učnega uspeha v 8 . razredu 

Pri pouku fizike v CSUI Foto: /. Ciani 

osnovne šole, na podlagi uspeha 
v 6 . , 7 . m 8 . razredu pn predme
tih: slovenski jezik, biologija m 
matematikater napodlagi rezulta
tov preizkusa znanja smo sprejeli 
3 3 kandidatov za izobraževanje v 
dislociranem oddelku zdravstve
ne usmeritve pn nas. Za 1 4 
kandidatov smo se dogovorili z 
matično šolo v Mariboru, tako da 
obiskujejo pouk v Mariboru. 

Samo 1 3 kandidatov je bilo 
odklonjenih v zdravstveni usmeri
tvi, ki so se V S I nato vpisali v 
druge usmeritve v CSUI. 

Koordinacijski odbor za us
merjanje vpisa, ki gaje imenovala 
OK SZDL. je usmerjal vse aktiv
nosti v zvezi z vpisom. V CSUI pa 
je bila izvoljena vpisna komisija 
kot izvršilni organ sveta šole, ki jo 
sestavljajo delegati uporabnikov, 
delegati učencev m delegati 
delavcev. 

Vpisna komisija je svoje delo 
začrtala tako, da so odklonjeni 
učenci v zdravstveni usmeritvi bili 
še v junijskem roku sprejeti v 
druge vzgojnoizobraževalne pro
grame, Preostala prosta mesta 
so bila objavljena pn ponovnem 
razpisu v mesecu juliju. Do 1 , 
septembra smo dobili še nekaj 
prijav, tako da smo šolsko leto 
1 9 8 1 / 8 2 začeli s 7 6 3 učenci v 
prvih letnikih. 

V kovinarski, metalurški m 
kmetijski usmeritvi je 3 9 6 učen
cev, v ekonomski 1 8 6 m v druž
boslovni ter usmeritvi zdravstve
nega varstva 1 8 1 učencev. 

Približno tako je predvideval 
tudi razpis. V letošnjem šolskem 
letu smo pritegnili več učencev v 
usmeritve za proizvodne poklice. 
Ob oblikovanju mreže šol v SR 
Sloveniji smo si prizadevali, da bi 
dobili v R u j u čimbeč usmeritev, v 
katerih bi se učenci izobraževali 
za poklice, ki jih združeno delo 
potrebuje. Nosilec aktivnosti je 
bilaOKZKS, tvorno stavaktivno-
stih sodelovala OK SZDL m 
izvršni svet SO. Če se ne bi vsi 
tako prizadevno vključili v razpra
vo o mreži šol, bi bilo usmeritev v 
R u j u manj. 

Več možnosti za izobraževanje 
je predvsem za agroživilstvo, 
kovinarstvo m metalurgijo. Sicer 
pa prizadevanja za izobraževanje 
tehničnih kadrov segajo že nekaj 
let nazaj. Gimnazijski kolektiv je v 
svojih razvojnih načrtih planiral 
izobraževanje strojnih m metalur
ških tehnikov, ko je bilo pred 6 
leti po prvih predlogih, kakšno bo 
usmerjeno izobraževanje, jasno, 
da splošne izobraževalne srednje 
šole v prihodnje ne bo. 

M. Puklavec 
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Člen i tev p o t r e b 
cadaljnje g r a d n j e 

in u t e m e l j i t e v p r e d l o g a 
č a s o v n e p r e d n o s t i 

Tabela 1 prikazuje nadaljnjo fazno izgradnjo celote srednje
šolskega prostora 

N a d a l j n j a g r a d n j a v d v e h f a z a h z a o k r o ž u j e c e l o t n i p r o g r a m i z 

g r a d n j e s r e d n j e š o l s k e g a p r o s t o r a . G r a d n j a s a m a b o d e j a n s k o t e k l a , 

k o t b o d o d o t e k a l a s r e d s t v a . P n t e m s o u p o š t e v a n e z a h t e v e v z g o j n o -

i z o b r a ž e v a l n i h p r o g r a m o v , k i s m o j i h s š o l . l e t o m 1 9 8 1 / 8 2 ( z a č e t e k 

u s m e r j e n e g a i z o b r a ž e v a n j a ) z a č e l i i z v a j a t i v C S U l , š t e v i l o o d d e l k o v o z . 

u č e n c e v p o 1 . u r a d n e m r a z p i s u ( m a r e c 1 9 8 1 ) z a š o l . l e t o 1 9 8 1 / 8 2 v 

e n i g e n e r a c i j i ( n a j v e č 4 l e t a i z o b r a ž e v a n j a ) t e r d o k o n č n i d o g o v o r o 

v e l i k o s t i z a k l o n i š č n e g a p r o s t o r a t e r n j e g o v i r a z p o r e d i t v i p o f a z a h 

g r a d n j e . V z a k l o n i š č i h m o r a b i t i p r o s t o r a z a d v e t r e t j i n i n a j m o č n e j š e 

i z m e n e . V i d e j n o - p r o g r a m s k i h z a s n o v a h , k i j i h j e p r i p r a v i l a P r o j e k t a 

R U J ( a p r i l , j u l i j 1 9 8 1 ) j e n a č r t o v a n o l e z a k l o n i š č e z a 2 0 0 o s e b v I I I . f a z i . 

P r i i z d e l a v i d o k o n č n e d o k u m e n t a c i j e b o u p o š t e v a n a r a z p o r e d i t e v 

z a k l o n i š č n e g a p r o s t o r a z a p o 2 0 0 o s e b v v s a k i f a z i i n s e b o i s k a l a 

r e š i t e v v d v o j n i n a m e m b n o s t i p r o s t o r a . N e g l e d e n a t o p a m o r a m o 

r a č u n a t i s p o v e č a n j e m c e n e m ^ . T r e n u t n o l a h k o d a m o s a m o l a i č n o 

o c e n o n a o s n o v i n o r m a t i v o v I z o b r a ž e v a l n e s k u p n o s t i S l o v e n i j e ( U r . I. 

S R S š t e v . ; 1 2 . , 2 1 . , I V . 1 9 8 1 ) , k i p r i z n a v a d o d a t n e g a 0 , 5 m ^ n e t o 

p o v r š i n e n a u č e n c a v p r v i i z m e n i o z . 0 , 6 v d o m u m n e v e č k o t 2 7 . 5 0 0 

d i n n a m ^ ( n a l o ž b e z a l e t o 1 9 8 1 ) . 

P r e d v i d e n o š t e v i l o u č e n c e v o z . o d d e l k o v e n e g e n e r a c i j e ( o d 1 . d o 

4 , l e t a ) s r e d n j e g a u s m e r j e n e g a i z o b r a ž e v a n j a p o š t e v i l u r a z p i s n i h m e s t 

z a š o l e v C S U l j e 2 4 0 0 o z . 8 0 o d d e l k o v . D o d a t n i h 9 0 m e s t ( 3 o d d e l k i ) 

v š o l . I. 1 9 8 1 / 8 2 ( k o v i n a r s k o - p r e d e l o v a l n a i n d u s t r i j a ) n e š t e j e m o k o t 

Pogled na oder m avditorij (dvorano), kjer so cesto razne masovne 
prireditve m proslave, ki si jih lahko ogleda tudi čez tisoč obiskovalcev. 
Ta prostor v SCUl ptujskim občanom v marsičem nadomešča dvo
rano za kulturne prireditve Foto: I. Ciani 

s t a l e n v p i s v n a s l e d n j i h l e t i h , z a t o v p r o s t o r s k i h p o t r e b a h n i s o u p o 

š t e v a n a . 

II. A FAZA 
P r o j e k t s p e c i a l i z i r a n i h u č i l n i c i n d e l a v n i c z a i z v a j a n j e p r a k t i č n e g a 

p o u k a s t e h n o l o g i j o o b d e l a v e z a k o v i n a r s k i , m e t a l u r š k i i n k m e t i j s k i 

v z g o j n o i z o b r a ž e v a l n i p r o g r a m t e m e l j i n a p r e d p i s a n e m š t e v i l u u r 

p r a k t i č n e g a p o u k a i n t e h n o l o g i j e i n z n a š a t e d e n s k o o k r o g 5 0 0 . 

P r e d v i d e n o š t e v i l o p r o s t o r o v j e t a k o p o v p r e č n o z a s e d e n o 1 , 3 0 % , k a r 

p o m e n i p o u k o d 7 . d o 1 6 . u r e ; z a e n o i z m e n o š t e j e m o 7 p e d a g o š k i h u r . 

P r a v i l o m a s e m o r a p r a k t i č n i p o u k i z v a j a t i v v z g o j n o i z o b r a ž e v a l n i o r ^ 

g a n i z a c i j i , T O Z D k o v i n a r s k a , m e t a l u r š k a i n k m e t i j s k a š o l a p a p l a n i r a 

p o l o v i c o i z v a j a n j a p r a k t i č n e g a p o u k a v O Z D , i n s i c e r z a 3 . l e t n i k — 

v z d r ž e v a l e c v o z i l i n s t r o j e v , m o n t e r i n u p r a v l j a l e c e n e r g e t s k i h n a p r a v 

t e r v c e l o t i z a p r o f i l m e t a l u r g a . E n a k o v e l j a z a 4 . l e t n i k e . 

II. B FAZA 
Z i z g r a d n j o v e l i k e t e l o v a d n i c e s p o m o ž n i m i p r o s t o r i b i d o n e k e 

m e r e r e š i l i v p r a š a n j e p o u k a t e l e s n e v z g o j e . H k r a t i b i l a h k o i m e l e p o u k 

4 s k u p i n e . N o r m a t i v j e 1 5 — 2 0 u č e n c e v v s k u p i n i . R a č u n a m o z n a 

j v e č j i m š t e v i l o m , k a r p o m e n i 6 0 u r t e d e n s k o n a t e l o v a d n i p r o s t o r , a l i 

1 , 7 0 % z a s e d e n o s t i p o s a m e z n i h p r o s t o r o v , č a s o v n o p a p o u k o d 7 . d o 

1 7 . u r e . 

Z d o g r a d i t v i j o v I I I . f a z i ( 6 t e l o v a d n i h p r o s t o r o v ) j e z a s e d e n o s t 

p r o s t o r a 1 , 1 5 % a l i p o u k o d 7 — 1 5 . 3 0 . J e s e n s k i i n s p o m l a d a n s k i č a s 

n a m s e v e d a o m o g o č a t a k o r i š č e n j e z u n a n j i h p r o s t o r o v , m o r a m o p a 

t u d i r a č u n a t i s t e m , d a b o T K S R u j ž e l e l a v s a j d e l s v o j e g a p r o g r a m a 

r e a l i z i r a t i n a t e m p r o s t o r u . 

Mi. FAZA 
P r e d s t a v l j a d o g r a d i t e v z a p r t i h p r o s t o r o v z a p o u k t e l e s n e v z g o j e 

i n d o k o n č n o r e š i t e v p r e h r a n e o s k r b o v a n c e v d o m a i n u č e n c e v s r e d n j i h 

š o l . 

C e l o t n i p r o g r a m g r a d n j e s r e d n j e š o l s k e g a p r o s t o r a v R u j u i z h a j a 

i z o b v e z n o s t i d o s p r e j e t i h s k l e p o v o p r e u s m e r j a n j u m l a d i h v p r o i z 

v o d n e p o k l i c e i n i z t e m e l j n i h d o l o č b z a k o n a o u s m e r j e n e m i z o b r a ž e 

v a n j u . 

I z o b r a ž e v a n j e s e n a j — m e d d r u g i m — u r e s n i č u j e k o t v z g o j a i n 

i z o b r a ž e v a n j e t a k o , d a s e p r e p l e t a t a i z o b r a ž e v a n j e i n d e l o v n e n e h e n 

p r o c e s , d a m l a d i m p r i v z g o j i m o o d n o s d o d e l a k o t t e m e l j n e v r e d n o t e , 

d a p o v e z u j e m o t e o r i j o i n p r a k s o , i z o b r a ž u j m o z a d e l o i n o m o g o č a m o 

s k l a d e n t e l e s n i r a z v o j . 

Š e e n k r a t p r e d s t a v l j a m o v z g o j n o i z o b r a ž e v a l n e p r o g r a m e , k i j i h 

i z v a j a m o v S C U l i n p r e d v i d e n o š t e v i l o o d d e l k o v 1 . l e t n i k a : 

š t e v . o d d e l k o v : 

— a g r o ž i v i l s t v o 3 

— k o v i n a r s k o p r e d e l o v a l n a i n d u s t r i j a 7 

— m e t a l u r g i j a 3 

— p o s l o v n o - f i n a n č n a d e j a v n o s t 6 

— u p r a v n o - a d m i n i s t r a t i v n a s m e r 3 

— d r u ž b o s l o v n o - j e z i k o v n a s m e r 2 

— z d r a v s t v e n o v a r s t v o 1 

M. H l u p i č 
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N A D A L J N J A F A Z N A G R A D N J A C E L O T E S H E D N J E Š O L S K E G A P R O S T O R A 

»Prizadevanja za celovit in povezan sistem vzgoje 
in izobraževanja moramo graditi na zahtevi, da se 
mladi po pridobitvi usposobitve za prvi poklic oziro
ma strokovnega znanja za določenega dela, naloge in 
opravila v delovnem procesu na temelju pridoblje
nega, znanja vključujejo v delo ter se ponovno vračajo 
v izobraževalni proces iz dela oziroma vključujejo 
vanj ob delu z ustrezno pomočjo in dogovorom z 
organizacijo združenega dela. K njihovemu uspe
šnemu vključevanju v izobraževalni proces pa mora 
prispevati bolj prožna organizacija izobraževanja.« 

»Izhodišče za uveljavitev družbenih ciljev pre-
osnove vzgoje in izobraževanja je samoupravno 
družbeno planiranje izobraževalnih potreb in intere
sov v temeljnih organizacijah združenega dela ter v 
drugih oblikah združevanja dela in sredstev kot se
stavine družbenoekonomskega razvoja. To mora 
postati temelj za razvijanje samoupravnih družbe
noekonomskih odnosov, za vključevanje izobraže
vanja med dejavnike ustvarjanja, pridobivanja in de
litve dohodka ter za samoupravno sporazumevanje o 
izobraževalnih programih in o vrednotenju teh pro
gramov v procesu svobodne menjave dela neposre
dno in prek samoupravnih interesnih skupnosti in v 
njih.« 
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M I L E N A Z A K E L Š E K , K S 

S t o p e r c e , 4 . c E S Š : 

» O d r e f e r e n d u m a p r i č a k u j e m 

p r e d v s e m b o l j š e p o g o j e z a p o u k 

t e l e s n e v z g o j e , k i s e d a j p o t e k a n a 

b a z e n u a l i p a v s t a r i h š o l a h . V e l i k 

p r o b l e m j e t u d i o d d a l j e n o s t o d 

š o l e , z a t o s m o v e z a n i i z k l j u č n o n a 

a v t o b u s . P r a v b i b i l o , d a b i b i l e 

a v t o b u s n e z v e z e u g o d n e j š e , k a j t i 

u č e n c i s e z e l o t e ž k o v k l j u č u j e m o 

v p o p o l d a n s k e i n t e r e s n e d e j a v 

n o s t i . U p a m , d a b o s t e g l a s o v a l i 

Z A m s t e m i z b o l j š a l i p o g o j e 

u s p o s a b l j a n j a m l a d i h . « 

M A J D A Z U P A N I Č , K S M a r -

k o v c i , 4 . b U A Š : 

» M i s l i m , d a j e g r a d i t e v d e l a v n i c 

z a u č e n c e , t e l o v a d n i c s š p o r t n o 

d v o r a n o i n p r o s t o r o v z a p r e h r a n o 

u č e n c e v z e l o p o t r e b n a . Z z g r a d i 

t v i j o t e l o v a d n i c e o b š o l i b i p r i h r a 

n i l i t u d i v e l i k o č a s a z a u č e n j e , k i 

g a z d a j z a p r a v l j a m o s p o t j o . 

I g r i š č a b o d o l a h k o s l u ž i l a t u d i 

d r u g i m t e l e s n o v z g o j n i m o r g a n i z a -

c i j a m i n d r u š t v o m z a r a z n a t e k 

m o v a n j a . T u d i p r o s t o r z a t o p l o 

m a l i c o n a m j e n u j n o p o t r e b e n . 

M i s l i m i n u p a m , d a b o d o l j u d j e 

s p o z n a l i n a š p o l o ž a j , g a r a z u m e l i 

m n a r e f e r e n d u m u t e m u u s t r e z n o 

o d l o č i l i . « 

J O Ž I C A S A K E L Š E K , K S 

P o d l e h n i k , 4 . l e t n i k U A Š : 

» Ž e o d z a č e t k a j e v C S U l 

n a j v e č j i p r o b l e m p o u k t e l e s n e 

v z g o j e . Z a r a d i t e g a , k e r n i t e l o 

v a d n i c e m o r a m o h o d i t i 1 0 — 1 5 

m i n u t d o i g r i š č a i n t o j e v e l i k a 

i z g u b a č a s a t a k o z a d i j a k e k o t z a 

p r o f e s o r j e . P r o b l e m j e p r o s t o r 

s k a s t i s k a , k i b i j o l a h k o z n o v i m 

r e f e r e n d u m o m r e š i l i . Z a t o m o r a 

m o n a p r e z a t i v s e s i l e , d a r e f e r e n 

d u m u s p e m s t e m b i b i l o n a š i h 

t e ž a v v s a j d o n e k e m e r e k o n e c « 

J O Ž E P E T E K , K S P o l e n š a k , 

4 / c E S Š : 

» M e d š o l a n j e m s e s r e č u j e m 

t u d i s p r o b l e m i , k i s o p r e d v s e m 

p r o s t o r s k i . T e l e s n a v z g o j a j e d o 

s e d a j p o t e k a l a v r a z l i č n i h p r o s t o 

r i h , k i n a m n e n u d i j o t i s t i h s r e d 

s t e v , d a b i t a u r a p o u k a p o t e k a l a v 

p o g o j i h , o b k a t e r i h b i b i l i z a d o v o l j 

n i . D r u g i p r o b l e m n a s t o p a g l e d e 

p r e h r a n e i n t o p l e g a o b r o k a . 

U p a m , d a b o t e t e ž a v e o d p r a v i l 

p r a v t a r e f e r e n d u m , z a k a t e r e g a 

p o t e k a j o p r i p r a v e . « 

S I L V A P E T R O V I Č — K S K I 

D R I Č E V O : 

» S e m I Z 4 . l e t n i k a U A Š i n v e m 

z a t e ž a v e , k i n a m j i h p o v z r o č a 

p o u k t e l e s n e v z g o j e . V e l i k o č a s a 

p o r a b i m o z a h o j o d o s t a d i o n a 

D r a v e i n n a z a j v š o l o , k a r p a j e 

v e l i k n a p o r t a k o z a n a s d i j a k e k o t 

z a p r o f e s o r j e t e l e s n e v z g o j e . 

V e l i k a r e š i t e v b i b i l a i z g r a d n j a 

n o v e t e l o v a d n i c e , k i s m o j e d i j a k i 

v C S U l z e l o p o t r e b n i . Z a t o n a m 

p r e o s t a n e l e u p a n j e , d a b o 

r e f e r e n d u m u s p e l . « 

A L J O Š A P E R N A T , K S O l g a 

M e g l i c , 1 . g . k o v i n a r s k e : 

» Ž e l i m o , d a r e f e r e n d u m u s p e . 

S e d a j d e l a m o v n e m o g o č i h r a z 

m e r a h . Z a k t i v n o t e l o v a d b o b o m o 

d o s e g l i b o l j š o p o č u t j e v š o l i . Z 

n o v i m i d e l a v n i c a m i b o m o b o l j š e 

u p o r a b l j e n i z a d e l o v p r o i z v o d n j i . 

Z i z g r a d n j o t e h p r e p o t r e b n i h 

o b j e k t o v b i d o s e g l i v e č j e u s p e h e , 

p r i u č e n j u i n v p r o i z v o d n j i . « 

I V A N K M E T E C , K S L e s k o 

v e c , K o v . š o l a 3 / a : 

» I z n a š e K S j e v e l i k o u č e n c e v , 

k i o b i s k u j e j o C S U l R u j . V s i s e 

v o z i j o v e č k o t 1 4 k m d a l e č . 

M i s l i m , d a p r o s t o r i , k i s o n a m 

n a j b o l j p o t r e b n i s o z e l o v e l i k e g a 

p o m e n a . M i s l i m , d a j e z a v e s t 

v s a k e g a o b č a n a , d a s e b o n a 

r e f e r e n d u m u o d l o č i l Z A i n s t e m 

n a m m l a d i m p o m a g a l . N a k o v i 

n a r s k i š o l i V e l j k o V l a h o v i č R u j 

m a n j k a j o p r o s t o r i z a n e m o t e n o 

d e l o p r i p r a k t i č n e m p o u k u . Z a 

t e l e s n o v z g o j o v z i m s k e m i n 

l e t n e m č a s u n i m a m o p r o s t o r a . 

P r e o s t a j a n a m u p a n j e , d a b o 

r e f e r e n d u m u s p e l . « 

N E V E N K A K O R P I Č , K S 

F r a n c O s o j n i k : 

» Ž e t r e t j e l e t o o b i s k u j e m C S U l 

— g i m n a z i j o . V t e h l e t i h s e m 

u g o t o v i l a , d a s m o d i j a k i n a š e g a 

c e n t r a z a m a r s i k a j p r i k r a j š a n i . P r i 

t e m m i s l i m p r e d v s e m n a u r e 

t e l e s n e v z g o j e , k i p o t e k a j o v 
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z a t o h l i h i n v e l i k o k r a t p r e t e s n i h 

t e l o v a d n i c a h . T e ž a v o i m a m o t u d i 

s p r e h r a n o , k i p a s e z a d n j e č a s e 

ž e v e l i k o i z b o l j š u j e . P r i d i j a k i h i z 

n a š e K S o p a ž a m , d a s e p r i t o ž u j e 

j o p r e d v s e m n a d n e m o g o č i m i 

r a z m e r a m i v K o v i n a r s k i i n M e t a 

l u r š k i š o l i . Z a t o s i l e - t i ž e l i j o n o v e 

b o l j š e u r e j e n e d e l a v n i c e . Z i z 

g r a d n j o d r u g e f a z e C S U I b i l a h k o 

o d p r a v i l i t e t e ž a v e « . 

IRENA LESJAK, KS Gorišnl-
ca, 4. let. ESŠ: 

» P o m a n j k a n j e ž e o d s o š o l c e v 

o m e n j e n i h o b j e k t o v p r e d s t a v l j a 

v s e m d i j a k o m , p o s e b n o p a š e 

v o z a č e m v e l i k p r o b l e m . V n a š e m 

r a z r e d u j e v e č i n a v o z a č e v i n s m o 

v e z a n i n a o d h o d v l a k a a l i a v t o b u 

s a , z a t o s m o p r i k r a j š a n i z a i n t e 

r e s n e d e j a v n o s t i . Z g r a d i t e v p o 

t r e b n i h o b j e k t o v b o t e t e ž a v e v 

m n o g o č e m o d p r a v i l a . M e n i m , d a 

b o t a r e f e r e n d u m u s p e l , d a n a m 

b o d o z g l a s o m Z A s a m o p r i s p e 

v e k o b č a n i o m o g o č i t i b o l j š e 

p o g o j e d e l a i n u č e n j a . « 

INGRID STERMŠEK, KS 
Turnišče, 2 . let. kmet. šole: 

» P r o b l e m o v , s k a t e r i m i s e 

s r e č u i e m o n a n a š e m C S U I n e b i 

p o n a v l j a l a , s a j v e m o , p r o s t o r i i n 

z o p e t p r o s t o r i — z a t e l o v a d b o , z a 

u č i l n i c e , z a k m e t i j s k e s t r o j e , z a 

o r g a n i z i r a n o p r e h r a n o v š o l i i n z a 

z a k l o n i š č e . P r a v z a t o j e z e l o 

p o t r e b n o z g r a d i t i n a č r t o v a n o , č e 

p a h o č e m o , m o r a j o o b č a n i g l a s o 

v a t i z a s a m o p r i s p e v e k , k e r b r e z 

t e g a n e b o b o l j š i h p o g o j e v š o l a 

n j a . « 

MARIJA LAJH, KS Juršinci, 
4. let. ESŠ: 

» M i s l i m , d a j e p r e d l o g z a 

s a m o p r i s p e v e k o z . r e f e r e n d u m 

u p r a v i č e n . Z i z g r a d n j o t e l o v a d n i 

c e i n p r o s t o r o v z a p r e h r a n o b i 

r e š i l i t e ž a v e , k i n a s p e s t i j o , s a j 

i m a m o t e l o v a d n i c o p r e c e j o d d a 

l j e n o o d š o l e . P e t i c a p a n a s t u d i 

p o v s e m n e z a d o v o l j i , k e r s o t a m 

p r e d v s e m n a v o l j o l e h l a d n i 

o b r o k i , m e d o d m o r i j e v e l i k n a v a l 

i n m n o g o j i h o s t a n e b r e z m a l i c e . 

Ž e l i m , d a b i t a r e f e r e n d u m u s p e l , 

s a j b i o d p r a v i l v s e p r o b l e m e i n 

t e ž a v e , k i t r a j a j o ž e p r e c e j č a s a . « 

SLAVICA ČEH, KS Trnovska 
vas, 2 . let. kmet. šole: 

» M i s l i m , d a j e v C S U I v e l i k o 

n e r e š e n i h p r o b l e m o v . G l a v n a 

p r o b l e m a p a s t a g l e d e t e l o v a d n i 

c e i n p r e h r a n e . V s a k i č , k o i m a m o 

t e l e s n o v z g o j o , n e v e m o k a m b i 

s e o b r n i l i , s a j i m a m o v č a s i h p r i 

k o v i n a r s k i š o l i , d r u g i č z o p e t v 

s t a r e m d i j a š k e m d o m u . P o l e g 

t e g a n i m a m o t o p l i h o b r o k o v , k a r 

j e z e l o s l a b o . V z a d n j e m č a s u s o 

g l e d e t e g a i z b o l j š a v e . K m e t i j c i p a 

i m a m o š e e n p r o b l e m . P r i p r a k 

t i č n e m p o u k u r a b i m o s t r o j e , 

v e n d a r n i m a m o p r o s t o r o v . Ž e l i m , 

d a b i r e f e r e n d u m u s p e l i n d a b i s 

t e m o d p r a v i l i t e ž a v e , k i n a s 

t a r e j o . " 

MILENA PROSENJAK, KS 
Budina-Brstje, 4. let. ESŠ: 

» M e n i o s e b n o s e z d i v e l i k 

p r o b l e m h o j a i z š o l e k t e l o v a d b i . 

S t e m z a m u d i m o n a j m a n j 2 0 

m i n u t p o u k a . T u d i n a č i n p r e h r a n e 

j e n a n e k n a č i n ž e r e š e n , v e n d a r 

n e v c e l o t i , k a j t i m e d o d m o r i j e 

p r e v e l i k n a v a l v p e t i c i . S e d a j s o 

u v e d l i t u d i t o p l o p r e h r a n o v 

d i j a š k e m d o m u , v e n d a r s o p r e 

k r a t k i o d m o r i z a h o j o d o d o m a , 

d a s e n a j e š , p r i d e š n a z a j i n s e 

p r i p r a v i š z a u r o . V s e t e p r o b l e m e 

p a b i r e š i l i z i z g r a d n j o o b j e k t o v , k i 

b o d o v b l i ž i n i š o t e . M i s l i m , d a b o 

r e f e r e n d u m u s p e l , s a j s e b o d o 

s r e d s t v a v l o ž i l a v p r a v o s m e r . 

ANDREJA CEP, KS Majš
perk, 4. C ESŠ 

» O d r e f e r e n d u m a p r i č a k u j e m , 

b o l j š e p o g o j e z a t e l e s n o k u l t u r o , 

s a j p o t e k a t a s e d a j v t r e h t e l o v a d 

n i c a h , n a s t a i o n u m b a z e n u . 

T e ž a v e i m a m t u d i z a v t o b u s n i m i 

z v e z a m i , i n s i c e r p n v r n i t v i i z š o l e 

d o m o v . Z a v t o b u s o m s e p e l j e m 

n a m r e č d o M a j š p e r k a , k j e r m o 

r a m č a k a t i p o l u r e d a p r e s t o p i m 

n a d r u g i a v t o b u s , s m e r S e s t r ž e . 

U p a m , d a s e b o d o p r o m e t n e 

z v e z e i z b o l j š a l e , s a j j e t o ž e l j a 

v s e h d i j a k o v , k i o b i s k u j e m o š o l a 

n j e v P t u j u . S i c e r p a i m a m o n a 

s p l o š n o z e l o s l a b e p r o m e t n e 

z v e z e s R u j e m . « 

ROZALIJA KURI, KS Destr-
niki4/c ESŠ: 

» Z e l j a v s e h u č e n c e v c e n t r a j e , 

d a b i s e k o n č n o u r e d i l p r o b l e m 

p r o s t o r o v z a p o u k t e l e s n e v z g o j e . 

S e d a j p o t e k a t e l e s n a v z g o j a v 

t r e h o z . š t i r i h o b j e k t i h , k i s o o d 

š o l e p r e c e j o d d a l j e n i m n a m t o 

v z a m e č a s , d a v č a s i h c e l o z a m u 

d i m o p o u k t e l e s n e v z g o j e , a l i 

d r u g e u r e , k o s e v r a č a m o . M i 

s l i m , d a b i m o r a l i o b č a n o m p o 

K S t e p r o b l e m e d o d o b r a p r e d o -

č i t i , k a j t i l e t a k o b o r e f e r e n d u m z a 

i z g r a d n j o 2 . f a z e c e n t r a u s p e l . « 

RENATA LUKMAN, KS Du
šan Kveder, 4/b UAŠ: 

» M i s l i m , d a j e r e f e r e n d u m z a 
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gradnjo (delavnic, telovadnice, 
zunanjih igrišč, prostora za pre
hrano) neobhodno potreben. 
Težave nastanejo v tem, da 
nimamo ustreznih prostorov za 
telesno vzgojo, zato moramo v 
odmoru peš na štadion, pozimi 
pa v telovadnico stare ekonom
ske šole. Upam, da bodo ljudje 
razumeli ta problem m bodo 
glasovali ZA.« 

JOŽICA FRANK, KS Lo
vrenc, 4 / c ped. gimn.: 

"\z naše KS se veliko učencev 
vozi že zelo zgodaj v šolo, tako da 
zjutraj nimajo preveč urejene 

prehrane. Tudi v šoli m veliko 
možnosti, da bi si jo lahko kupili, 
predvsem m možnosti za nakup 
toplega obroka malice. Ta mal ica, 
ki J O dobivamo v šoli je precej 
draga m je zato ne morejo kupiti 
vsi. Tudi telovadnice nimamo 
urejene v šoli, zato da hodimo 
precej daleč k telovadbi m tudi to 
res precej moti. Zato naj bi na 
referendumu v veliki večini glaso
vali ZA". 
BREDA ZELENKO, KS »He
roja Lacka« Rogoznica, 4 . 
let. ESŠ: 

"Čeprav je naš center, velik pa 

vendar so nam razen učilnic in 
kabinetov potrebni tudi prostori 
za telesno vzgojo. Z gradnjo nove 
telovadnice bi bili problemi reše
ni, dijaki pa zadovoljni. Sedaj ko 
je pred nami referendum za 
drugo fazo izgradnje srednješol
skega centra, bi rada povdarila, 
da mora biti referendum pravtako 
uspešen kot prvi! Danes smo v 
ptujski občini ponosni na sred
nješolski center. Morda bomo 
ponosni tudi na ostale objekte, ki 
bi jih zgradili z referendumom. 
Želim, da bi generacije za nami 
imele to česar mi še nimamo.« 

SUZANA ŠEGULA, KS TO
NE ŽNIDARIČ, 3/f pedago
ške gimnazije: 

"Na novi šoli me zelo moti 
pomanjkanje kuhinje, saj vsi dob
ro vemo, da je učencu neobhod
no potrebna prehrana, v času 

bivanjavšoli. Pravtako bi omenila 
telovadnico, ki je že dolgo obljub
ljena, pa je še vedno ni. Tudi 
okolica šole, bi bila lahko lepše 
urejena. Popestrili bi jo lahko z 
nasadi dreves, saj bi šola mnogo 
lepše delovala na ljudi. Hkrati nas 
tudi vse skrbi varnost v naši šoli v 
primeru naravnih nesreč in po
dobno.« 

MARIJA BOMBEK, KS 
SPUHLJA, 4 . letnik ekonom
ske srednje šole: 

"Na referendumu se bodo 
morali naši delovni ljudje m 
občani odločati o samoprispevku 
za dograditev našega centra. 
Čutimo veliko potrebo po telo
vadnici m kuhinji, še zlasti po 
toplem obroku Želja nas vseh je, 
da bi imele generacije za nami 
boljše pogoje za šolske m izven-
šolske dejavnosti, kot jih imamo 
sedaj mi. O lem bom poskušala 
čimbolj pravilno informirati našo 
KS, da se bodo krajani odločali 
ZA samoprispevek m za boljšo 
prihodnost celotne družbe. 

CVETKA VERONEK, KS Haj-
dina, 4 . c ESŠ: 

"Pn samem pouku se na naši 
šoli srečujemo s številnimi pro
blemi, ki so jih navajali moji 
sošolci, zato jih ne bi ponavljala. 
Že lep čas imamo organiziran 
kabinetni pouk, v posameznih 
učilnicah razpolagamo z vsemi 
potrebnimi rekviziti. Za izobraže

vanje v proizvodnih poklicih pa še 
vedno nimamo primernih učilnic, 
ki zahtevajo specialno opremo. 
Upamo, da bo referendum uspel 
m da se bodo dijaki, ki pridejo za 
nami lahko uspešneje vključevali 
v učni proces." 

VLASTA ZUPANIČ, KS Bra
tov Reš, ESŠ: 

"Razvoj CSUl spremljam od 
vsega začetka m tudi vem kakšni 
problemi ga tarejo: telovadnice, 
delavnice, prehrana, zaklonišče 
(td. Predvsem naj poudarim veliko 
oddaljenost delavnic v katerih 
poteka praktični pouk za poklice 
v kovinarski stroki. Prepričana 
sem, da se vsi strinjate, da je 
treba današnje stanje spremeniti 
in da se bodo občani na referen
dumu izrekli ZA samoprispevek.« 

NEVENKA ŠEŠEK, KS Za-
vrč, 4 . b UAŠ: 

»Mislim, da je referendum za 
zgraditev telovadnic, delavnic za 
učence v proizvodnih poklicih in 
drugih objektov nujno potreben. 
Dijaki S I od vsega tega najbolj 
želimo telovadnice, saj se pouk 
telesne vzgoje odvija v zelo slabih 
pogojih. Dijaki, ki se vozimo 25 in 
še več km v šolo pa si želimo tudi 
kuhinje in jedilnice. Zato sem, 
dragi občani prepričana, da bo

ste glasovali za m s tem omogoči
li svojim otrokom boljše pogoje 
učenja,« 

MILICA VODUŠEK, KS Že-
tale, 4 . C ESŠ: 

»Mislim, da je referendum za 
samoprispevek za gradnjo novih 
objektov nujno potreben. Mi 
dijaki od tega pričakujemo predv
sem boljše možnosti za telesno 
kulturo m prehrano. Sedaj so 
veliki problemi, posebej še za 
dijake iz naše KS. Zaradi slabih 
avtobusnih zvez moramo včasih 
predmet telesne vzgoje kar opu
stiti. Za prehrano pa je še večji 
problem, jemo takrat, ko prioemo 
domov. Upam, da boste občani 
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p t u j s k e o b č i n e p o m i s l i l i t u d i n a 

n a s i n n a r e f e r e n d u m u g l a s o v a l i 

Z A . S t e m n a m b o s t e o m o g o č i l i 

b o l j š e p o g o j e z a i z o b r a z b o . « 

TADEJ STROJNIK, KS BO
RIS ZIHERL, 4 / b gimnazija: 

» Ž e l i m o SI, d a b o r e f e r e n d u m 

u s p e l , k a j t i v s i v e m o s k a k š n i m i 

t e ž a v a m i s e d a n e s s r e č u j e d i j a k 

S Š C . G r e p r e d v s e m z a p r o b l e m 

p r e h r a n e m t e l e s n e v z g o j e . S i c e r 

i m a m o n a š o l i o k r e p č e v a l n i c o m v 

b l i ž n j e m d i j a š k e m d o m u m o ž n o s t 

t o p l e g a o b r o k a , v e n d a r j e v s e t o 

p r e v e č r a z d r o b l j e n o i n o m e j e n o 

n a m a n j š e š t e v i l o l j u d i . P o d o b n e 

p r o b l e m e i m a m o t u d i s p o u k o m 

t e l e s n e v z g o j e , k i p o t e k a n a š t i r i h 

r a z l i č n i h m e s t i h , k i ' s o o d š o l e 

p r e c e j o d d a l j e n i . U p a m , d a b o 

r e f e r e n d u m z a i z g r a d n j o I I . f a z e 

C S U I u s p e l . 

MIRO RIBIČ, KS »Jože Po
trč« 4 . let. gimnazije: 

» V s i v e m o , s k a k š n i m i t e ž a v a m i 

s e s r e č u j e m o s r e d n j e š o l c i g l e d e 

p r e h r a n e i n p o u k a t e l e s n e v z g o j e . 

Č e p r a v i m a m o v š o l i o k r e p č e v a l 

n i c o , t a n e m o r e z a d o v o l j i t i p o t r e b 

p o u r e j e n i p r e h r a n i . P o u k t e l e s n e 

v z g o j e i m a m o n a š t i r i h r a z l i č n i h 

m e s t i h , k i s o o d š o l e p r e c e j 

o d d a l j e n i . Z e l o s i ž e l i m , d a b i 

r e f e r e n d u m z a i z g r a d n j o I I . f a z e 

C e n t r a s r e d n j e g a u s m e r j e n e g a 

i z o b r a ž e v a n j a , u s p e l . « 

MARIJA PLUT, KS Grajena, 
1/c kmet. šola: 

» Ž e l e l a b i d a b i s p r i s p e v k o m 

z g r a d i l i n o v o t e l o v a d n i c o . P o č u t i l i 

b i s e u d o b n e j š e k o t s e d a j . K e r 

n i m a m o t e l o v a d n i c e m o r a m o h o 

d i t i k K o v i n a r s k i š o l i . P r i m a n j k u j e 

n a m č a s a , d a b i s e v m i r u n a j e d l i . 

M i s l i m , d a b o m o v s i k t e m u 

p r i p o m o g l i , d a b o u s p e l r e f e r e n 

d u m i n d a s e b o m o v š o l i p o č u t i l i 

b o l j u d o b n o , k o t s e d a j . Z a v e d a t i 

s e m o r a m o , d a š e z a n a m i p r i d e j o 

m n o g i d i j a k i . « 

JANA HVALEČ, KS Videm 
pri Ptuju, 4 / a UAŠ: 

» K a k š n o j e p o č u t j e n a s r e d n j e 

š o l s k e m c e n t r u n a m j e v e r j e t n o 

ž e v s e m v e č a l i m a n j z n a n o . 

N i m a m o t e l o v a d n i c , n e k u h i n j e , 

k o v i n a r j i n i m a j o d e l a v n i c . I n k a j t o 

p o m e n i ? I m a m o l e p o l o v i č n e 

m o ž n o s t i z a d o b r o u č e n j e . S e d a j 

k o j e p r e d n a m i r e f e r e n d u m z a 

d r u g o f a z o i z g r a d n j e s r e d n j e š o l 

s k e g a c e n t r a , b i r a d a p o v d a r i l a , 

d a m o r a b i t i r e f e r e n d u m t a k o 

u s p e š e n k o t j e b i l p r v i . D a n e s 

s m o v p t u j s k i o b č i n i l a h k o p o n o s 

n i n a s r e d n j e š o l s k i c e n t e r . M o r d a 

b o m o l a h k o p o n o s n i , š e n a o s t a l e 

o b j e k t e , k i b i [ i h n a j z g r a d i l i z r e f e 

r e n d u m o m . Č e p r a v l e t o s z a k l j u 

č u j e m š o l a n j e , ž e l i m d a b i g e n e r a 

c i j e , k i b o d o p r i š l e z a n a m i , i m e l e 

t o č e s a r m i n i m a m o 

BINCA PLAVEČ, KS Ivan 
Spolenjak, ped. gimn.: 

» M i s l i m , d a j e r e f e r e n d u m 

n u j n o p o t r e b e n . Č e p r a v imamo 
n o v o š o l o , n a m m a n j k a š e t e l o 

v a d n i c a , p o t r e b o v a l i p a b i t u d i 

k u h i n j o , s a j k o s i l a v o z i j o š e i z 

s t a r e g a d o m a u č e n c e v . U r e d i t i s i 

m o r a m o t u d i o k o l i c o , s a j j e z d a j 

š e p o p o l n o m a z a p u š č e n a . U p a m , 

d a b o r e f e r e n d u m u s p e l , s a j j e t o 

n u j n o p o t r e b n o . « 

MARINKA FAJFAR, KS CIR
KULANE, 4 . letnik gimnazi
je: . 

» Z e t r e t j e l e t o o b i s k u j e m 

C S U I . V š o l o s e v o z i m z a v t o b u 

s o m , k a r m i v z a m e v e l i k o č a s a . Z 

n o v o š o l o s m o v s i z a d o v o l j n i , 

v e n d a r š e v e d n o n e m o r e m r e č i , 

d a j e b r e z n a p a k . N a j v e č j i p r o 

b l e m j e t e l o v a d n i c a , s a j m o r a m o 

v e d n o p e š a č i t i n a s t a d i o n m t a k o 

z a m u d i m o m a r s i k a t e r o m i n u t o 

p o u k a . T e ž a v e s o t u d i z m a l i c o . 

V s a k o d m o r j e v e l i k a g n e č a v 

» p e t i c i " m v e l i k o k r a t s e z g o d i , d a 

o s t a n e m o s p r a z n i m t r e b u h o m . 

U p a m , d a b o b l i ž a j o č i s e r e f e r e n 

d u m u s p e l t e r o m o g o č i l i z g r a d n j o 

o b j e k t o v , k i b o d o p r i n e s l i b o l j š e 

p o g o j e z a n a š e i z o b r a ž e v a n j e . " 

ANDREJ LOVREC, KS VITO
MARCI, 4 . letnik ekonom
ske srednje šole: 

» S r e č u j e m o s e z n e n e h n i m i 

p r o b l e m i p n t e l e s n i v z g o j i . T u 

n a s t a j a j o p r o b l e m i s t e l o v a d n i m i 

p r o s t o r i , k i j i h n a š s r e d n j e š o l s k i 

c e n t e r n u j n o p o t r e b u j e . L a n s k o 

l e t o s m o i m e l i t e l e s n o v z g o j o , n a 

s t a d i o n u , s m o s e m o r a l i v s a k o 

k r a t p r e o b l e č i n a t r i b u n i . T u d i 

o b l e k o m d e n a r s m o p u s t i l i n a 

t r i b u n i , z a t o s e j e v e č k r a t d o g a j a 

l o , d a j e k a t e r e m u z m a n j k a l 

d e n a r . D a p a b i š l i v s l a č i l n i c e p a 

n a m h i š n i k t e g a m d o v o l i l . Z a t o j e 

ž e s k r a j n i č a s , d a s e n a t e m 

p o d r o č j u n e k a j u r e d i m s p r e m e n i 

n a b o l j e . « 
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OdloČil sem se za 
proizvodni poklic 

v življenju je veli ko poti in ob 
koncu osmega razreda se 
vsak znajde na razpotju, ko se 
mora odločiti za pravo pot. 
Tudi sam sem prišel na raz
potje, ko sem se moral odločiti 
za poklic, ki me najbolj zanima. 

Opazil sem, da me zanima 
skrivnostni svet tehnike z 
vsemi njenimi zanimivostmi. 
Tehnika in njen razvoj se nikoli 
ne ustavita in ostaneta za 
vsakega mladega nadebu-
dneža vedno zanimiva. Prav v 
tem je velika privlačnost po
klica, ki sem si ga izbral — 
strojnega tehnika. Drugaželja, 
ki meje vodilapri izbiri poklica, 
je bila ostati čim bližje domu in 
staršem. To je postalo ure
sničljivo takrat, ko so v Ptuju 
zgradili nov srednješolski 
center, ki je mnogim učencem 
rešil problem v zvezi s prevo
zom in bivanjem. Osnovna 
šolami je pri izbiri poklica zelo 
pomagala s številnimi ek

skurzijami v delovne organi
zacije, kjer sem spoznal po
samezne poklice. Verjetno se 
za ta poklic ne bi nikoli odločil, 
če ne bi videl proizvodnega 
procesa v tovarni. Delo v pi
sarni, med skladovnicami pa-
piriase mi ježeod nekdaj zdelo 
zelo dolgočasno in nezanimi
vo, mnogo bolj me je veselilo 
delo v proizvodnji. 

Spoznal sem, da je mesto 
strojnega tehnika med stroji in 
ne v pisarni med načrti. Veliko 
mi je pri odločitvi za ta poklic 
pomagat tudi oče, ki sam dela 
v proizvodnji in moj bodoči 
poklic dobro pozna. Tako mi 
je lahko ustrezno svetoval 
istočasno pa opozoril na pri
jetne in neprijetne strani po
klica. Šele ko sem spoznal 
delo in vlogo strojnega tehni
ka v proizvodnji, sem se do
končno odločil za ta poklic. 

Bojan Lampret 
1. d kovinarska usmeritev 

»Skladno s preobrazbo in razvojem usme> 
rjenega izobraževanja je potrebno oblikovati 
tUdI merila za ocenjevanje uspešnosti dela štu
dentov na vseh stopnjah izobraževanja. Po
sebno pozornost pa moramo posvetiti idejnemu 
in strokovnemu usposabljanju pedagoških de
lavcev in posodobitvi programov v pedagoški 
smert šolanja. Naša pozornost mora biti posve
čena tudi domski vzgoji in usposabljanju kadrov 

»Doseči moramo popolno programsko po
vezanost in usklajenost med srednjim ter viso
kim šolstvom in sicer z dograjevanjem in us
klajevanjem vzgojnoizobraževalnih programov 
vseh stopenj usmerjenega izobraževanja, kar 
mora prispevati k učinkovitosti študija tn tudi k 
skrajševanju šolanja. Za uspešno uresničitev te 
naloge se morajo zavzeti za akcijo ter se nepo
sredno, s konkretnim delovanjem vključiti vanjo 
predvsem komunisti v visokem šolstvu.« 

»Zagotoviti moramo skladnost izobraže
valnih interesov, nagnjenj in sposobnosti posa
meznikov z interesi in potrebami združenega 
deta in družbenega razvoja kot sestavnega deta 
skrbi celotnega združenega dela za razvoj de
lovnih in ustvarjalnih sposobnosti delovnega 
človeka in celotne družbe.« 

Železni konjički čakajo na svoje »pncianjače" Foto: I. Ciani 
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m l a d i 
p o p o u k u ? 

To je vprašanje, ki ga mnogi zastavljamo raznim dijakom učencem, 
skratka vsem, ki se ukvarjajo z učenjem, ki obiskujejo šolo. 

Rada bi povedala kaj več o prostovoljnih dejavnostih na CSUl. V 
CSUl se steka večina mladih iz ptujske občine. In kakšne zanimivosti 
lahko najdemo v prostovoljnih dejavnostih? Verjetneje najbolj zanimivi 
novinarski krožek, saj v njem delujejo mladi iz vseh TOZD obstajajo še: 
marksistični, kjer se pogovarjajo o politiki v svetu in doma, o raznih 
dogodkih, ki se dogajajo v svetu, skratka o stvareh, ki jih marksisti 
predlagajo. 

Kaj pa mladi ekonomist? Veliko mladih je vključenih v to interesno 
dejavnost. Pogovor pa navadno steče o gospodarstvu, gospodarski 
politiki, o problemih v gospodarstvu, športu .. . Skratka povsod, kjer 
lahko omenimo besedo gospodarstvo. Zadali so si pester program. Že 
v začetku oktobra so se podali v Ljubljano na sejem računalnikov in 

"Petica« v srednješolskem centru 
Foto: I. Ciani 

računalniške opreme. Pripravljajo oglasni deske in podobna. In mladi 
pravnik? Pogovor steče velikokrat o mladih, zaposlovanje, štipendi
ranje. Pri Rdečem križu se mladi naučijo spretnosti. Kako je potrebno 
pomagati ponesrečencu, kako zavarovati okolje, rešiti življenje člo
veka, ki se utaplja, ali pa ga je prizadela kakšna druga nesreča. Če 
mladi radi fotografirajo, pa se lahko vključijo v foto krožek. Tudi 
recitacijski in literarni sta že začela delovati in veliko je takšnih, ki so 
interesenti za literaturo, njene zanimivosti itd. Zelo aktivno dela tudi 
planinski krožek. Saj vsako leto organizirajo dva izleta. Aktivno dela 
šolsko športno društvo, kemijski krožek, biološki, obrambni, zelo 
veliko mladih je vključenih v računalniški krožek, likovna sekcija, 
šahovski, šolska hranilnica, krožki raznih jezikov, matematični in ra
čunalniški krožek, plesna sekcija. 

Naštela sem le delček tega, za kar se lahko odločijo mladi. Vsak 
lahko najde svojo skupino. 

Škoda je le v tem, da vsi krožki delujejo ob isti uri. Na GUŠ ob 
sredah 3 . učna ura, na gimnaziji pa ob četrtkih 7 . učna ura. 

J. Hvaleč 

M o j i v t is i 
v n o v i šol i 

S čudnimi občutki se spravljam od doma v šolo. Minila sta že dva 
tedna, ko se je zame začelo novo življenje. S vstopom v novo šolo sem 
vstopila tudi v novo obdobje mojega življenja. 

Smešno, še pred mesecem dni sem se počutila brezskrbno, 
veselo; moj smeh je bilo slišati povsod. Sedaj je vse drugače. Ko 
gledam dijake tretjih m četrtih letnikov, kako ponosno stopajo po šoli, 
se počutim kot nebogljen ptiček, ki se je izgubil med množico. No, ko 
jih tako gledam, se v meni prebudi želja, da bi tudi jaz bila takšna. Da 
bi tudi jaz tako samozavestno stopala po šoli. 

Sklenem, da se bom učila, učila m samo učila. »Nič več ne bo 
brezdelja, Romana!« si rečem. Ta šola bo odločala o mojem nadaljnem 
življenju. Da. zmogla bom! Sicer pa sploh m slaba, ta šola. Učitelji so 
prijazni, no, res niso vsi tako popustljivi kot so bili v osnovni šoli. Ampak 
bo šlo. Tudi sošolke in sošolce imam prima. Vsaj še za sedaj. Upam, da 
bodo čez vse leto takšni. Ni tako hudo, kot so mi govorile prijateljice, 
»Boš videla kakšne stare boste dobili, koli bodo kar kapali. Pa snov je 
takšna, da bož znorela.« Tako se me »tolažili« moji znanci. Pa sploh nr 
tako. 

Mislim, daje to usmerjeno izobraževanje prima. Nadaljuje se snov 
osnovne šole. Ni težko! Sedaj še ne. Učitelji tudi niso takšne »prikazni« 
kot so govorili. Sedaj sicer že sprašujejo, toda ocene se mi zdijo čisto 
normalne. Saj tudi oni ocenjujejo od ena do pet. Torej nič nenava
dnega, kajne? In v kateri šoli lahko učenci poslušajo glasbo? Nikjer! To 
lahko samo srednješolci! Malo se že lahko pohvalim, da hodim v 
srednjo šolo. 

Ponosna sem na to, zato se bom učila, da bom lahko čez štiri leta 
tudi jaz hodila tako ponosno, kot hodijo sedaj naši sošolci. 
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U t r i n k i 
iz š o l s k e g a 

ž iv l jen ja 
Šolsko življenje, radost ali odtujenost? Nova šola — do

bitek ali izguba? — Ne eno in ne drugo. Nova šola — novo 
življenje. Več ljudi, gmota. Prijateljstvo, povezanost, to ali kaj 
drugo? 

Stara gimnazija — prijateljstvo, poznanstvo, skupnost — 
celota. Spomini. Nekoč in danes. Razvoj. Mala celota se razvije 
in postane delček neke večje zgradbe. Kako zdaj? Molk, posluh. 
Spoznanje. Le še borba sredi oceana. Ne vem. Združitev — 
celota. Številčnost. Boj se nekaj novega — večjega. Problemi 
— gotovo jih ne manjka. Ti so in bodo. Življenje. Šola — 
telovadnica. Kilometer do telovadnice, telovadba, odhod v šolo. 
Hitenje. Razburjenost. Sproževanje-ocena. 

Spomini. Večrat plesi-združevanje, spoznavanje. Poznali 
smo drug drugega. Danes. Hitenje. Hitimo drug mimo drugega. 
Bežen pogled ali pa še to ne. Minejo štiri leta. Poznanstvo — 
svoj razred ali pa še kaj. 

Sa j n i res ... 
p a j e 

Nova, lepa šola. Skozi okno brez stekla piha hladen veter. 
V copatih ki so obvezni, nam zmrzujejo prsti, zavija nam po 
praznih želodcih. Med praznimi, pustimi stenami strmimo na
prej, kjer bi morala biti tabla. Ko smo pa le-te dobili, so se delili 
ukori, ker ni bilo gobe v razredu. Da bi polepšali razrede in 
hodnike, smo pridno nosili v šolo lončnice s cvetočimi rožami. 
Takšni so bili prvi dnevi v naši novi lepi šoli. 

Danes pa je vse drugače. V našem centru za srednje 
usmerjeno izobraževanje imamo vse pogoje za vzgojnoizobra
ževalni proces. 

V oknih ne manjkajo šipe, vendar so te umazane, da se 
težko vidi skoznje. Nič več nismo lačni, saj v Petici dobimo vse; 
od makovk za 4 dinarje pa do toplih sendvičev za 30 dinarjev. 
Tudi v copatah nas ne zebe več, saj so danes obvezni čevlji v 
razredu. Namesto vrtalnih strojev, ki so vrtali okrog nas, imamo 
danes zvonec, ki glasno oznanja konec ure. Tudi z gobami 
danes nimamo težav, saj nekateri učitelji prinašajo gobo s seboj 
k uri. 

V demonstracijskih učilnicah so bile včasih neugodne 
vremenske razmere saj so iz klimatskih naprav pihali močni 
zračni tokovi, ki so nas hladili. Da smo zadevo uredili, je bila 
žrtvovana ena ura biologije, ko smo z nepropustnim kartonom 
in selotejpom preprečili nadaljnje prodiranje hladnih zračnih 
tokov. Z našimi lončnicami so danes naredili pregrado pred 
požarnimi stopnicami, kajti samo tam si se lahko izgubil pred 
gnečo. 

Včasih so nam obljubljali teraso, ki pa je danes uporabna 
samo za pristajanje papirnatih aviončkov, kajti pod našo težo bi 
lahko terasa popustila. 

Prvi vt is i v 
naš i šoli 

Počitnice so se bližale h koncu. Ob velikem kupu zvezkov in torbi, 
sem lahko spoznala, da se bo začelo zares in da to ne bo več šola, ki 
smo je bili navajeni. Tam nas bodo poučevali profesorji, ki ne vedo za 
naše slabosti, ki ne vedo, kje je naša »Ahilova peta«. Že takoj v začetku 
sem si prisegla, dane bom zanemarjalašolskih obveznosti indasebom 
učila, saj bom znanje rabila skozi vse življenje. Priznam, da me je bilo 
strah, ko je prišel prvi dan pouka in sem morala na avtobus, ki me je 
pripeljal v Ptuj. 

Počasi in zadržano smo šli proti centru, kot da bi se hoteli navžiti 
še zadnjih svobodnih trenutkov. Šli smo proti zgradbi, ki nas je vabila 
in hkrati odbijala. S svojo temačno zunanjostjo je na nas vplivala še bolj 
vzvišeno in nedosegljivo. Vsi stari sošolci in prijatelji smo se zbrali v 
avli, kjer smo se zbrali in vihravo pogovarjali o morju, o počitnicah, o 
glasbi. 

Naše srečanje je bilo veselo, v sebi pa smo začutili prvi prikriti 
strah. Strah ob srečanju z novo šolo, z novimi učitelji. S kazalcem na 
un, ki je neusmiljeno hitel, je naraščal tudi strah. Nekaj minut pred 
začetkom pouka je naš krohot utihnil in slišati je bilo le še polglasno 
šepetanje. Zmrazilo meje, ko je zapel zvonec. Zvonec, ki nasje stistim 
znanim brr . . . uključil v skupnost dijakov, nas »zelencev« in pa že 
izkušenih in utrjenih »korenin«, v skupnost, kjer bomo prebili vsa ta leta, 
skoraj ves svoj čas, kjer bomo nabirali znanje, pa tudi neumnosti. 

Ko sem stekla po stopnicah in iskala številko naše učilnice, mi je 
v ušesih še vedno brnel glas zvonca. Podoben je bil tistemu, ki sem ga 
poslušala skpzi vseh osem let, vendar drugačen, saj nam bo odmerjal 
ure, v katerih bomo spoznali stvari, ki nas bodo spremljale skozi vse 
življenje. Med zadnjimi sem prišla v razred. Vesela sem, saj vidim med 
sošolkami nekaj prijateljic. Tiho sedimo v razredu ter se nasmihamo in 
ne vemo, kako bi začele pogovor. 

Še sedaj se od srca nasmejem, ko se spomnim tega, saj smo 
sedaj v razredu kot ena. Beseda je dala besedo in že je stekel pogovor. 
Pogovarjali smo se, kot da bi bile že dolgo skupaj. Že z nasmehom in 
z nekaj toplimi besedami, ki nam jih je ob prihodu povedala naša 
razredničarka, je bil naš strah premagan in temna slutnja, ki so nam jo 
natvezili starejši dijaki, le da nas bi prestrašili. Že po treh urah smo 
lahko odšli domov. Naloge še ni bilo in lahko smo se brezskrbno 
potepali in prvi obisk šole se nam je zdel kot lepa dogodivščina, kot 
izlet. 

Šola, ki je strah in trepet vseh dijakov, nam je postala blizu, kjer 
smo kot gusarji odkrivali nova ozemlja. V posebno zadovoljstvo pa nam 
je balkon, na katerem v odmorih radi posedamo in nam rabi tudi za prve 
ljubezenske sestanke. 

Že čez nekaj dni pa je naše veselje izginilo. Napisana je bila 
redovalnica in v njej so se zablestele tudi enke. Profesorji so začeli 
spraševati, vedno je bilo učenja, naloge vse zahtevnejše. Šele sedaj 
smo začutili, daje do našega cilja še dolga in težka pot, zelo se bomo 
morali potruditi, da ga bomo dosegle. 

Skovali smo nova prijateljstva tako, da je na naši šoli res lepo. 
Obiskovali bomo različne interesne dejavnosti, v katerih se bomo 
sprostili in si ob njih izpopolnjevali znanje. Še bolj se bomo učili, še bolj 
vestno izpolnjevali naloge in se potrudili, da bodo naše ocene čim 
boljše. 

Sonja Gajšek, 1. c EŠ 
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Življenje in delo na naši šoli 
Spomnim se, s kakšnim priča

kovanjem sem 1. septembra 
1979 šla v novo šolo — v sred
nješolski center. Moj prvi vtis je 
bil, daje center srednješolskega 
izobraževanja v primerjavi s staro 
ekonomsko šolo zelo velik. To se 
je pokazalo predvsem v prvih 
dneh, kajti prijateljic iz drugih 
razredov skoraj nisem več videla. 
Kmalu smo vedeli eden za dru
gega, predvsem z izmenjavo 
urnikov, pa tudi na šolski urnik, ki 
je v sobi z dnevniki, sem si upala 
pogledati. 

Takšen je bil moj prvi vtis, 
zraven da se mi je zdel center 
znotraj sodobno opremljen in 
učilnice svetle, zunaj pa nekoliko 
žalostne barve. Nato smo začeli z 

učenjem. Kar pa zadeva dela oz. 
učenje, mislim, da je na naši šoli 
tako kot na drugih šolah. Nekateri 
se pridno učijo, drugi malo manj. 
Seveda so se pogoji za delo zelo 
spremenili, kajti skoraj vsak pred
met ima svojo učilnico, ki je po 
možnosti primerno opremljena 
(kjer se pač da). 

Na naši šoli pa se ukvarjamo 
še z drugimi dejavnostmi. Skoraj 
vsak učenec je vključen v kakšno 
interesno dejavnost, odvisno od 
tega, kar ga pač zanima. Tako se 
lahko izpopolnjujemo v znanju 
tujih jezikov, soočamo z gospo
darskimi problemi m poglabljamo 
znanje tudi na drugih področjih. 
Tudi za tiste, ki imajo radi šport ali 

pa kaj drugega je poskrbljeno. N. 
pr. deluje plesna sekcija, scenska 
sekcija, novinarski krožek m še 
vrsta krožkov, odvisno kaj koga 
pač zanima. Imamo pa tudi lastno 
knjižnico m prostor, ki je name
njen učenju. Posebno pa je 
dobro to, da smo na naši šoli 
redno informiram, kajti v šolskem 
študiju pripravijo za vsak dan 
novice in jih posredujejo preko 
zvočnika v razrede. Člani novinar
skega krožka pripravijo tudi radij
ske oddaje. 

Da je šola res najsodobnejše 
urejena priča tudi to, da posluša
mo med glavnjmi odmori moder
no glasbo. Čeprav je na šoli 
mnogo storjenega za čimboljše 
usposabljanje, pa se soočamo 

tudi s problemi. Pn gradnji centra 
je namreč zmanjkalo denarja za 
telovadnico, tako da moramo k 
pouku telesne vzgoje hoditi v 
stare šole. Problem pa je tudi, da 
je včasih velika gneča na hodni
kih, kajti približno 2000 učencev 
se mora za vsako uro prestaviti v 
drugo učilnico. Sicer pa je na 
naši šoli tako kot na vsaki. Sreču
jemo se s problemi, ki se dajo 
rešiti, pa tudi s takšnimi, ki so 
težjerešljivi.Opažamoodtujenost 
med učenci in celo med predava
telji. To pa niti m tako čudno. Kajti 
med odmorom je časa le za 
malico, klepet sošolci, za kaj 
drugega pa že ne več. 

Milena Zakelšek, 4 . c EŠ 

•naravoslovni aan 
v lanskem šolskem letu smo 

imeli tritedenske zimske počitni
ce, zato smo dodatni teden 
nadomestili s prostimi sobotami. 
V eni izmed sobot smo se odloči
li, da bomo organizirali naravo
slovni dan. 

Dijaki četrtih letnikov, ki so bili 
naši vodiči in so nam pomagali pri 
delu, so se na naravoslovni dan 
prej dobro pripravili. Razdelili so 
se po oddelkih, vsak oddelek pa 
še na tri skupine. Vsaka skupina 
je nato odšla v svojo smer. Na 
poti smo uporabljali priročne 
zemljevide poti in sproti vnašali 
objekte, ki smo jih srečavali —-
mostove,ceste,travnike,polja . . . 

Ko smo prišli na predvideni cilj, 
smo nadaljevali z geografskimi 
nalogami, ki smo jih že začeli na 
poti. 

To so bile predvsem meritve 
temperature zraka m ugotavljanje 
vrste oblakov in smeri sveta. 
Meritve smo ponovile čez tri ure 
in primerjal i rezultate. Izmerili smo 
še pH faktor zemlje m vode. Pri 
fizikalnih nalogah smo s pomočjo 
matematičnega nihala iz vrvice in 
kosa opeke izmerili nihajni čas, 
merili pasmotudi višino objektov. 

Naloge iz biologije so bile 
najbolj zanimive. Nabrali smo 
vzorce vodnih rastlin in živali ter 
lišajev in mahov, uredili pa smo 
tudi herbarij in opazovali korenine 
različnih rastlin. Delo smo nada
ljevali v laboratoriju pri učnih urah 
biologije. Pod mikroskopom smo 

si ogledali vzorce vodnih živali, ki 
smo jih prej omamili. 

Pouk v naravi nam je bil všeč, 

saj smo bili ob delu tudi na sve
žem zraku m soncu. Pa tudi delo 
je bilo bolj zanimivo, saj je bilo 

pradvsem praktično m ne teore
tično, kot smo ga navajeni v šoli. 

Valja Alekcič, 2/a 

Delo smo nadaljevali v laboratoriju pri učnih urah biologije Foto: I. Cia.ii 



učencev 
D o m ! D i j a š k i d o m ! D v a t a k o p o d o b n a i z r a z a , p a k l j u b t e m u j e m e d 

n j i m a v e l i k a r a z l i k a . K a t e r a ? R a z m i s l i t e ! 

V d i j a š k i h d o m o v i h p r e ž i v l j a m o s v o j o m l a d o s t p r e d v s e m u č e n c i , 

k i i z r a z l i č n i h r a z l o g o v v č a s u š o l a n j a n e m o r e m o ž i v e t i d o m a v k r o g u 

s v o j i h d o m a č i h . 

N a j p o g o s t e j š a v z r o k a s t a v e l i k a o d d a l j e n o s t s t a l n e g a b i v a l i š č a o d 

k r a j a š o l a n j a m s l a b e p r o m e t n e z v e z e . 

V d o m u u č e n c e v R u j p a z r a v e n n a s , s r e d n j e š o l c e v , ž i v i j o š e 

o t r o c i , k i o b i s k u j e j o o s n o v n o š o l o s p r i l a g o j e n i m p r o g r a m o m . T i o t r o c i 

s o n a s s s v o j i m s m e h o m , o t r o š k o r a z i g r a n o s t j o i n z j o k o m s p r e m l j a l i ž e 

v s t a r e m d i j a š k e m d o m u , k i j e b i l v s e d o j u n i j a 1 9 8 0 . l e t a v P r e š e r n o v i 

u l i c i 2 9 . 

t V s t a r e m d i j a š k e m d o m u s m o s e s r e č e v a l i s š t e v i l n i m i p r o b l e m i . 

N a j b o l j n e p r i j e t n o n a m j e b i l o v z i m s k e m č a s u , k e r n i s m o i m e l i p r a v e g a 

o g r e v a n j a m n a s j e v e l i k o k r a t z e b l o . V z e l o s l a b e m s t a n j u s o b i l e 

s a n i t a r i j e m s t e m t u d i h i g i e n s k e r a z m e r e . N e z a d o v o l j n i s m o b i l i s 

t e l o v a d n i c o . T o j e b i l m a j h e n p r o s t o r , k i n a m n i n u d i l t i s t e g a , k a r b i 

m o r a l . Š p o r t n i h p r i p o m o č k o v n i s m o i m e l i . V s p a l n i c i n a s j e s p a l o p o 

p e t , š e s t , d e s e t i n š e v e č s r e d n j e š o l k . T o j e b i l o z e l o n e p r i j e t n o . P o g o j i 

z a u č e n j e s o b i l i z e l o s l a b i . 

V s i s m o ž e t e ž k o p r i č a k o v a l i n o v d i j a š k i d o m , k i n a m j e b i l r e s n i č n o 

p o t r e b e n . N o v d i j a š k i d o m s t o j i v R a b e l č j i v a s i b l i z u c e n t r a C S U l , 

Ž i v l j e n j e v n j e m j e v e l i k o l a ž j e , k o t p a v s t a r e m d o m u . V s p a l n i c a h s o t r i j e 

s r e d n j e š o l c i . V s p a l n i c a h v e č i n o m a p r e ž i v l j a m o s v o j p r o s t i č a s , k e r n a 

ž a l o s t n i m a m o n o b e n e g a š p o r t n e g a o b j e k t a , k j e r b i p r o s t i č a s l a h k o 

k o r i s t n e j e p r e ž i v e l i . T o n a m d e l o m a o m o g o č a z b r a n o s t p r i u č e n j u , s a j 

d o b r o v e m o , d a s e u č i m o l a ž j e , č e s e v č a s i h t u d i m a l o r a z g i b a m o . 

Š p o r t p a v p l i v a n a n a š t e l e s n i r a z v o j . 

S t e s e m o g o č e ž e v p r a š a l i , k d a j , z a k a j j e t o l i k o n e n o r m a l n i h d r ž p r i 

d i j a k i h ? Š e n e ? E d e n o d v z r o k o v j e v s e k a k o r p r e m a j h n a š p o r t n a 

a k t i v n o s t . T o d a , k a k o s e n a j u k v a r j a m o s š p o r t o m , č e n i m a m o n e 

i g r i š č a , n e t e l o v a d n i c e i n n a m p o v r h u v s e g a š e p r i m a n j k u j e š p o r t n i h 

p r i p o m o č k o v . S t e m p r o b l e m o m s e s r e č u j e m o m l a d i , k i b i v a m o v 

d i j a š k e m d o m u R u j . S a m i t e g a p r o b l e m a n e m o r e m o r e š i t i . U p a m o 

p a , d a g a b o m o s p o m o č j o o b č a n o v u s p e š n o r e š i l i . 

S e d a j ž e p o t e k a j o z a č e t n a d e l a p r i g r a d n j i i g r i š č a b l i z u d i j a š k e g a 

d o m a m d e l a p r i u r e d i t v i o k o l i c e . G o j e n c i d i j a š k e g a d o m a s o s e 

o d l o č i l i , d a b o m o p n t e m d e l u p o m a g a l i k o l i k o r j e v n a š i h m o č e h . I z v e d l i 

b o m o v e č a k c i j č i š č e n j a o k o l j a . 

K l j u b t e m u , d a s e n a m š e v e d n o n i u r e s n i č i l a ž e l j a , d a b i i m e l i 

š p o r t n e o b j e k t e , p a s m o z n o v i m d i j a š k i m d o m o m p r i d o b i l i z e l o v e l i k o . 

I z g i n i l i s o p r o b l e m i s s l a b i m o g r e v a n j e m p r o s t o r o v . P o v s o d s o r a z v r 

š č e n i r a d i a t o r j i , k i s o z a n a s p o m e m b n i , š e p o s e b n o v z i m s k i h m e s e c i h . 

S a n i t a r i j e s o u r e j e n e , č e z n j i h s e n e m o r e m o p r i t o ž e v a t i . P o g o j i z a 

u č e n j e s o s e z v s e m i t e m i p r i d o b i t v a m i v i d n o i z b o l j š a l i . 

V d i j a š k e m d o m u i m a m o s v o j e d o l ž n o s t i i n p r a v i c e , k i s m o j i h 

s p r e j e l i p o s a m o u p r a v n i p o t i . O r g a n i z i r a n o i m a m o t u d i d o m s k o s k u 

p n o s t i n m l a d i n s k o o r g a n i z a c i j o . P r e k o n j i j u r e š u j e m o p r o b l e m e , k i s e 

p o j a v i j o m e d l e t o m . O r g a n i z i r a n i h i m a m o v e l i k o k r o ž k o v , v k a t e r e s m o 

s e v k l j u č i l i s r e d n j e š o l c i p r o s t o v o l j n o . T i k r o ž k i s o p o m e m b n i , k e r v n j i h 

s m i s e l n o i z k o r i s t i m o n e k a j p r o s t e g a č a s a i n s p o z n a v a m o s a m i s e b e . 

P r i t e h k r o ž k i h p a p o g r e š a m o p r e d v s e m v e č š p o r t n i h d e j a v n o s t i , 

k i J i h n e m o r e m o i z v a j a t i , k e r n i m a m o p r o s t o r a . Ž i v l j e n j e v d i j a š k e m 

d o m u j e z a n i m i v o , s a j s i t u s k u p a j s s v o j i m i v r s t n i k i , s k a t e r i m i s k l e p a š 

p r i j a t e l j s k e v e z i . V s a k i m a s v o j a s t a l i š č a , s v o j e ž e l j e , n a v a d e , v e n d a r v 

n e k a t e r i h s t v a r e h p a s m o e n o t n i . V e l i k a ž e l j a n a s v s e h j e , d a b i n a m 

z g r a d i l i v s a j i g r i š č e i n t e l o v a d n i c o , k j e r b i s e l a h k o p o v e č u r n e m 

s e d e n j u v š o l i , v s a j m a l o s p r o s t i l i i n r a z g i b a l i s v o j e t e l o . 

B r e d a V o r š i č , 

4 . l e t n i k g i m n a z i j e 

Ž i v l j e n j e in d e l o 
n a šo l i 

N a š e š o l s k o ž i v l j e n j e s e j e z e l o s p r e m e n i l o , o d k a r s m o s e p r e s e l i l i 

v n o v e š o l s k e p r o s t o r e . V d e l o i n ž i v l j e n j e n a n a š i š o l i s m o s e h i t r o i n 

d o b r o v ž i v e l i , s a j s o s e t u d i m a t e r i a l n i p o g o j i z a u č e n j e z e l o i z b o l j š a l i . 

Ž i v l j e n j e v n a š i » h i š i u č e n o s t i « p a n i t a k o e n o l i č n o i n v s a k d a n j e k o t 

t o m a r s i d o m i s l i . U č e n c i s e n a m r e č p r o s t o v o l j n o v k l j u č u j e m o v 

r a z l i č n e i z v e n š o l s k e d e j a v n o s t i , k i s o o r g a n i z i r a n e v k r o ž k i h , k l u b i h , 

d r u š t v i h , s e k c i j a h i n d r u g i h o r g a n i z a c i j a h , s e v k l j u č u j e m o z l a s t i z a t o , 

d a u r e s n i č u j e m o s v o j e i n t e r e . s e n a d r u ž b e n o p o l i t i č n e m , k u l t u r n e m i n 

d r u ž b e n e m p o d r o č j u . 

N a n a š i š o l i d e l u j e v e č d e j a v n o s t i . M e d n j i m i j e n a j v e č i n t e r e s a z a 

m a r k s i s t i č n i , d r a m s k i , n o v i n a r s k i k r o ž e k , m l a d i p r a v n i k , m l a d i e k o n o 

m i s t , k r o ž e k O Z N i n š t e v i l n i d r u g i . V s i u č e n c i p a s e s t a v l j a m o m l a 

d i n s k o o r g a n i z a c i j o i n s k u p n o s t u č e n c e v . V e č i n a p r o b l e m o v , t e ž a v 

i n ž e l j a m l a d i h s e r e š u j e p r e d v s e m v m l a d i n s k i o r g a n i z a c i j i i n s k u p n o s t i 

u č e n c e v . 

U č e n c i s a m i s k r b i m o t u d i z a r e d i n d i s c i p l i n o n a š o l i , k a r p a n a m 

v e d n o n e u s p e v a v t a k š n i m e r i k o t s i ž e l i m o . V e l i k o k r a t s e z a v e d a m o 

s v o j i h p r a v i c , p o z a b l j a m o p a n a n a š e d o l ž n o s t i . R e d i n d i s c i p l i n a n a š o l i 

n i s t a r a v n o n a š i o d l i k i , v e n d a r s e v s i t r u d i m o , d a b i s e p o b o l j š a l i t u d i v 

t e m o z i r u . 

Z a r a z v e d r i l o p o s k r b i m o z r a z l i č n i m i k u l t u r n i m i i n š p o r t n i m i p r i 

r e d i t v a m i , k i j i h o r g a n i z i r a m o s a m i , a l i p a s p o m o č j o u č i t e l j e v . 

^ N a z a č e t k u v s a k e g a š o l s k e g a l e t a u č e n c ' i z d e l a m o p r o g r a m d e l a 

m s k r b i m o z a i z v a j a n j e s p r e j e t i h n a l o g . E n a i z m e d n a j v a ž n e j š i h n a l o g 

p a j e t a , d a b o m o v s e m d e l o v n i m l j u d e m i n o b č a n o m , s t a r š e m i n 

u č i t e l j e m d o k a z a l i , k a j v s e z n a m o i n z m o r e m o . V s i t i s o n a m r e č 

p r i p o m o g l i k t e m u , d a l a h k o r a z v i j a m o s v o j e s p o s o b n o s t i i n p r i p o -

m o r e m o k h i t r e j š e m u r a z v o j u n a š e d r u ž b e . 

D a n i c a H r e n k o , 4 . a E Š 

http://intere.se


T E D N I K 

Ut r i nk i iz če t r tošo is i c ih Iclopi 
še vedno drži rek, da je življenje največja šola. Šola, o kateri 

pišemo, nam pomaga, da se bomo v življenju znašli, da bomo lažje 
spoznavali družbene in naravne zakone . . . NN 

Marsikaj smo doživeli. Velikokrat smo se po nepotrebnem »živ-
cirali pred cufanjem«. 1̂ 1̂  

Sanjam o nekem življenju, o dogodkih, ki bi jih rad doživel. Ves sem 
razdvojen, sam ne vem, kaj bi rad. Vedno težim po nečem; ko tako 
razglabljam, ure tečejo. NN 

Precej masivna, moderna zgradba že navzven daje vtis strogosti. 
Notranji videz je čisto drugačen — veliko svetlih prostorov in kabi
netov; nekateri so najmodernejše opremljeni, Imamo šolski studio z 
interno televizijo. Damjan 

Sedaj, ko hodimo v center že tretje leto, smo se že vsemu privadili 
m S I ne moremo predstavljati, kako bi bilo, če bi še vedno bili v stari 
gimnaziji. Majda 

Ura na hodniku kaže enajst minut čez sedem. Zamudniki hitijo v 
razred. Učitelji z dnevniki v rokah zapuščajo zbornice. V razredih 
potihne govorjenje in hihitanje; začel se je nov šolski dan. Prvo uro je 
na urniku zgodovina. Profesor je v razred prinesel liste. Kontrolna 
naloga. V razredu zavlada tišina. Nekaten zaskrbljeno listajo po knjigi, 
drugi sami pri sebi ponavljajo snov. Učitelj razdeli liste. Naslednjih 
petnajst minut se vsi tiho potijo nad listi. Nekateri stegujejo vratove, da 
bi videli, kaj piše sosed. 

Kaj se je dogajalo 1914. leta na fronti??? Leonida 

Pogovarjamo se. Ni res, da vsi samo poslušamo, drugi pa 
govorijo. Vendar je več takih profesorjev, s katerimi se da tudi po
govarjati. Gledamo. Gledamo ves čas; največ gledamo. Ves čas 
gledamo. Diapozitive. Gledamo televizijo . . . 

Poslušamo poročila ob tričetrt na devet. V obeh petnajstminutnih 
odmorih je glasba. Če ti glasba ni všeč, se zatečeš v medioteko. 

Irena 
Če imamo srečo do 7,10 najdem svojo učilnico. Kadar je po 

urniku kakšna »huda ura«, vidiš maturante na svojih položajih, s knjigo 
v roki in z zaskrbljenimi obrazi. Če te je zelo strah, preklinjaš celo 
Beatle, ki tulijo iz zvočnika in te spominjajo na sobotni disco. 

Metka 
Kakšno je življenje v centru? Ob takšnem številu je prav gotovo 

pestro. Za obveščanje skrbijo člani novinarskega krožka z obvestili po 
radiu in z urejanjem oglasne deske. Ob pomembnih datumih pripra
vljajo radijske oddaje. Za popestritev učnih snovi imamo šolsko tele
vizijo. Marija 

Življenje in delo v šoli poteka organizirano. Delujejo razni krožki. 
Vsak razred ima predstavnike za šport, mladino, kulturo in druge 
šolske dejavnosti in le-ti hodijo na sestanke, pozneje pa poročajo v 
razredih, tako smo vsi učenci obveščeni o tem kaj se dogaja v šoli. 

Jožica 
Že res, imamo svojo okrepčevalnico, ampak ob pogledu na cene 

ostane marsikateri praznega želodca. Vsi ne morejo plačati dvajset 
dinarjev za malico, potem pa še za avtobus in nenazadnje še za kaj, kar 
je potrebno plačati v razredu. Večkrat se tudi zgodi, da sploh ne prideš 
do blagajne in tako ostaneš kljub denarju brez malice. Zdi se mi, da je 
bila v načrtu jedilnica in skrajni čas je, da začnemo razmišljati tudi o 
tem! Dragica 

Mislim, da imamo v Ruju eno najlepših šol v Sloveniji. 
Mislim, da je vzdušje v šoli najbolj veselo med odmori. 
Nekateri se zberejo na balkonu, drugi pred šolo. Kdor med obema 

glavnima odmoroma nima prave družbe, lahko uživa ob glasbi, ki je kar 
dobro izbrana. Le za tistega, ki bi si mogoče rad še kaj prebral, ni 
pravega prostora. Lani so še bili boksi v medioteki, a so jih sedaj 
spremenili v dva razreda, ker je primanjkovalo prostora. 

V avli imamo večkrat različne razstave, ki si jih zelo radi ogledamo. 
Tako je bila pred kratkim pripravljena zelo uspela razstava učencev 
šole Ljudevita Pivka iz zavoda Marjana Borštnarja iz Dornave. Tako 
smo se seznanili z delom teh učencev, o katerih prej ničesar nismo 
vedeli. Jožica 

Ko smo bili še v stari šoli nismo imeli pogojev za praktične vaje. 
Začeli so graditi novo šolo, ki naj bi bila sedaj moderna! Obljubili so 
nam kemijske, fizikalne m biološke kabinete, toda do sedaj tega še 
nismo dobili. Bonca 

V šoli je poskrbljeno tudi za naše »želodčke«. Petica je lepo 
urejena m vsakdo najde v njej kaj zase, če le ima dovolj cvenka v žepu. 

Makedonka 
Malica na naši šoli sploh ni malica, ampak neka »suha južina«! 

Cene pa so previsoke. Zato bi bil že čas, da bi začeli razmišljati o takšni 
okrepčevalnici, v kateri si bi lahko kupili toplo malico, m to po nam 
dostopnih cenah! Marjan 

Telovadba je zmeraj naša »najdaljša ura«. Preden priderno ria 
stadion ali v staro telovadnico m spet nazaj mine precej časa. Če pa 
zamudimo, se tov. učitelji zmeraj jezijo. Marjan 

Zazvonilo je. Čakamo. Ali bo profesor sedel ali ne? To je namreč 
zelo pomembno. Če sede, sledi spraševanje, oz. preverjanje znanja. 
Odložil je pripomočke, vzel v roke kredo in . . . v razredu seje začutilo 
življenje. Potem pa rišemo, pišemo . . . Snežana 

Ob tem, da vse učilnice še niso opremljene, je največji problem 
telovadnica. Telovadbo imamo v telovadnicah osnovnih šol, v športni 
dvorani »Mladika«, na štadionu m v Ptujskih toplicah. Zaradi tega smo 
vsakokrat prikrajšani najmanj za pol ure telovadbe. Tanja 

Najraje imam likovni krožek. Opremili smo šolo. Deloma v raznih 
tehniških in tako odkrivamo nov.-̂  področja in nove možnosti. Letos 
bomo delali skice rok, glave m slikali krajine, tihožitja m delali ab
straktne slike. Sodeluiemo tudi z novinarskim krožkom pn urejanju 
stenskih časopisov in obvestil. fsj N 

Rokometna tekmovanja so znana po veliki borbi med gimnazijo m . 
ekonomsko šolo. Lani smo jih uspeli premagati. Tudi natekmovanju ob 
dnevu mladosti smo zmagali. V športu me najbolj navdušuje tovarištvo. 

Andrej 
V šoli sa zmeraj nekaj dogaja. Res je najbolj neprijetna zadeva, da 

stojiš pred tablo m »igraš nemi film«. Leonida 

Ko zazvoni tolikokrat komaj pričakovani zvonec in tovariš Mišo 
zavrti glasbo našega časa, nas preplavi val radosti. Čutiš, kot da bi te 
glasba peljala po temačnih hodnikih v naslednjo učilnico. Imamo res 
veliko, a cilj vsakega je, imeti še več. Zakaj bi ne bilo našim naslednikom 
še boljše?« Marija 

Vrata se na stežaj odprejo in priključiš se masi, ki se pomika po 
hodniku. Nekdo ti stopi na nogo, drugi te sune, tretji pa ti kriči na uho, 
kako je bil vprašan zgodovino. Ko ti končno uspe priti do razreda, 
ugotoviš, da bi bilo pametno spraviti kaj v želodec. Greš v Petico m tam 
s praznim trebuhom optimistično čakaš v vrsti. Iris 

Včasih so tudi takšni dnevi, ko je v šoli prijetno, se sprostiš m te 
v šolo žene želja po znanju. Vlasta 

Letos smo bil: na maturantski ekskurziji v Makedoniii. Vsi smo bili 
presenečeni nad lepotami pokrajine. NN, 

Tisti, ki so zalĵ ubljeni se stiskajo ob ograjah, ki jih gospodar šole 
pridno popravlja. Se en grižljaj, še en dim, še en poljubček, pa bo 
zvonilo in spet bomo šli v razrede . . . NN 



v z f l o j a 

Ko so naši starši glasovali pred leti na referendumu za izgradnjo 
srednješolskega centra, sem senajbolj veselila sodobne telovadnice, 
ki so JO nam obljubljali. Čeprav sem letos že maturantka še vedno 
telovadim v stan telovadnici bivše gimnazije. 

Telovadbo imamo enkrat tedensko po dve uri. Takrat je razred 
poln velikih torb, vrečk in cekarjev, v katerih prenašamo vse možne 
> adidas« artikle. Ko pride čas, da se odpravimo k telovadbi, se nas vali 
cela truma skozi mesto. Otovorjeni smo kot mule in dirkamo po 
Prešernovi ulici, da se vse kar trese. 

Sledijo seveda zapleti, kako priti do telovadnice; skozi stari 
dijaški dom ali osnovno šolo. Končno se nas usmili dežurni učenec in 
lahko gremo skozi osnovno šolo. 

^ Sedaj se začne telovadba. Za segrevanje imamo že preoblače-
ije, ko se nas 30 deklet gnete v ozki slačilnici. 

Končno smo vse nared m prava telovadba se lahko prične, 10 
krogov segrevanja, nato razgibalne vaje, nato ritmika s kolebnico. In 
takrat vidiš »nežna dekleta«, kako skušajo izvajati lepe m elegantne 
gibe, pa se vsa poskušanja prelevijo v dobro komedijo. Tako se ura 
končna m spet se nas cela truma zakadi v slačilnico. Voda seveda ne 
teče. Kakšen užitek je, obleči se, ko si tako prijetno prepoten. 

Dogodki si nato sledijo v obratnem vrstnem redu, vključen je še 
postanek v pekarni. Potem se ta truma prijetno dišečih deklet zakadi 
čez pokopališče proti šoli m tam se ponavadi srečamo z naslednjim 
oddelkom telovadbe želine mladine. Izmenjamo nekaj kratkih infor
macij o razpoloženju v telovadnici m tako končno prispemo do šole. 
Seveda zamudimo nekaj minut naslednje ure. Vse naslednje ure pa 
potem razmišljamo, kako se bomo doma tuširali. 

Lea 

1 
jĵ ĵ̂  ̂ ijjĝ ^̂  jjjui ^̂ 1̂ ^ ̂ ^̂ ^̂  

a n a m c e n t r u 
Kot vsi mladi, ki zakliučiio OŠ, sem se tudi jaz odločila, da bom 

šolanje nadaljevala v srednji šoli. Vpisala sem se v ekonomsko šolo 
v Ruju. Prvo leto smo imeli pouk še v stari šoli, drugo pa že v novem 
velikem srednješolskem centru. 

Prve dni je bilo v centru še vse v velikem neredu, toda pozneje se 
je stanje izboljšalo. Tako je danes že v celoti končan. V centru 
srednjega usmerjenega izobraževanja nas je okoli 2000 dijakov, raz
deljeni smo naTOZD-e, Vsi imamo to skupno lastnost, da se hočemo 
izobraževati, s čimer bomo pozneje koristili sebi in domovini, in bomo 
pripravljeni prevzeti naloge naših prednikov ter jih tudi uspešno 
opravljali. 

Življenje v centru je izredno razgibano, k čemur pripomoreta 
šolski radio, šolska knjižnica, v kateri si lahko vsak brezplačno izposodi 
knjige, imamo tudi našo »petico«, katera je med odmori kljub visokim 
cenam nabito polna. Imamo televizijo, organizirani so krožki, tako, da 
lahko vsak najde svoje zadovoljstvo. 

Delo torej poteka normalno, vendar nastane včasih velika mate
rialna škoda, za katero smo ponavadi krivi vsi dijaki, vSaj smo včasih 
preveč živahni. 

Še posebno nas veseli to, da je med odmori glasba, katera nas 
reši vsakdanjih skrbi v šoli. 

Šola . . . Beseda, ki pomeni veliko. Vsak mladi človek, bi se naj 
zavedal, da šola ni neko nujno zlo, temveč smer, ki nas vodi v življenje. 
V njej pridobivamo sicer splošno znanje, ki pa ne zadostuje za delo, ki 
zahteva dosti več praktičnega znanja kot teorije, 

Nina Špoljar, 4 . a EŠ 

U t r i n k i i z m o j e g a 

ž i v l j e n j a 

n a n a š i š o l i 
S skupini učencev, mojih sošolcev, si ogledujem stavbo, neure

jeno in napol zgrajeno. Ne morem si predstavljati, da bo to nekoč 
moderna zgradba, ki bo sprejela čez dva tisoč učencev. Toda moji 
dvomi so se hitro razpihnili. Že dve leti obiskujem to šolo, skupaj z 
učenci iz drugih šol. Močno pogrešam staro šolo, njeno pristnost, ta 
je združevala učence, ki so se prvič srečali. Bila je bolj domača in 
prijazna kot nova. Takrat sem poznala veliko več učencev kot sedaj. 

Zdi se mi, da nas je ta šola odtujila med seboj, da se je vrnila med 
nas s svojimi hladnimi in temačnimi hodniki, učilnicami brez oken, 
širokimi stopnišči. Ko sem pa prvič zagledala dograjeno sem pomislila, 
da vstopam v hišo žalosti, strahu. Njena zunanjost me ni spominjala na 
stavbo, v kateri živi nekaj tisoč mladih ljudi, živahnih in razposajenih. 
Človek se vsega privadi. Tako sem tudi jaz časoma gledal nanjo hladno, 
brez razmišljanja. Danes imam še vedno iste občutke, vendar se včasih 
porajajo tudi novi. 

Ko pogledam na množico, ki stoji na terasi in veselo kramlja, na 
prostor pred šolo, pomislim, da nas ta šola vendarle združuje. Toda to 
se zgodi le včasih. Premalo je zabave, stvari, ki si jih mladi želijo. 
Življenje v šoli je preveč monotono, enolično. S strahom prihajaš v šolo, 
z olajšanjem odhajaš. Vsak dan je enak naslednjemu. 

Kljub modernim napravam, barvnim televizorjem in drugimi pri
pomočki pri učenju, dijaki še vedno pogrešamo telovadnico. Razgi
bavanja imamo sicer dovolj že do stadiona ali pa do telovadnice v stari 
gimnaziji. Po tem napornem dnevu si učenci želimo tudi kako okrep-
čilo. Zato poskrbi naša Petica, ki pa je skoraj dražja kot hotel. Vsi ti 
problemi so dokaz, da življenje v naši šoli še ni takšno, kot bi si ga želeli. 
Toda upajmo na boljše čase. 



V s e z a z d r a v o 
t e l o 

ŠŠD je organizirala v ponedeljek športni dan. Da bi bil vsak 
čimbolj aktiven, smo imeli množičen kros. Bi! je lep jesenski dan, kot 
nalašč za tek v naravi. 

Vsak letnik je tekel posebej — ločeno učenke in učenci. Ob progi 
so stali profesorji in nas usmerjali. 

Večina je vzela kros le kot rekreacijo, nekaj pa se jih je zagrizeno 
borilo za prva mesta. Le ti so na startu občutili tudi nekaj nervoze, 
mogoče celo strahu. Ker pa proga ni bila predolga, so bili vsi kar hitro 
na cilju. Prvih osem vsakega letnika seje pomerilo še v štafetnem teku. 

Kasneje je bila še tekma v malem nogometu med učenci in učitelji. 
Spremljala jo je seveda precej smeha in vzpodbudnih klicev navijačev. 
Tekma se je končala 8 : 3 v korist mlajše ekipe. 

Tanja 

N a š d o m 
Odkar sem se vpisal v šolo, nisem več pri mamici in očku. Našo 

hišo mi je nadomestil dijaški dom, moje starše vzgojitelji, sosedove 
otroke pa moji sošolci. 

Prej sem bival v starem diiaškem domu. Zgradba je bila stara z 
velikimi spalnicami in učilnicami. Spalnice in učilnice so bile zelo 
hladne, hodniki pazelo mračni. Jedilnicaje bila v kleti in tako neprijetna. 
Kljub temu smo se dobro učili in veliko, veliko igrali. 

Vedeli smo, da se gradi novi dom, zato smo se veselili novega 
šolskega leta. 

Sedaj stanujem v novem dijaškem domu. Dom je zelo lep. Ima štiri 
nadstropja, lepo jedilnico, velike in svetle učilnice. V spalnicah spimo 
po trije učenci. Vedno imamo toplo vodo. Pozimi se grejemo ob 
centralni kurjavi. 

Vse imamo! Toda otroci se tudi radi igramo. 
KJE PA SE NAJ IGRAMO IN TELOVADIMO? 
Učenci si zelo želimo nove telovadnice in velikih igralnih površin. 

Branko Turk — Dom učencev Ptuj 
8. r. OŠ. dr. Ljudevita Pivka 

K a k o p o t e k a 
e n d a n p o u k a 
^ inî JI p (I Ĥ ,̂ JfTÎII 

Iz sladkega sna me prebudi budilka. Kaj že, vsa zaspana zago-
drniam. Čez nekaj minut že stečem na postajo. Ah toliko, dami m ušel. 
Vsa upehana pridrvim v prepolno garderobo v bolnišnici. Komaj se 
prerinem do svoje omare in po dolgem času se mi uspe preobleči. 
»Slavica pohiti! Le dve minuti je do 6 .« Ja že hitim, zavpijem. Pred 
dvigalom je kot ponavadi, spet gneča, zato grem po stopnicah do 
drugega nadstropja. 

Ko odprem vrata sobe, mali bolniki še vedno spijo. »Dobro jutro 
zaspanci«. Šest je že. Počasi odpirajo in mencajo zaspane očke m se 
pretegujejo. Vidiš Sonja vsak dan je bolje. Danes imaš samo malo 
zvišano temperaturo, potolažim punčko, ko ji izvlečem termometer. 
Zdaj pa V S I za mizo, da malo popraviva vaše posteljice. 

Čez čas pa dodam: danes se boste kopali, otroci. Radi čofotate 
povodi kaj. Eni se smejijo in škropijo, drugi jokajo. No, tudi to jeza nami. 
Ko pozajtrkujejo in použijejo še zdravila, se zasliši enakomerno dr-
dlanje vozička. Injekcije, prestrašeno ugotovi starejši deček. Kmalu po 
tem, ko mi vsi zagotove, da so že velikrin jih tega m strah, stopi v sobo 
sestra z vozičkom. Otroci prestrašeno zrejo v instrumente na njem in 
čakajo kdo je danes na vrsti. 

Zdaj, ko so umiti, preoblečeni in siti, se lahko igrajo. Ko se po 
nekaj minutah vrnem v sobo, že pridno igrajo domino, le eden leži na 
postelji in se ne zanima za okolico. Previdno se mu približam. Kaj pa je 
s tabo? Zakaj se ne igraš z ostalimi. Ker nič ne odgovori, nadaljujem: 
Te kaj boli. Je kaj narobe. Nič nočeš povedati! 

Deček gleda z velikimi rjavimi očkami in molči. No povej mi kako 
ti je ime. Saj si že velik fant kajne. Krešimir, komaj slišno zašepeta. 
Kako. A tako. Pozorno pogledam dečka in šele zdaj razumem, zakaj se 
ne druži z ostalimi otroki. Nihče te ne razume kaj, rečem. Le gleda me 
in ne odgovori. Vsedem se zraven njega in mu začnem pripovedovati 
to in ono, koliko pač znam srbohrvaščine. Deček nekaj časa samo 
molči, nato pa vse pozorneje posluš=\ in tako se začneva pogovarjati. 
Pove mi katera punčka (igrača) je največja in katera najlepša, kakšno 
ima on doma.. . 

Slavica, pridi 9 je že, naju zmoti sošolkin glas. Kaj že, se začudim 
in vstanem. No, adijo Sebastjan. Kad češ opet doč, me radovedno 
vpraša. Jutri. Kad češ opet doč, nestrpono ponovi. Sutra, se na
smehnem in odhitim spet v polno garderobo. Ali s i se kaj učila, se 
začnemo vpraševati, kot ponavadi, kajti čaka nas pouk. 

Ko pridemo v učilnico že zazvoni. Joj držite pesti, da ne bo 
vpraševanja. Ali imamo danes kaj v učilnici 141. Ne danes ne, ampak 
jutri. V taj učilnici smo imeli predmet nega bolnika, zato ima učilnica 
tudi posebno opremo. V njej imamo dve postelji in dve omari. V eni 
shranjujemo instrumente, v drugi pa imamo perilo m posteljnino. Nekaj 
predmetov nas učijo tudi zdravniki m dve medicinski sestri. 

No, slednjič je tudi pouka konec ... Vsi bolj ali manj zadovoljni in 
seveda tudi lačni pohitimo domov. 



Informiranje na CSUI je že od 
samega začetka zelo dobro or
ganizirano. Kerjenacentru veliko 
dijakov, se nabere tudi ogromno 
informacij, ki jih je treba posre
dovati čim širšemu krogu ljudi, 
čim hitreie m na najboljši način. 

S tem se ukvarja novinarski 
krožek. V okviru krožka delujejo 
tri sekcije. Sekcija za glasilo iz
daja Informator, ki je lansko leto 
dobil priznanje za najboljše 

srednješolsko glasilo. Sekcija za 
radio pripravljajo radijske oddaje 
ob pomembnejših obletnicah, 
praznikih m dogodkih. Sekcija za 
oglasno desko pa skrbi za izde
lavo plakatov, ki obveščajo dijake: 
predvsem o akcijah m prireditvah. 

V letošnjem šolskem letu je 
novinarski krožek prvi začel z 
delom. Člani smo se sestali že 
štirikrat, za delo pa smo pridobili 

nekaj novih dijakov iz prvih letni
kov. 

Na prvem sestanku smo po
novno formirali sekcije in sprejeli 
program dela. Načrtujemo, da 
bomo vsak mesec pripravili dve 
radijski oddaji in uredili oglasno 
desko. Vsaka dva meseca pa 
bomo izdali Informator—skupaj 
5 številk. Prva bo izšla že v prvi 
polovici oktobra. Vsebovala bo 
predvsem informacije o MDA, o 

krožkih in usmerjenem izobraže
vanju. Potrudili se bomo, da bodo. 
glasila še pestrejša in bolj zani
miva, tako da se bomo lahko spet 
udeležili natečaja za najboljše 
srednješolsko glasilo. Junija bo 
več dela, kot v prejšnjem mese
cih, saj bomo pregledali delo, ki 
smo ga opravili in izvolili novo 
vodstvo. 

Člani pripravljamo javno tribu
no, s katero bi seznanili dijake z 
delom novinarskega krožka in z 
novinarstvom nasploh. Izvedli 
smo že anketo o branosti revije 
Mladina, rezultate pa bomo ob
javili v prvi številki Informatorja. 
Tudi sekciji za radio m oglasno 
desko sta začeli z delom. Radij
ska oddaja o kajenju je pripra
vljena, že prej pa bomo predvajali 
oddajo o usmerjenem izobraže
vanju. Plakati, ki prepričujejo o 
škodljivosti kajenja in propagira
jo Mladino, prav tako že »krožijo« 
šolsko avlo. 

Žal, vse prevečkrat ostajajo le 
pn kroženju. Podobna usoda 
ponavadi doleti glasila in radijske 
oddaje. Informator ponavadi 
preberejo posamezniki, ki si ga 
tudi odnesejo, oddaje pa so po
navadi med poukom, tako da so 
jih prisiljeni poslušati (oddaje 
med odmori se niso obnesle). 

Vendar v novem šolskem letu 
nismo tako črnogledi. Čeprav 
nas pn novinarskem krožku ni 
ravno preveč, pričakujemo,da se 
bo zanimanje za naše delo pove
čalo, mi pa bomo z novimi idejami 
čim bolj popestrili mnogokrat 
suhoparne informacije. 

Valja Aleksič Avdiovizuelni studio CSUI, v njem pripravljajo in oddajajo tudi šolske radijske oddaje Foto: I. Ciani 

P r o s t o v o l j n e d e j a v n o s t i 
čet r tek — ura prostovoljnih dejavnosti. Počasi grem proti 

razredu m premišljujem o minulem dnevu. Debelo pa pogledam, 
ko pridem pred razred. Zunaj stoji množica dijakov. Začudim se. 
Kaj neki pomeni to. Vse mi paje jasno, ko se nekako le prerinem 
v notranjost. Vse okrog mene mrgoli, pred menoj je vse polno 
novih obrazov. 

Ko končno najdem nekaj prostora, prisluhnem pogovoru 
dveh pred menoj. Na veliko in široko debatirata o množici, ki 
čaka na začetek ure. Lezakaj sej ihjetol ikoodloči lozatakrožek. 
Kmalu se pa debata razširi na drugo področje. Dekleti pred 
menoj tarnata, da bi želeli hoditi na marksistični krožek, druga 
pa na recitacijski. Smešno se mi zdi. Zakaj pa potem hodita. 

Iz premišljevanja me je predramil glas tov. mentorice. Tudi 
ona je presenečena. Pogled ji drsi po prenapolnjenih klopeh. V 
razredu se stiska 80 dijakinj, tako da se glas tov. mentorice 
komaj še sliši. Razlaga nam program, ki nas čaka v tem letu. Zd i . 

se nam strašno zanimivo in sploh se ne čudim, da je toliko 
dijakov, ki želijo obiskovati ta krožek. Ker nasje res preveč, se 
kmalu porazdelimo v tri skupine. Vpišemo se in za danes je 
končano. Dogovorimo se še da naslednjič prinesemo zraven 
pletilke in volno, saj brez tega pri ročnodelskem krožku res ne 
gre. 

Hitro se vpišem na list in že drvim iz razreda v drugo 
nadstropje. Upam, da mi bo uspelo najti člane marksističnega 
krožka. Po tretjem odpiranju vrat končno zagledam prave ob
raze. Opravičim se, da prej nisem mogla priti. Takoj se začne 
pogovor, ki pa ni več pravi pogovor, temveč kričanje, vpitje en 
čez drugega. Res se ne strinjamo z urnikom. 

Mislimo, da je potrebnih več ur prostovoljnih dejavnosti, 
saj se tudi ob teh urah učenci izobražujemo, dopolnjujemo 
znanje in hkrati razvedrimo. 



Občinska konferenca SZDL Ptuj 

Program priprav na referendum 
za podaljšanje občinskega 

samoprispevka za izgradnjo 
šolskega prostora v občini iHuj 

v planskih dokumentih za srednjeročno obdobje 
1981 —1985 smo zapisali, zlasti v družbenem planu občine Ruj v 
petem poglavju: 

»Na osnovi programa investicij na področju izobra
ževanja bodo izvedene aktivnosti za zagotovitev virov 
financiranja iz sredstev samoprispevka občanov in pri
spevka na osnovi dohodka TOZD od 1. januarja 1982 do 
konca srednjeročnega obdobja.« 

Smo pred iztekom sedanjega združevanja sredstev, zato je 
potrebno zastaviti konkretne naloge in podrobneje sprejeti načrt 
priprav na referendum. 

N a l o g e : 
1. Center srednjega usmerjenega izobraževanja Ruj kot in

vestitor nadaljnjih faz izgradnje srednješolskega prostora mora 
pripraviti programsko zasnovo, Izobraževalna skupnost občine Ruj 
pa potrebe, zapisane v srednjeročnem planu za osnovno šolstvo 
posebej specificirati. 
ROK: 30. SEPTEMBER 1981 

2. Občinska vodstva družbenopolitičnih organizacij, skup
ščina občine Ruj in izobraževalna skupnost morajo razpravljati o 
razmerah v šolstvu, tokrat predvsem z vidika materialnih in pro
storskih pogojev, zapisanih v srednjeročnih planskih dokumentih. 

Nosilci te naloge so: Komite OKZKS, predsedstvo OK SZDL, 
predsedstvo občinskega sveta ZSS, predsedstvo OK ZSMS, 
predsedstvo občinskega odbora ZZB NOV, predsedstvo OK 
ZRVS, predsedstvo skupščine občine Ruj, izvršni svet SO Ruj in 
izvršni odbor izobraževalne skupnosti Ruj. 

Vsak od nosilcev pripravi konkretni program aktivnosti za 
svoje delo in delo osnovnih organizacij oziroma delegacij. 
ROK: 10. OKTOBER 1981. 

3. Sklic ravnateljev in predsednikov svetov oz. delovnih sku
pnosti osnovnih m srednjih šol za pripravo osnovnošolske in 
srednješolske mladine na referendum m razgovore s starši. 

Nosilec: Izvršni odbor izobraževalne skupnosti Ruj in odbor 
za pripravo referenduma. 
ROK: 15. OKTOBER 1981. 

4. Sklic predsednikov skupščin krajevnih skupnosti in pred
sednikov svetov skupščin KS ter predsednikov odborov za izvedbo 
referenduma pri krajevnih konferencah SZDL (funkcijo predsedni
ka odbora prevzame predsednik KK SZDL). 

Nosilec: Izvršni svet skupščine občine Ruj m predsedstvo OK 
SZDL RUJ. 

ROK: 20. OKTOBER 1981 
5. Sklic direktorjevorganizacij združenega dela, predsednikov 

delavskih svetov in osnovnih organizacij zveze sindikatov. 
Nosilec: Izvršni svet SO Ruj in predsedstvo občinskega 

sveta ZSS Ruj. 
ROK:20. OKTOBER 1981. 
6. Sklic doslej navedenih nosilcev aktivnosti in ocena trenut

nega razpoloženja in odmeva na dosedanje aktivnosti. 
NOSILEC: Odbor za izvedbo referenduma. 
ROK: 21. OKTOBER 1981. 
7. Imenovanje »trojk« — aktivistov, ki morajo biti zadolženi za 

posamezne krajevne skupnosti, kjer morajo spremljati priprave in 

biti v pomoč neposrednim organizatorjem politične aktivnosti m pn 
sami izvedbi referenduma. 

NOSILEC: predsedstvo občinske konference SZDL Ruj 
ROK: 21. OKTOBER 1 981, ROK ZA SKLIC IN OPREDELI

TEV NALOG JE 25. OKTOBER 1 981. 
8. Množični sestanki članov družbenopolitičnih organizacij 

,(ZKS, SZDL, ZSMS, ZZB NOV, ZRVS) v krajevnih skupnostih, v 
OZD pa ZKS m ZSS, s ciljem: obveščanje m prepričevanje delo
vnih ljudi in občanov ptujske občine o nujnosti pozitivnega izida 
referenduma in opozorila na posledice, če referendum ne bi uspel. 
Sestanki naj bodo organiziram po vaseh oziroma zaselkih, hišnih 
svetih (v KS), v OZD pa po sindikalnih oziroma informativnih skupi
nah. 

Nosilci: Vodstva družbenopolitičnih organizacij, samoupravni 
organi v KS m OZD ter vodje delegacij za zbore občinske skupšči
ne in skupščine izobraževalne skupnosti občine Ruj. 

ROK: 5. NOVEMBER 1981. 
10. sestanek z vodji »trojk« m s predsedniki odborov za izved

bo občinskega referenduma v krajevnih skupnostih. Namen se
stanka: Oceniti vzdušje in pripravljenost občanov za pozitiven izid 
referenduma. 

Nosilec: Odbor za izvedbo refe'-enduma 
ROK: 10. NOVEMBER 1981. 
11. Naloge srednjega usmerjenega izobraževanja — poveza

ne z osnovnim šolstvom v občim Ptuj in priprave na referendum za 
izgradnjo šolskega prostora. Sprejem sklepa o razpisu referendu
ma. 

NOSILCI: Predsedstvo skupščine občine Ruj m delegacije 
za zbore občinske skuščine. 

ROK: ZASEDANJE ZBOROV SKUPŠČINE OBČINE PTUJ , 
V NOVEMBRU 1981. j 

1 2. Ocena družbenopolitičnih razmer in izpeljanih priprav na ' 
referendum za podaljšanje samoprispevka za gradnjo šolskega 
prostora v krajevnih skupnostih in organizacijah združenega dela z 
vodstvi DPO v KS m OZD. 

Nosilci: Vsi imenovani pod 2. točko, vsak za svojo strukturo I 
oz. področje. 

ROK: 15. NOVEMBER 1981. 
13. Seja občinske konference SZDL Ruj — ocena prve faze 

reforme srednjega šolstva m stanje priprav na referendum ter 
sprejem odločitve o pristopu. 

Nosilec: Svet za vzgojo in izobraževanje m predsedstvo 
občinske konference SZDL Ruj. 

ROK: 20. NOVEMBER 1981. 
14. Intenzivno družbenopolitično delo vseh vodstvev DOP in 

samoupravnih organov v krajevnih skupnostih m organizacijah?*' 
združenegadela, zlasti na področju informiranja, agitacijein propa
gande. 

ROK: 6. DECEMBER 1981. 
15. Izvedba referenduma za podaljšanje samoprispevka za 

sofinanciranjenačrtovanegaprogramaizgradnješolskegaprostora 
v občim Ruj. 

ROK: 6. DECEMBER 1981. 
16. Ocena izida referenduma. 
ROK: 14. DECEMBER 1981. 

ODBOR ZA IZVEDBO REFERENDUMA 
ZA ŠOLSKI PROSTOR 



Tako je Izgledal prostor, kjer stoji center srednjega usmerjenega izobraževanja v Ruju spomladi 1977 (zgoraj) in tako dve leti 
kasneje (slika spodaj) Foto: I. Ciani 


